
رهبر انقلاب اسلامی:

مراسم اربعین با شکوه تر از هر دوره دیگری در تاریخ برگزار شد 
این حرکت با هیچ سیاست و تدبیر بشری قابل تحقق نیست 

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به تلاش های بی وقفه بدخواهان و رهزنان حقایق بر ضد حوادث مهمی همچون راهپیمایی شورانگیز اربعین، 
همگان را به وظیفه شناســی ســفارش و خاطرنشان کردند: مراسم اربعین که پرچم بلند حضرت سیدالشهداء است امسال با شکوه تر و 
معظّم تر از هر دوره دیگری در تاریخ برگزار شد.  براساس این گزارش،در اربعین سید و سالار شهیدان، حسینیه امام خمینی)ره( میزبان 
هیئت های دانشــجویی بود و دانشــجویان عزادار در حضور رهبر انقلاب اسلامی همنوا با زائران کربلای معلّی یکپارچه ندای »لبیک یا 
حسین« سر دادند. در پایان مراسم عزاداری، حضرت آیت الله خامنه ای در سخنانی دلهای پاک و مؤمن جوانان را موجب کیفیت بخشی به 
دعا و موعظه و افزایش هدایت الهی دانستند و گفتند: مراسم اربعین که پرچم بلند حضرت سیدالشهداء است امسال با شکوه تر و معظّم تر 
از هر دوره دیگری در تاریخ برگزار شد. رهبر انقلاب، حادثه معجزه آسای راهپیمایی اربعین را نشانه اراده پروردگار برای برافراشته تر کردن 
پرچم اسلامِ اهل بیت خواندند و افزودند: این حرکت با هیچ سیاست و تدبیر بشری قابل تحقق نیست و این دست خدا است که با این جلوه 
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دردیدارمعاون رئیس جمهوربامراجع معظم تقلید و علمای قم تاکید شد:

رفع مشکلات اقتصادی وریشه 
کنی فقرواصلاح نظام بانکی  

رئیس کل دادگستری تهران:

مدعی العموم پیگیر پرونده »مهسا امینی« است

حجت الاسلام والمسلمین مسعود  ادیب: 

گویا عده ای تعمدی در خشمگین کردن مردم دارند!

ایمان / گزارش خبری ؛محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور روز پنجشنبه درسفری یکروزه به قم با تعدادی 
از مراجع معظم تقلید و علمای قم دیدارو گفت و گو کرد. دراین دیدارها مراجع تقلید و علما بررفع مشکلات اقتصادی 
و ریشه کنی فقردر جامعه تاکید کردند و خواستاراصلاح نظام پولی و بانکی  کشورشدند. آیت الله نوری همدانی در 
دیدار معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: حل مشکل گرانی و رفع مشکلات اقتصادی از مهمترین انتظارات مردم 
از دولت اســت. آیت الله نوری همدانی با بیان اینکه باید قیمت اجناس و کالا ها در بازار مدیریت شــود افزود: نرخ 

بسیاری از اجناس در بازار متفاوت است که باید به نرخ یکسان عرضه شود و قیمت کالا ها نیز ارزان شود.
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رییس سازمان صمت استان قم: خبرداد 

سرمایه گذاری ۱۱2هزار میلیارد ریالی 
دربخش صنعت قم

4

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت:  حجم سرمایه گذاری انجام شده در بخش صنعت استان به ۱۱۲ هزار و ۶۰۲ 
میلیارد ریال رسید که در همین ارتباط ۲ هزار و ۳۳۵ واحد صنعتی دارای پروانه در قم فعال است و ۶۳ هزار و ۱۲۱ نفر به صورت 
مستقیم در این بخش مشغول فعالیت هستند.  اکبر ابدالی در گفت وگویی بیان کرد: صنعتگران قمی در زمینه تولید انواع 
محصولات همچون لاستیک و پلاستیک و صنایع پایین دستی پتروشیمی، چسب، کفش و دمپایی، مبلمان، سوهان، لامپ های 

تروئیکای بی اعتبار
با توجه به بیانیه ضد ایرانی تروئیکای اروپا و طرح 

اتهاماتی علیه ایران، نکات زیر قابل تامل است:
نداشت  منطقی  توجیه  هیچ  بیانیه  این  صدور 
چون در زمانی منتشر شد که آمریکا و ایران متون 

پیشنهادی خود را در حوزه مذاکرات هسته ای مبادله کرده و در حال بررسی و 
ارزیابی آن بودند. سوابق نشان می دهد اروپایی ها در زمان هایی که شرایط نسبی 
برای توافق فراهم می شود با اعلام مواضعی غیرمنطقی کارشکنی می کنند. نمونه 
آن را در سفر آقای گروسی به ایران و انجام مذاکرات در فضای مثبت دیدیم که 
بعد از مراجعت رئیس سازمان انژری اتمی،  تروئیکای اروپایی بانی قطعنامه علیه 
ایران شد. این اقدامات حاکی از تاثیرپذیری این سه کشور از اطلاعات دروغ 
رژیم صهیونیستی است. در حالی که ایران کاملا منطقی و هوشمندانه در مذاکرات 

وین و گفت وگوهای قطر حضور پیدا کرد و رویکردی سازنده داشته  است.
- بیانیه انگلیس، آلمان و فرانسه در آستانه تشکیل جلسه شورای حکام انرژی 
هسته ای صادر شد. در شرایطی که شورای حکام اعلام کرده بود که علیه ایران 
قطعنامه ای را صادر نخواهد کرد و رویکرد نسبتا مناسبی را به نسبت گذشته در 
پیش گرفته بود، کاملا غیرمنطقی است که این سه کشور اروپایی با انتشار این 
بیانیه، ایران را به کارشکنی در فضای مذاکراتی متهم کنند. این اقدام تروئیکا نشان 
می دهد که آنها همچون گذشته قصد دارند تصمیمات اعضای شورا را تحت تاثیر 
قرار دهند. سه کشور اروپایی به عنوان هماهنگ کننده در مذاکرات هستند و در 
جایگاهی نیستند که با صدور بیانیه سیاسی بر روند مذاکرات تاثیر بگذارند. روسیه 
بلافاصله بعد از اقدام تروئیکا موضع گرفت و بیانیه را غیرسازنده و نابجا اعلام کرد 
و چینی ها هم ناز این بیانیه استقبال نکردند و این نشان دهنده بی اعتبار بودن 

اقدام تروئیکا بود.
- هدف سه کشور اروپایی القای این موضوع بود که ایران از اراده سیاسی برای 
حل موضوع برجام برخوردار نیست. این ادعا در حالی مطرح می شود که تاکنون 
ایران عزم خود را برای رسیدن به توافق به خوبی نشان داده و اگر قرار باشد متهمی 
برای به نتیجه نرسیدن مذاکره تعیین شود، در وهله اول آمریکا و در وهله دوم سه 
کشورهای اروپایی هستند که هیچ اراده ای برای حل مسأله از خود نشان نداده اند. 
جهموری اسلامی ایران در طول مذاکرات اخیر در عین پافشاری بر مواضع اصولی 
خود انعطاف های منطقی از خود نشان داد؛ اما آمریکایی ها علاوه بر کارشکنی 
در دوره اجرای برجام، به طور غیرقانونی از این توافق خارج شدند و اروپایی ها 
هم اراده ای مبنی بر وادارکردن آمریکایی ها برای بازگشت به برجام نشان ندادند. 
انگلیس، آلمان و فرانسه حتی درباره اینستکس و حل برخی مشکلات اقتصادی 
ایران هم بی اراده بودند و علت این انفعال هم وابستگی این کشورها به آمریکا بود. 
در واقع این سه کشور در مقابل آمریکا دست بسته هستند و جرات و توان اعتراض 

به آمریکا در شرایط فعلی را ندارند.
- اتحادیه اروپا نهادی غیر متحد است و اعضای آن با توجه به اختلاف نظرهایی 
که در خصوص بحران اوکراین و نحوه برخورد با روسیه و تحریم این کشور دارند، به 
صورت غیرمنسجم موضعگیری می کنند. معمولا انگلیس متمایل به آمریکا عمل 
می کند و آلمان و فرانسه هم با مواضع دو پهلو، نقش خنثی  داشته اند. بنظر می 
رسد قصد آلمان و فرانسه و انگلیس با انتشار بیانیه علیه ایران، این بود که نشان 
دهند در برخی حوزه ها با هم اتفاق نظر دارند و با این اقدام هم ابراز وجود کرده 
و هم خود را از انزوا خارج کنند لذا این بیانیه صرفا برای ابراز وجود بود و ارزش 

دیگری نداشت.
بود  ،انتظار  آمریکا  سوی  از  کشورمان  اطلاعات  وزیر  تحریم  به  توجه  با   -
اروپا این اقدام، غیرقانونی و آسیب زننده به مذاکرات هسته ای را  تروئیکای 
با صدور بیانیه محکوم کنند. در حالی که هیچ عکس العملی به این اقدام 
غیرقانونی آمریکا نشان ندادند و یک بیانیه بی ثمر سیاسی که به روند مذاکرات 
صدمه می زند را علیه ایران صادر کردند. اتحادیه اروپا نیز از تکرار موارد بی اساس 
و اتخاذ مواضع سیاسی خودداری کند چون با این اقدامات بیشتر در معرض 
انتقاد و بی اعتمادی طرف ایرانی قرار می گیرد. طبعا جمهوری اسلامی ایران 
در اجرای سیاست قطع خود، هیچ تعهدی را قبل از اجرای تعهدات آمریکا و لغو 
تحریم های ظالمانه نمی پذیرد و آن زمان که آمریکا به تعهداتش بازگردد ایران نیز 

به تعهدات  خود باز می گردد.

محسن پاک آیین*
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گزارش / مهدی بخشی سورکی
اربعین شهادت سومین امام شیعیان فرارسید تا بار دیگر آتش عشق به حسین 
بن علی )ع( در دل شیعیان زبانه کشد. مغناطیس اربعین عاشقان را از جای جای 
این کره خاکی فراخواند تا در بزرگ ترین اجتماع تاریخ بشریت، همانند رودهای 

خروشانی به اقیانوس بیکران کربلا طی طریق کنند.
بیش از ۱۰ روز است خادمان حسینی در جای جای سرزمین عراق کریمانه از 
زائران سیدالشهدا )ع( استقبال و پذیرایی می کنند و هر آنچه در توان دارند برای 
خدمت به زوار امام حسین )ع( در طبق اخلاص آوردند و تلاش کردند تا در ثواب 

زیارت میلیون ها دلداده ای که رهسپار سرزمین کربلا شدند شریک باشند.
بعد از سه سال که به دلیل شیوع بیماری کرونا محدودیت هایی برای سفر زائران 
اربعین وجود داشته، با فروکش کردن این ویروس منحوس زمینه حضور خیل 

عاشقان حسینی در مراسم اربعین امسال فراهم شد.
به گفته مسئولان عراقی بیش از ۲۰ میلیون نفر در مراسم اربعین امسال حاضر 
شدند که ۱۵ میلیون نفر از آنان مردم شهرهای مختلف عراق و ۵ میلیون دیگر نیز 

از سایر کشورها هستند.
مسیر اصلی پیاده روی اربعین حسینی طریق نجف به کربلا بود که این مسیر 
حدود ۹۰ کیلومتری از حرم امیرالمؤمنین )ع( آغاز و به بین الحرمین شریفین 

منتهی می شود.
این مسیر با ۱۴۵۲ عمود که فاصله هر کدام ۵۰ متر است، نشانه گذاری شده تا 

زائران راحت تر بتوانند در مسیر پیاده روی یکدیگر را پیدا کنند.
حرکت اصلی زائران مسیر پیاده روی نجف به کربلا سه روز قبل از اربعین حسینی 
از میدان ثوره العشرین در منطقه اصلی شهر نجف به سمت کربلا آغاز شد و زوار 
حسینی پس از زیارت بارگاه امام علی )ع( با پای پیاده به سمت کربلا رهسپار 
شدند. در این مسیر موکب های فراوانی از سوی اهالی مناطق مختلف عراق برپا 

شد و در قدم به قدم این طریق خدمات گسترده ای به زائران اربعین ارائه می شد.
تعداد قابل توجهی از موکب های ایرانی نیز در این مسیر مستقر بودند و علاوه بر 
خدمات اسکان و پذیرایی برنامه های مختلف عزاداری و فرهنگی نیز برای زائران 
داشتند که ازجمله آنان می توان به موکب آستان قدس رضوی، موکب حرم حضرت 
معصومه )س(، موکب ریحانه الحسین )ع( و موکب مسجد مقدس جمکران اشاره 
کرد. یکی دیگر از مسیرهای پیاده روی اربعین از سمت نجف اشرف به کربلا، مسیر 
روستایی و محلی طریق العلما یا طریق الفرات است که این مسیر از کنار مسجد 

کوفه و مسجد سهله از کنار روستای زرگه آغاز می شود.
عبور از دل نخلستان و همچنین از کنار رود فرات از جاذبه های این مسیر محلی 

است که اهالی این منطقه نیز با روی گشاده از زائران پذیرایی می کنند.
این طریق که مسیر محلی عراقی ها به شمار می رود، در سال های اخیر شاهد 
حضور زائران ایرانی بسیاری نیز بوده و تعدادی موکب ایرانی ازجمله موکب امام 
مهدی )عج( در این منطقه برپاشده تا در کنار اهالی منطقه به زائران خدمات رسانی 

کنند.
مسیر کفل، حله و طویریج نیز یکی دیگر از مسیرهای پیاده روی زائران اربعین 
است که این منطقه به دلیل آنکه مسیر انتقال دختران و بانوان اهل بیت )ع( و 
اسرای کربلا به کوفه و ازآنجا به شام بوده است بیشتر زنان عراقی این مسیر را برای 

حرکت پیاده خود به شهر کربلا انتخاب می کنند.
در این منطقه و در ۹ کیلومتری شهر حله مرقد حضرت شریفه )س( از دختران 
امام حسن مجتبی )ع( وجود دارد که روایت شده این بانو در مسیر حرکت اسرای 
کربلا در این منطقه به دلیل شدت سختی ها و مصیبت های وارده به شهادت 

می رسند.
مرقد این بانو هم اکنون موردتوجه بسیاری از اهالی عراق است و از ایشان به عنوان 
طبیب اهل بیت )ع( نیز یاد می شود، چراکه از گذشته تاکنون بسیاری از مردم عراق 
حاجات مادی و مشکلات خود ازجمله شفای بیمارانشان را با توسل به این امامزاده 
گرفته اند و بسیاری از زائران اربعین حسینی در مسیر حرکت خود به زیارت این بانو 

نیز مشرف می شوند.
دیگر محلی  ازجمله محورهای  کربلا  به  ازآنجا  و  به مسیب  اسکندریه  مسیر 
پیاده روی زائران سیدالشهدا )ع( است که حوالی ۴۰ کیلومتری شمال کربلا از 

سمت بغداد و کاظمین و در استان بابل عراق قرار دارد.

این مسیر که در میان نخلستان است و از کنار رودخانه های بزرگ و کوچک عبور 
می کند در روزهای منتهی به اربعین شاهد حضور زائران پیاده بسیاری از شهرهای 

مختلف عراق است.
جلوه های زیبایی و محبت به واسطه عشق به حسین )ع( و به فرموده مقام معظم 
رهبری »رفتار کریمانه« در اربعین موج می زند و گاهی انسان را متحیر می کند 
آنگاه که از هر نوع غذا و آشامیدنی برای زائرین فراهم می آوردند و با التماس و 
خواهش از او می خواهند از این برکات حسینی استفاده کنند و یا آنجا که پای 

خسته زائران را می شویند و به آن افتخار می کنند.
حال و هوای عمود ۱۴۰۷ جایی که برای اولین بار چشم زائران پیاده مسیر نجف 
در ورودی کربلا به بارگاه منور قمر بنی هاشم )ع( باز می شود نیز دیدنی است، 
آنگاه که زائر خسته از مسیر به ناگاه چشمش گنبد و گلدسته حرم مطهر ابوالفضل 

العباس )ع( را قاب می گیرد و اشک اشتیاق بر گونه هایش جاری می شود.
عمود ۱۴۰۷ اولین نقطه ای است که زائران پیاده مسیر نجف به کربلا چشمانشان 
به گنبد قمر بنی هاشم می افتد که لحظاتی در این عمود توقف کرده و اولین سلام را 

به سید و سالار شهیدان و حضرت ابوالفضل العباس )ع( می دهند.
در ساعات منتهی به شب اربعین حسینی همه زائران تلاش کردند تا خود را به 
کربلا برسانند و آنانی که دیگر توان پیاده رفتن نیز نداشتند با استفاده از خودروها 
خودشان را به کربلا رساندند، هرچند که از اواخر هفته گذشته به دلیل ازدحام 
جمعیت مسیر ورودی به کربلا از سمت نجف با ترافیک سنگینی مواجه بود و ورود 
خودروها از ۳۰ کیلومتری این شهر با دشواری صورت می گرفت و در برخی از 

ساعت ها نیز این مسیر به سمت نجف یک طرفه می شد.
از ساعات ابتدایی روز قبل از اربعین حسینی دسته های عزاداری از شهرهای 
عراق و کشورهای مختلف از خیابان باب القبله امام حسین )ع( حرکت خود را آغاز 
کرده و بر سر و سینه زنان پس از ورود به حرم سیدالشهدا )ع( با حرکت به سمت 
بین الحرمین و سپس حرم قمر بنی هاشم در مصیبت چهلمین روز شهادت سید 

شباب اهل الجنه عزاداری کردند.
و بزرگ ترین دسته های عزاداری  از معروف ترین  دسته عزاداری بنی عامر که 
اربعین حسینی در عراق به شمار می رود و همه ساله با پای پیاده از شهر بصره 
راهی کربلا می شوند، روز جمعه ۲۵ شهریورماه به بین الحرمین رسیدند و عزاداری 

مخصوص خود را انجام دادند.
هزاران نفر از بنی عامری ها در این دسته عزاداری, لباس های سفیدی به تن 
داشتند و پیام خود را با توجه به مسائل اخیر در کشور عراق، آیه ۶۰ سوره آل عمران 
قرار دادند و آن را در بین الحرمین به نمایش گذاشتند که: »اِعْتَصِمُوا بِحَبْلِ اللّه 

قُوا، همگی به ریسمان الهی چنگ زنید و پراکنده نشوید.« جَمِیعاً وَلَا تَفَرَّ
در شب اربعین حسینی، بین الحرمین و خیابان های اطراف حرم های مطهر، 
مملو از جمعیت زائرین و تردد در این مناطق با سختی امکان پذیر بود. بسیاری از 
شبکه های داخلی عراق و سایر کشورهای مختلف عزاداری شب و روز اربعین در 

کربلا را پخش کردند.
عزاداران کشورهای مختلف ازجمله ایران، لبنان، کویت، بحرین، هند، افغانستان، 

ترکیه، سوریه، بحرین و… هر کدام با نمادهایی یکرنگ همانند سربند و یا لباس های 
متحدالشکل با ورود به حرم های شریفین به سوگواری می پردازند.

نیروهای نظامی عراق ازجمله نیروی مردمی حشدالشعبی در قالب دسته های 
عزاداری با لباس نظامی و با در دست داشتن تصاویر سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی، شهید مهندس ابومهدی المهندس و سایر شهدای جبهه مقاومت در 

مراسم عزاداری شب و روز مراسم اربعین حسینی کربلا شرکت کردند.
دسته عزاداری لبنانی ها نیز با در دست داشتن پرچم های حزب الله و تصاویر 

شهدا، یاد شهدای جبهه مقاومت را در حرم های مطهر گرامی داشتند.
صدها نفر از شیعیان کشورهای آفریقایی نیز درحالی که تصاویر شیخ زکزاکی و 
فرزندان شهیدش را به همراه داشتند در صحن بین الحرمین حضور یافتند و به 

عزاداری پرداختند.
کامل  به صورت  )ع(  العباس  ابوالفضل  و  )ع(  سیدالشهدا  مطهر  حرم های 
سیاه پوش شده و در ورودی حرم از سمت باب القبله این روایت از امام رضا )ع( 
نقش بسته است که فرمودند: »إنَّ یومَ الحُسَین، أقرَحَ جُفُونَنا، أسبَلَ دُمُوعَنا، روز 

حسین )ع( پلک های ما را زخم کرده است و اشک های ما را جاری کرده است.«
از روزها و شب های گذشته بسیاری از عراقی ها برای آنکه شرایط بهتری برای 
حضور زائران کشورهای خارجی در شهر کربلا فراهم باشد در همان ورودی شهر 

زیارت اربعین را قرائت می کنند و به شهرهای خود بازمی گردند.
موکب های ابتدای طریق نجف به کربلا پس از ده روز ارائه خدمات اسکان و 
پذیرایی به زوار سیدالشهدا )ع(، به کار خود پایان دادند و برای حضور در روز اربعین 

حسینی در کربلا به سمت این شهر حرکت کردند.
تقریباً در تمامی ورودی ها، خیابان ها و کوچه های شهر کربلا موکب های پذیرایی 

زائران برپا است و خدمات موکب ها تا ظهر روز اربعین نیز ادامه داشت.
در اطراف بنای صحن عقیله که در جوار حرم امام حسین )ع( به وسعت ۵ هزار 
مترمربع قرار دارد و از سوی ستاد عتبات عالیات ایران در حال ساخت است، 

موکب های ایرانی مستقرشده و شبانه روزی به زائران خدمت رسانی می کنند.
در نقاط مختلف شهر کربلا مراسمات عزاداری اربعین حسینی در موکب های 
کربلایی ها و موکب های ایرانی مستقر در این شهر برگزار  و کاروان های تعزیه مانند 

اسرای کربلا نیز در برخی از خیابان های کربلا به سمت کربلا حرکت در آمده بود.
قم در اربعین حسینی غرق در عزا بود

 همزمان با اربعین حسینی شهر قم شاهد حضور پرشور و متراکم دسته جات 
عزاداری و آیین های مختلف سوگواری است. 

از صبح روزشنبه  حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( و مسیرهای منتهی 
به حرم مطهر شاهد حضور پرتعداد دسته جات عزاداری و هیآت مذهبی از اقوام 
و گویش های مختلف بود و در بیوت مراجع، حسینیه ها، مساجد، تکایا و هیآت 
مذهبی نیز برنامه های مختلف آیینی مانند مجالس روضه، تعزیه خوانی، عزاداری، 

پرده خوانی و غیره برپا بود.
شهر قم به خاطر موقعیت مواصلاتی و همچنین حضور بارگاه نورانی حضرت 
کریمه اهل بیت)س( و مسجد مقدس جمکران میزبان میلیونی زائران ایرانی و غیر 
ایرانی اربعین در مسیر رفت وبرگشت به کربلای معلا است و امسال با کنترل نسبی 
بیماری کرونا، حضور زائران از اقوام و ملیت های مختلف بسیار پرشورتر از سالهای 

دیگر برآورد می شود.
به گفته مدیران شهری قم، رکورد اسکان در کمپینگ های اسکان قم با نصب 
آمار طی ۵  این  اربعین شکسته شده که  بر ۴ هزار تخته چادر در شب  افزون 
سال گذشته بی سابقه بوده است، همچنین ظرفیت پارکینگ های عمومی نیز 

تکمیل شده که نشان از حضور گسترده زائران و مسافران به شهر قم است.
در اطراف حرم مطهر، حضور دسته جات عزاداری بسیار پررنگ است، یکی از 
ویژگی های اربعین امسال در قم، به حرکت درآمدن دسته های عزاداری اقوام و 
گویش های مختلف از سرتاسر کشور است که همزمان با اربعین خود را به شهر قم 

رسانده اند.
همچنین در اربعین حسینی مراسم پیاده روی و اجتماع دلدادگان حسینی نیز از 
عصر روزشنبه در دونقطه شهرقم  از ابتدای بلوار پیامبر اعظم )س( تا جمکران و از 
خیابان نیروگاه تا امامزاده سید معصوم و ۶ نقطه شهرهای تابعه استان برگزار شد و 

از زائران و مجاوران حضور گسترده و پرشوری دراین مراسم داشتند.

بین الحرمین سراسر »لبیک یا حسین«؛

خروش میلیونی امت حسینی در کربلا

بین الحرمین سراسر»لبیک یا حسین«؛

خروش میلیونی امت حسینی در کربلا

  

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم با تأکید بر لزوم اختصاص زمین 
و  مسافران  اسکان  امسال  گفت:  شهر  در  ارزان قیمت  زائرسرای  ساخت  به 
زائران با کمک شهرداری به مسجد مقدس جمکران منتقل شده و شهرداری 
به صورت ۲4 ساعته خدمات حمل ونقل عمومی از مسجد مقدس جمکران تا 
حرم مطهر ارائه می کند. ابوالقاسم مقیمی عراقی در گفت وگویی با توجه به 
نزدیکی به اربعین حسینی )ع( و حضور مسافران و زائران در شهر قم اظهار 

رییس کمیسیون حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: احداث اسکلت و 
سفت کاری، واگذاری زمین توسط شهرداری، پیش بینی فضای تجاری و استفاده 
از جرائم کسر پارکینگ از مدل های پیشنهادی شورای شهر قم در  مشارکت با 
بخش خصوصی برای احداث پارکینگ است. محمدحسین دهناد در گفت وگویی 
اهمیت مشارکت بخش خصوصی و حمایت از سرمایه گذاری را موردتوجه قرار داد 
و افزود: با توجه به افزایش هزینه های روزافزون مجموعه مدیریت شهری، چاره ای 

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم تاکید کرد:
لزوم اختصاص زمین به ساخت زائرسرای ارزان قیمت 

رییس کمیسیون حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:
جذب سرمایه بخش خصوصی به روش های جدید نیاز دارد
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8نکتۀ دربارۀ مرگ
 مهسا امینی

»مهسا  عزیزمان  هموطن  جانسوز  مرگ  حادثه 
امینی« موجب جریحه دارشدن قلوب مردم شریف 

ایران شد. اینجانب ضمن عرض تسلیت این مصیبت به خاندان داغدار و عموم 
ملت سوگوار، رخصت می طلبم که به چند نکته تاکید و تصریح نمایم؛

۱- در وقوع این حوادث به دنبال خاطی گشتن و حتی به مجازات خاطیان 
رده های پایین بسنده کردن نه درد و سوز عمومی را تسکین می بخشد و نه 
امیدی به عدم تکرار نظیر آن ایجاد میکند . زیرا این حوادث معلول است  و باید در 

جستجوی علتها بود . 
۲- در حادثه ننگین زندان کهریزک سال ۸۸ برغم وقوع جنایتی هولناک وننگین 
سرانجام به مجازات چند مباشر ضعیف منتهی شد واسباب اقوی نه تنها عفو بلکه 
برخی در مقامات برتر منصوب شدند درحالی که به یقین حادثه مزبور دال بر بی 
کفایتی وسوء مدیریت آنان بود و چنانچه شایسته سالاری انجام می شد از تکرار آن 

جلوگیری بعمل می امد . 
۳- امربه معروف ونهی ازمنکر به معنای صحیح ومنطبق با تعلیمات اسلامی 
را هرگز کسی انکار نمی کند . ولی به یقین این دو فریضه الهی شرایطی دارد 
ودرراس آنهانه تنها آشنایی بلکه اگاهی کافی وعمیق مجریان با معروف ومنکراست 
. تشکیل این نهاد ودادن آن بدست افراد ناآگاه انحرافی است روشن از تعالیم 
اسلامی و راهی است برای سلب آزادیهای قانونی و شرعی شهروندان. در روایت 
مسعدة بن صدقه امام صادق )ع( فرمودند: امربه معروف ونهی ازمنکر باید توسط 
کسانی انجام شود که معروف را از منکر بشناسند نه کسانی که خودهدایت نشده 

اند تا دیگران را هدایت کنند - وسایل ج۱۱ ص۲۰۰(
۴-مظهر کامل معروف تذکر خیرخواهانه ونقد قدرت حاکمه است ونه دخالت 
درحریم خصوصی شهروندان ومنحرف ساختن افکارعمومی از وظایف اصلی 

آنان. 
۵-در جامعه ای که فساد وسوء استفاده و رانت و اختلاس و ارتشا هر روز خبرش 
حتی از رسانه ملی بگوش میرسد و ارقامش حیرت آور است به یقین نهی از منکر 
معنای دیگری می یابد و موارد اهمی خواهد یافت و ترجیح اهم برمهم روش 

خردمندان است.
۶-تامین امنیت شهروندان  اصلی ترین وظیفه قدرت حاکم است . قدرت حاکم 
نمیتواند با بکارگیری افراد ناآگاه و دادن لقب ارشاد و مرشد به آنان  موجبات سلب 

آسایش گردد. اینگونه القاب شایسته صالحان علمی و عملی است . 
۷-جرم انگاری وتعیین مجازات نسبت به اعمال و رفتار شهروندان کار بسیار 
دقیقی است و در جوامع پیشرفته جهان امروز همواره توسط متخصصان دانش 
حقوق وعلوم اجتماعی و روانشناسی انجام میگیرد و در جامعه ما نیز انچه جنبه 
فقهی دارد بایستی توسط فقیهان عالی رتبه و واجد درجه اجتهاد مسلم انجام شود 
تا مبادا موضوعی که اصل و یا حدود و ثغورش جای سوال و تردید دارد صرفا به 
خواسته و نظر گروه و یا فردی بر جامعه تحمیل گردد و موجبات تنفر و انزجار از 

شریعت سهله و سمحه احمدی را فراهم اورد . 
۸-پاسخگوی  اصلی در پیشگاه الهی وسپس ملت شریف ایران نسبت به این 
گونه حوادث تلخ کسانی هستند که روزی به نام امربه معروف، تهمت و افترا ودروغ 
پردازی و هتک حرمت و سلب کرامت و حقوق انسانی را حلال و مجاز و حتی 
فریضه دانستند و ازین رهگذر عالمان را ملجم و جاهلان را مکرم ساختند . ربنا 

وعلیک توکلنا والیک انبنا والیک المصیر.

آیت الله رئیسی در دیدار با رییس جمهور چین:

ایران مقابل قلدری آمریکا کوتاه نخواهد آمد
رییس جمهور اسلامی ایران، همکاری های راهبردی ایران و چین را نشانه اراده 
دو کشور برای توسعه همه جانبه دانست و گفت: جمهوری اسلامی ایران به هیچ 

وجه مقابل قلدری آمریکا کوتاه نخواهد آمد. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز جمعه در حاشیه اجلاس سازمان همکاری 
شانگهای در شهر سمرقند ازبکستان با شی جین پینگ رییس جمهور چین دیدار 
کرد و دو طرف درباره مهمترین مسائل مربوط به مناسبات دوجانبه برای ارتقای 

همکاری های اقتصادی گفت و گو و تصمیم گیری کردند.
آیت الله رییسی در این دیدار ضمن تبریک روز ملی خلق چین به رئیس جمهور و 
ملت چین، از مواضع سازنده این کشور در روند عضویت ایران در سازمان همکاری 
شانگهای قدردانی و از نقش آفرینی چین برای عضویت ایران در سازمان بریکس 

نیز استقبال کرد.
رییس جمهور کشورمان افزود: جمهوری اسلامی ایران با وجود همه دشمنی ها 
هرگز متوقف نشده و نمی شود و توانسته است مسیر پیشرفت و توسعه خود را ادامه 

دهد.
آیت الله رییسی برنامه همکاری های جامع راهبردی ایران و چین را نشانه و نماد 
اراده دو کشور برای توسعه همه جانبه روابط دانست و اظهار داشت: ظرفیت های 
و  تجارت  کشاورزی،  ترانزیت،  انرژی،  و  نفت  زمینه های  در  موجود  گسترده 
سرمایه گذاری بستر بسیار مناسبی برای تعمیق و توسعه روابط اقتصادی بین دو 

کشور است.
وی با اشاره به بدعهدی طرف های آمریکایی و اروپایی در عمل به تعهدات رفع 
تحریم تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه مقابل قلدری آمریکا کوتاه 

نخواهد آمد.
دعوت رسمی از رییس جمهور ایران برای سفر به پکن

همچنین شی جین پینگ رئیس جمهوری چین هم در این دیدار از مواضع 
مستقل جمهوری اسلامی ایران در موضوعات بین المللی تقدیر کرد و گفت: 
روابط ایران و چین روابطی راهبردی است و فارغ از هر تحول بین المللی توسعه 

خواهد یافت.
رئیس جمهور چین همچنین بر آمادگی کشورش برای استفاده مفید از ساز و 
کارهای تعاملی، بخصوص ساز و کار تعامل هیات های عالی رتبه دو کشور تاکید 

کرد.
شی جین پینگ با اشاره به نقش مهم ایران در امور منطقه ای و بین المللی گفت: 

چین از عضویت جمهوری اسلامی ایران در سازمان بریکس حمایت می کند.
در این دیدار همچنین شی جین پینگ بصورت رسمی از آیت الله رئیسی برای 

سفر به چین دعوت کرد.
آیت الله رئیسی در دیدار اردوغان؛

حاکمیت ملی و تمامیت ارضی کشورها محترم شمرده شود
 رئیس جمهور همچنین دردیدار »رجب طیب ادوغان« و ترکیه با غیرقابل قبول 
خواندن هرگونه تغییر در مرزهای بین المللی و تاریخی و ژئوپلتیک منطقه، گفت: 
مبنای سیاست ما در منطقه آن است که سرنوشت کشورها توسط خود آنها رقم 

بخورد و حاکمیت ملی و تمامیت ارضی آنها محترم شمرده شود. 
آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« و »رجب طیب ادوغان« روسای جمهور ایران و 
ترکیه شامگاه جمعه در حاشیه بیست و دومین اجلاس سازمان همکاری شانگهای 
در سمرقند، دیدار و گفت وگو کردند. روسای جمهور ایران و ترکیه با مرور توافقات 
صورت گرفته در سفر اخیر اردوغان به تهران و برگزاری هفتمین شورای عالی 
همکاری های اقتصادی دو کشور، بار دیگر بر تسریع در اجرای این توافقات تاکید 
کردند. تحولات منطقه از جمله مسائل سوریه، افغانستان و تحولات قفقاز محور 
گفت وگوهای دو طرف بود و  آیت الله رئیسی با تاکید بر اینکه ما با قیم مآبی مخالف 
هستیم، اظهار داشت: مبنای سیاست ما در منطقه آن است که سرنوشت کشورها 
توسط خود آنها رقم بخورد و حاکمیت ملی و تمامیت ارضی آنها محترم شمرده 
شود.  رئیس جمهور با ذکر مثال هایی از حمایت ایران از دوستان و همسایگان در 

دوران بحران، تصریح کرد که ایران یار همسایگان خویش است.
راهبردی  سیاست  تبیین  ضمن  قفقاز،  تحولات  به  اشاره  با  رئیسی  آیت الله 
جمهوری اسلامی ایران مبنی بر استقبال از آزادی خاک قره باغ و آمادگی برای 
بازسازی آن، هرگونه تغییر در مرزهای بین المللی و تاریخی و ژئوپلتیک منطقه را 
غیرقابل قبول خواند. رجب طیب اردوغان رئیس جمهور ترکیه نیز در این دیدار بر 

تداوم تلاش ها برای اجرایی شدن توافقات بین دو کشور تاکید کرد.

اخبار

رهبر انقلاب اسلامی در مراسم عزاداری دانشجویان به مناسبت اربعین حسینی :

مراسم اربعین با شکوه تر از هر دوره 
دیگری در تاریخ برگزار شد 

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به تلاش های بی وقفه بدخواهان و رهزنان حقایق بر 
ضد حوادث مهمی همچون راهپیمایی شورانگیز اربعین، همگان را به وظیفه شناسی 
سفارش و خاطرنشان کردند: مراسم اربعین که پرچم بلند حضرت سیدالشهداء است 

امسال با شکوه تر و معظّم تر از هر دوره دیگری در تاریخ برگزار شد. 
براساس این گزارش،در اربعین سید و سالار شهیدان، حسینیه امام خمینی)ره( 
میزبان هیئت های دانشجویی بود و دانشجویان عزادار در حضور رهبر انقلاب اسلامی 

همنوا با زائران کربلای معلّی یکپارچه ندای »لبیک یا حسین« سر دادند.
در پایان مراسم عزاداری، حضرت آیت الله خامنه ای در سخنانی دلهای پاک و مؤمن 
جوانان را موجب کیفیت بخشی به دعا و موعظه و افزایش هدایت الهی دانستند و 
گفتند: مراسم اربعین که پرچم بلند حضرت سیدالشهداء است امسال با شکوه تر و 

معظّم تر از هر دوره دیگری در تاریخ برگزار شد.
این حرکت با هیچ سیاست و تدبیر بشری قابل تحقق نیست 

برای  پروردگار  اراده  نشانه  را  اربعین  راهپیمایی  معجزه آسای  انقلاب، حادثه  رهبر 
برافراشته تر کردن پرچم اسلامِ اهل بیت خواندند و افزودند: این حرکت با هیچ سیاست 
و تدبیر بشری قابل تحقق نیست و این دست خدا است که با این جلوه عظیم بشارت 

می دهد راه پیش روی ما روشن و پیمودنی است.
ایشان، جوانان را به قدر دانستن دوران جوانی و اهتمام ویژه به هیئت های حسینی 
توصیه کردند و گفتند: هیئت ها هم باید یاد اهل بیت را زنده نگه دارند هم مرکز و پایگاه 

تبیین حقایق باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تلاش های بی وقفه بدخواهان و رهزنان حقایق 
بر ضد حوادث مهمی همچون راهپیمایی شورانگیز اربعین، همگان را به وظیفه شناسی 
سفارش و خاطرنشان کردند: دو جمله حیاتی و جاودانی قرآن یعنی تواصی به حق و 

تواصی به صبر برای همیشه و بخصوص برای امروز ما یک دستورالعمل اساسی است.
قدر هیئت های حسینی را بدانید و محیط دانشگاه را به رنگ خدا منور کنید

ایشان، صبر را به معنای پایداری، ایستادگی، خسته نشدن و خود را در بن بست ندیدن 
دانستند و خطاب به جوانان عزیزِ هیئتی و قرآنی گفتند: هم خودتان راه حق را بروید هم 
تلاش کنید با منوّر کردن محیطهای گوناگون از جمله دانشگاه به رنگ خدا، دیگران نیز 

به این راه هدایت شوند.
همچنین در این مراسم، حجت الاسلام عالی در سخنانی، لازمه ظهور منجی عالم 
بشریت را ایجاد آمادگی و استعداد عمومی در امت اسلامی دانست و گفت: زیارت 
اربعین که امروز به نماد همگرایی مؤمنان و اجتماع عظیم حق طلبان تبدیل شده است، 
بستری بی نظیر برای تربیت جمعی جامعه اسلامی و تحکیم پیوندهای مؤمنین و ایجاد 

آمادگی برای ظهور است.
در این مراسم، آقای محمد کاویان زیارت اربعین را قرائت کرد و آقای میثم مطیعی نیز 

به مقتل خوانی و مرثیه سرایی پرداخت.

وزیرکشور:

 مهلت استفاده از گذرنامه موقت ورود
 به عراق تمام شد

 وزیر کشور گفت: فرصت خروج از مرزها با »گذرنامه تمدید شده« یا »گذرنامه موقت 
مرزی« از صبح اربعین به پایان رسیده است، اما بازگشت زواری که با این شرایط در عراق 

حضور دارند، بلامانع است. 
»احمد وحیدی« روز شنبه در گفت وگویی، تردد زائران حسینی  را در همه مرزها بسیار 
خوب و روان ارزیابی کرد و گفت: بیش از ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر عازم عتبات عالیات 

شده اند که از این تعداد ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر به کشور بازگشته اند.
وزیر کشور گفت: با توجه به تمهیدات در نظر گرفته شده، میانگین معطلی مسافران تا 
پیدا کردن وسیله نقلیه ۲۰ دقیقه است که این عدد در گذشته بیش از یک روز معطلی 
بود. وحیدی ازچهار بانده شدن مسیر مهران – ایلام، خبر داد و گفت: این مسیر چون 

سال های گذشته یک طرفه نشد تا برای مردم محلی نیز مزاحمتی ایجاد نشود.
وی تصریح کرد: فرصت خروج از مرزها با »گذرنامه تمدید شده« یا »گذرنامه موقت 
مرزی« از صبح اربعین به پایان رسیده است، اما بازگشت زواری که با این شرایط در عراق 

حضور دارند، بلامانع است.
بهره گیری از همه ظرفیت ها برای تسهیل بازگشت زائران اربعین 

 وی درباره تمهیدات برای موج برگشت زائران نیز گفت: ما برای تسهیل بازگشت زوار 
عزیز خودروهایی را به داخل عراق اعزام کردیم تا بخشی از حمل و نقل را به عهده بگیرند. 
همچنین¬ بلافاصله افرادی را که قصد استفاده از راه آهن داشتند پس از عبور از مرز به 
ایستگاه های راه آهن منتقل کردیم و افرادی که با خودروی شخصی آمدند به سمت 
ماشین شخصی اشان هدایت کردیم. وحیدی در ادامه گفت: برای تسهیل برگشت 
زوار، بسیج عمومی در حمل و نقل صورت گرفت و از امکانات و ظرفیت های ادارات، 
وزارتخانه ها و حمل و نقل عمومی کشور، نیروهای مسلح، سپاه، ارتش، نیروی انتظامی 
و شهرداری ها استفاده شد. چنانکه هزار دستگاه وسیله نقلیه از محل شهرداری های 

کشور در مهران به حمل و نقل زوار کمک می کنند.
 

سفیر پیشین ایران در پکن:

پول مشترک شانگهای در خنثی سازی 
تحریم ها موثر است

سفیر پیشین ایران در پکن گفت: در صورت پذیرش پیشنهاد ایران برای ایجاد پول 
واحد میان اعضای سازمان همکاری شانگهای، اثرگذاری تحریم های بانکی و سوییفت 

کمتر خواهد شد. 
»جواد منصوری« در گفت وگویی درباره عضویت رسمی جمهوری اسلامی ایران در 
سازمان همکاری  شانگهای گفت: پیمان شانگهای به دلیل شرایط ژئوپلتیک، جمعیت 
تاثیرگذار منطقه ای و  و اقتصادی اعضای تشکیل دهنده آن از سازمان های بسیار 
بین المللی است و وجود چین و روسیه به عنوان اعضای دائمی شورای امنیت سازمان 

ملل متحد بر اهمیت این پیمان می افزاید.
سفیر پیشین ایران در چین افزود: از آنجایی که اعضای شانگهای غالبا کشورهای در 
حال رشد سریع هستند تاثیرگذاری آنها میان کشورهای آفریقایی و آمریکای جنوبی و 

حتی در بخش هایی از اروپا چشمگیر خواهد بود.
بازارهای  و  اقتصادی  قدرت  نفوذ،  دلیل  به  ایران  رسمی  عضویت  داد:  ادامه  وی 
کشورهای عضو سازمان همکاری  شانگهای فرصت بسیار مهم و حائز اهمیتی در اختیار 

کشورمان قرار می دهد.
همکاری اعضای شانگهای در خنثی سازی تحریم ها با ایران

کارشناس مسائل چین خاطرنشان کرد: روابط خوبی با اعضای سازمان همکاری  
شانگهای وجود دارد بطوریکه در یک تا ۲ سال گذشته این کشورها در خنثی سازی 
تحریم ها با ایران همکاری می کردند. غربی ها بارها اعتراض خود را نسبت به این موضوع 

عنوان کرده اند.
عضو  سران  گذشته  روز  نشست  در  کشورمان  عضویت  شدن  رسمی  منصوری، 
سازمان همکاری شانگهای در سمرقند را بیانگر موفقیت سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران ارزیابی کرد و گفت: با توجه به اینکه چند کشور عضو از همسایگان ایران 
هستند این موضوع می تواند در توسعه روابط و تعاملات منطقه ای گشایش های قابل 

ملاحظه ای داشته باشد.
این دیپلمات پیشین، درباره فرصتهای اقتصادی عضویت ایران در پیمان شانگهای 
یادآور شد: حجم تجارت ایران و کشورهای عضو شانگهای در یکسال گذشته بیش از 
۳۰ درصد افزایش پیدا کرده و پیشنهاد واحد پولی مشترک میان اعضا در حال بررسی 

است که با نهایی شدن آن، اثرگذاری سوئیفت و تحریم های بانکی کمتر خواهد شد.

محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور روز پنجشنبه درسفری یکروزه به قم 
با تعدادی از مراجع معظم تقلید و علمای قم دیدارو گفت و گو کرد. دراین دیدارها 
مراجع تقلید و علما بررفع مشکلات اقتصادی و ریشه کنی فقردر جامعه تاکید کردند و 

خواستاراصلاح نظام پولی و بانکی  کشورشدند.
آیت الله نوری همدانی:

انتظار مردم از دولت حل مشکل گرانی است
آیت الله نوری همدانی در دیدار معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: حل مشکل 

گرانی و رفع مشکلات اقتصادی از مهمترین انتظارات مردم از دولت است.
آیت الله نوری همدانی با بیان اینکه باید قیمت اجناس و کالا ها در بازار مدیریت 
شود افزود: نرخ بسیاری از اجناس در بازار متفاوت است که باید به نرخ یکسان عرضه 
شود و قیمت کالا ها نیز ارزان شود. وی با تاکید براینکه باید فقر از جامعه از بین برود و 
اقتصاد تقویت شود گفت: فقر، جهل و ظلم در نظام اسلامی جایگاهی ندارد و حکومت 

اسلامی باید برای حل مشکلات تلاش کند.
آیت الله نوری همدانی با تاکید بر لزوم اصلاح نظام پولی و بانکی گفت: اخذ جریمه 
دیرکرد از تسهیلات بانکی مصداق بارز ربا است و ربا اثرات مخربی بر فرهنگ جامعه و 

موضوعات اقتصادی دارد که دولت باید برای این موضوع برنامه ریزی کند.
آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلیدنیز دردیدار معاون اقتصادی رییس جمهور، 
دیدارضعف های سیستم بانکی و لزوم اصلاح هرچه سریع تر آن و تحقق بانکداری 
اسلامی را مورد تاکید قرارداد و گفت: نظام بانکی برای مردم مشکلاتی به وجود آورده 
است که باید پس از اصلاح نظام سود در نظام بانکی، آنها به عنوان امانت داران مردم 
باشند.  وی ، با دعا برای موفقیت روزافزون دولت در راستای خدمت رسانی به مردم، 
افزود: دشمنان نظام جمهوری اسلامی ایران از ابتدای پیروزی انقلاب به دنبال کم 
کردن نیروی مولد و کاهش تولید در کشور بوده اند و دولت برای مقابله با این جریان 
باید برنامه ریزی جدی کند. وی یادآور شد:دولت سیزدهم  توجه ویژه ای به رونق تولید و 
مسائل معیشتی مردم  دارد که همه باید برای تحقق این هدف به دولت کمک کنند. این 
مرجع تقلید با اشاره به منویات و تاکیدات مقام معظم رهبری در راستای توجه به تولید 
و صنعت در کشور تصریح کرد: اگر مشکلات بخش تولید حل شود وضعیت معیشت و 

تورم در کشور به سامان می رسد.
وی بر ضرورت توجه به تحول در نظام اداری کشور تاکید کرد و گفت: باید نیروهای 
متعهد و متخصص در بدنه ادارات،  وزارتخانه ها و همچنین تمام دستگاه های حکومتی 
به کار گرفته شوند که دغدغه اصلی آنان حل مشکلات مردم و افزایش اعتماد به نظام 

مقدس جمهوری اسلامی ایران باشد.
آیت الله سبحانی: 

ساختار بانکی کشور هرچه سریع تر اصلاح شود
آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید  نیز در دیدار معاون اقتصادی رئیس جمهور 
،ضعف های سیستم بانکی و لزوم اصلاح هرچه سریع تر آن و تحقق بانکداری اسلامی 
را مورد تاکید قرارداد و گفت: نظام بانکی برای مردم مشکلاتی به وجود آورده است که 
باید پس از اصلاح نظام سود در نظام بانکی، آنها به عنوان امانت داران مردم باشند.  وی 
، با دعا برای موفقیت روزافزون دولت در راستای خدمت رسانی به مردم، افزود: دشمنان 
نظام جمهوری اسلامی ایران از ابتدای پیروزی انقلاب به دنبال کم کردن نیروی مولد و 
کاهش تولید در کشور بوده اند و دولت برای مقابله با این جریان باید برنامه ریزی جدی 
کند. وی یادآور شد:دولت سیزدهم  توجه ویژه ای به رونق تولید و مسائل معیشتی مردم  
دارد که همه باید برای تحقق این هدف به دولت کمک کنند. این مرجع تقلید با اشاره 
به منویات و تاکیدات مقام معظم رهبری در راستای توجه به تولید و صنعت در کشور 
تصریح کرد: اگر مشکلات بخش تولید حل شود وضعیت معیشت و تورم در کشور به 

سامان می رسد.
وی بر ضرورت توجه به تحول در نظام اداری کشور تاکید کرد و گفت: باید نیروهای 
متعهد و متخصص در بدنه ادارات،  وزارتخانه ها و همچنین تمام دستگاه های حکومتی 
به کار گرفته شوند که دغدغه اصلی آنان حل مشکلات مردم و افزایش اعتماد به نظام 

مقدس جمهوری اسلامی ایران باشد.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

باید دغدغه های اقتصادی مردم، با تدبیر و مدیریت رفع شود
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیزدر دیدار معاون اقتصادی رئیس جمهور 

گفت: باید دغدغه های اقتصادی مردم، با تدبیر و مدیریت رفع شود.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری با اشاره به اهمیت حل مشکلات اقتصادی 
مردم گفت: بسیاری از این مشکلات به دلیل مبارزه ایران اسلامی با مستکبرین شکل 

گرفته است که باید با تلاش دولت این مشکلات مرتفع شود.
گفت:  هستند  اسلامی  نظام  پشتیبان  و  حامی  همواره  مردم  اینکه  بیان  با  وی 
همانگونه که در دوران دفاع مقدس و در جنگ سخت علیه مردم ایران، مردم با تمام 
توان وارد صحنه شدند حضور مردم در حوزه اقتصادی هم می تواند مشکلات را حل 
و ظرفیت های جدیدی ایجاد کند. رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه 
دولت سیزدهم با شعار مردمی روی کار آمده است افزود: دولت وظیفه دارد پیش از 
آغاز هر طرح و برنامه ای بدون عجله و با کار کارشناسی آن را به بهترین شکل ممکن 
به سرانجام برساند. آیت الله حسینی بوشهری با بیان اینکه انقلاب اسلامی بر اساس 
آموزه های دینی نگاه فرا سرزمینی دارد گفت: نظام اسلامی همان گونه که خود را در 
غم و شادی ملت خودمان شریک میداند؛ نسبت به مشکلات مسلمانان و مستضعفان 

دنیا نیز توجه دارد.
وی افزود: باید همانگونه که در حوزه حمایت از مظلومان اقدامات عملی انجام داده 

ایم، باید اهمیت این موضوع را برای افکار عمومی هم تشریح کنیم.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه این موضوع بخش مهمی از جهاد 
تبیین به شمار می رود افزود: عدم تبیین مناسب حمایت نظام اسلامی از محرومان و 
مستضعفان دنیا سبب شده مردم به جای اینکه دشمن را نشانه بگیرند خودی ها را نشانه 

بگیرند.

امام جمعه قم :
برخورد با مشکل سازان برای مردم قابل مسامحه نیست

 امام جمعه قم نیز دردیدار معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: حالا که راه مذاکره باز 
شده است باید با صلابت و قاطعیت مذاکره کنند ولی نباید به این مذاکرات دل ببندیم و 

طبق فرموده مقام معظم رهبری باید به فکر خنثی سازی تحریم ها باشیم. 
آیت الله سید محمد سعیدی اظهار کرد: وقتی انقلابی شکل می گیرد و نظامی 
پایه گذاری می شود یک سازوکاری به کار گرفته می شود که نباید در ادامه آن سازوکار 
فراموش شود. وی با بیان اینکه در اول انقلاب مردم حضور داشته، مدیریت کردند و 
کارها را پیش بردند، افزود: این نشان دهنده اهمیت نقش مردم در این انقلاب است 
که از امام و بعد از ایشان از مقام معظم رهبری حمایت کردند و انقلاب تا اینجا به 
موفقیت هایی رسیده است و چون حمایت مردم در زمان اهل بیت علیهم السلام نبود 
با وجود اینکه آنان از عصمت برخوردار بودند و هیچ تردیدی در مدیریت و راهکارهای 
رفع بحران آنها وجود ندارد ولی به موفقیت نرسیدند. تولیت حرم مطهر بانوی کرامت 
ادامه داد: بر اساس اهمیت نقش مردم دو کار مهم باید انجام شود که اول اینکه مردم 
در جریان امور قرار بگیرند و مشکلات کشور با صداقت با مردم مطرح شود تا در حل 
آن مشارکت کنند و دوم مقابله با عواملی است که کشور را دچار اختلال می کنند زیرا 
بحث عطوفت و مدارا یک بحث است ولی با عواملی که برای مردم و نظام مشکل ایجاد 
می کنند نباید مسامحه شود.وی با بیان اینکه همیشه برای سخت ترین و پیچیده ترین 
مشکلات راه حل وجود دارد، افزود: مهم این است که راه حل ها را چه کسی اجرا می 
کند و بازخورد آن در جامعه چطور خواهد بود و در این مسأله بحث همدلی و همراهی 
مدیران دولتی حتی در جلسات خصوصی خیلی مهم است. سعیدی با بیان اینکه آقای 
رئیسی و دولتشان راه خوبی را در پیش گرفته اند گفت: سفرهای استانی دولت با توجه 
به توصیه رهبر معظم انقلاب که باید نگاه به درون داشته باشیم بسیار مؤثر است و در 
کنار آن حالا که راه مذاکره هم باز شده است باید با صلابت و قاطعیت مذاکره کنند 
ولی نباید به این مذاکرات دل ببندیم و طبق فرموده مقام معظم رهبری باید به فکر 
خنثی سازی تحریم ها باشیم. وی ادامه داد: همراهی دولت با مردم و جاهایی که مورد 
محبت و مراجعه مردم است باید مستمر باشد بنابراین ارتباط با مراجع عظام تقلید، حوزه 
های علمیه و نخبگان باید جدی تر وکاربردی تر باشد زیرا این ارتباط در جلب رضایت و 

همکاری بیشتر مردم نقش زیادی دارد.
آغازروند کاهشی تورم از دو ماه گذشته 

محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور هم در این دیدارها با بیان اینکه توجه 
به معیشت و معنویت مردم یکی از اصلی ترین شعار های دولت سیزدهم است افزود: 
دولت مردم را صاحبان نظام و خود را خدمتگذار آن ها می داند و با همه توان برای حل 

مشکلات آن ها تلاش می کند.
وی کنترل نقدینگی و تورم، اصلاح و تحول اداری، و نظام پولی و بانکی را از برنامه های 
اصلی دولت برشمرد و گفت: اگر این مسائل به خوبی مدیریت شود، شاهد تحولات 

عمیق اقتصادی و جهش تولید در کشور خواهیم بود.
رضایی با بیان اینکه نرخ تورم از دوماه گذشته روند نزولی پیدا کرده است افزود: تلاش 

می کنیم با کنترل گرانی ها، به مرور قیمت برخی اقلام نیز کاهش پیدا کند.
 سند اصلاحات پولی و بانکی تا پایان سال تقدیم رهبری می شود

معاون اقتصادی رئیس جمهور بابیان اینکه دولت برای مهار تورم تلاش می کند، افزود: 
خوشبختانه درزمینهٔ نظام پولی و بانکی تصمیمات خوبی گرفته شده و تا پایان سال سند 
اصلاحات پولی و بانکی را به مقام معظم رهبری خواهیم داد و ایشان خودشان این 
موضوع را پیگیری می کنند؛ همچنین تا سال آینده ساختار بودجه دولت را اصلاح 
آسیب پذیر  اقشار  از  و حمایت  و سرمایه گذاری  تولید  درزمینهٔ  غیرازاین  و  می کنیم 

برنامه هایی را دنبال می کنیم و مقام معظم رهبری پیگیر این امور هستند.
وی بیان داشت: ستاد اقتصادی مرتب با حضور آقای رئیسی تشکیل جلسه می دهد 
و تصمیمات مهم گرفته می شود و نظام خوبی در دولت در حال شکل گیری است و 
مشکلات رو به حل است.  رضایی ادامه داد: ما برای موفقیت و اصلاح دو تا ابزار و عامل 
می خواهیم که یکی برنامه ریزی و تصمیمات درست است که دولت انجام می دهد و دوم 
همراهی مردم است که باید به صحنه بیایند و درزمینهٔ دوم نقش علما و مراجع تقلید زیاد 
است تا مردم این اصلاحات را با آغوش باز بپذیرند و مانع دولت در انجام این اصلاحات 

نشوند.
باید فعالیت های مشترک اقتصادی بین کشورهای اسلامی افزایش یابد

معاون اقتصادی رئیس جمهور همچنین با حضور در جامعه المصطفی العالمیه در 
جمع رئیس و معاونان این مرکز مهم علمی و فرهنگی در عرصه بین الملل گفت: جامعه 
المصطفی العالمیه ظرفیت برقراری ارتباط های بین المللی و جذب سرمایه گذاری در 
حوزه اقتصادی را دارد. رضایی با اشاره به ظرفیت گسترده علمی و فرهنگی این مرکز 
در نقاط مختلف دنیا افزود: این نهاد می تواند نقش موثری در ارتباط اقتصادی ایران 
با حوزه های بین المللی و کشور های جهان اسلام ایفا کند و ذهنیت های غلط که با 
فضاسازی های رسانه ای و تبلیغاتی علیه سرمایه گذاری در جمهوری اسلامی شکل 

گرفته است اصلاح کند.
وی افزود: البته این موضوع بدین معنا نیست که جامعه المصطفی به سمت کار های 

اقتصادی حرکت نماید.
معاون اقتصادی رئیس جمهور با بیان اینکه جامعه المصطفی به لحاظ برقراری ارتباط 
با سرمایه گذاران و کارآفرینان خارجی نیز می تواند نقش آفرینی کند گفت: حضور 
طلاب و پژوهشگران این مرکز در نقاط مختلف دنیا امکان ارتباط آن ها با کارآفرینان 

ایرانی و غیرایرانی را فراهم می کند.
وی افزود: تاسیس دفتری مشترک بین این معاونت و جامعه المصطفی میتواند در 

گسترش همکاری های فی مابین اثرگذار باشد.
رضایی همچنین به ظرفیت بزرگ کشور های جهان اسلام در زمینه اقتصادی اشاره 
کرد و افزود: باید با نزدیک شدن به دیدگاه های علمی و فقهی، زمینه توسعه فعالیت های 

مشترک اقتصادی این کشور ها را افزایش داد.

دردیدارمعاون رئیس جمهوربامراجع معظم تقلید و علمای قم تاکید شد:

رفع مشکلات اقتصادی وریشه کنی فقرواصلاح نظام بانکی

خطیب نماز جمعه قم  با اشاره به اهمیت خنثی سازی تحریم ها، گفت: برای عبور از تحریم  
باید شرایط در میدان عمل به سمت نتیجه بخشی حرکت داشته باشد. 

آیت الله سیدمحمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم، با اشاره به عضویت رسمی ایران 
در سازمان همکاری های شانگهای، افزود: ایران نسبت به رفع تحریم ها اصرار دارد و معتقد 
است باید تحریم های ظالمانه برداشته شود ولی  همزمان نیز ارتباط با همسایگان و گسترش 
ارتباطات با کشورهای غیرمتخاصم  را در راستای خنثی سازی تحریم ها برنامه ریزی کرده 

است.
وی دربخش دیگری از سخنان خود به مساله اربعین حسینی اشاره کرد و گفت:  پیاده روی 
اربعین ثابت می کند که امامت یک فرهنگ است و برای شیعیان فرقی در پیوند با امامت بین 

دوران  حیات و ممات اهلبیت)ع( وجود ندارد.
وی با اشاره به حدیثی از امام صادق)ع(، ابراز داشت: بیداری جامعه و نجات احیای دین 
خدا مهمترین هدف از قیام عاشورا بود، گاهی روشنگری و خروج بندگان از جهالت جز با 

خون و شهادت ممکن نیست.
امام جمعه قم، گفت: پیام عاشورا این است که برای بقا و نجات دین  باید قیام کرد ولو این 

قیام به بهای شهادت باشد.
وی در ادامه با اشاره به جریان شناسی سیاسی دوران پیامبر گرامی اسلام )ص(در آیات 
سوره توبه، ابراز داشت: یکی از ویژگی های منافقان در این آیات کارهایی نمایشی مانند انفاق 
یاد شده و که خداوند به صراحت نسبت به بی ارزش بودن انفاق آنها تاکید می کند، اخلاص و 

تقوا شرط قبولی کارها در منطق قرآن کریم است.
امام جمعه  قم ادامه داد: یکی از ویژگی های مهم و اصلی مسلمانان ومومنان واقعی اطلاعت 

از حاکم دین در جنگ و سایر اتفاقات جاری جامعه است.
سعیدی بیان داشت: کار و رسالت اصلی امام جامعه انسان پروری و نخبه سازی است و 
این مهم وقتی عملی می شود که انسان خود را مطیع تام امام معصوم کند و خواست او را بر 

اجتهاد خود ترجیح دهد.

خطیب نماز جمعه قم   :

تنها راه حل مشکلات خنثی سازی تحریم ها است

سید مصطفی محقق داماد*
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التهاب لوزه در کودکان

سلامت

کدام ادویه ها به افزایش سوخت و ساز 
بدن کمک می کنند؟

مصرف برخی ادویه ها یک راه ساده و آسان برای سرعت بخشیدن به سوخت و ساز 
بدن و از دست دادن چربی های اضافه است.  ادویه ها نه تنها منجر به بهبود کیفیت 
سلامت می شوند بلکه از بیماری های مزمن نظیر فشار خون بالا، دیابت نوع ۲، حمله 
قلبی، و ... پیشگیری می کنند و مصرف منظم برخی از آنها راهی مفید برای کاهش 
وزن است. بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، مصرف هفت 

ادویه زیر به حفظ سلامتی و از دست دادن چربی های اضافه بدن کمک می کند:
_ زیره: این ادویه متابولیسم را افزایش می دهد و علاوه بر کاهش وزن، طیف 
وسیعی از خواص را از جمله بهبود فرایند هضم، کاهش التهاب و از بین بردن نفخ، 

جلوگیری از یبوست و از بین بردن بافت های چربی دارد.
_ فلفل سیاه: برای کوتاه کردن دوره کاهش وزن، شما می توانید فلفل سیاه را هر 
روز در رژیم غذایی خود بگنجانید. علاوه بر این نقش این ادویه در سرعت بخشیدن 
به فرایندهای گوارشی، کاهش تولید گاز، جلوگیری از کم آبی بدن، تنظیم فشار خون 

و ... شناخته شده است.
_ هل: توانایی این ادویه در کمک به فرآیند گوارش و بهبود عملکرد سوخت و ساز 
باعث می شود برای کاهش وزن ایده آل باشد. پژوهش ها نشان داده  است که طعم 

لذیذ و بوی هل نیز روشی فوق العاده برای تسکین افسردگی به  طور طبیعی است.
_ خردل: دانه های خردل با افزایش دمای بدن، منجر به افزایش سوخت کالری 
می شود. شما می توانید سه قاشق چای خوری از دانه های خردل را قبل از شروع 

تمرینات ورزشی بخورید تا از مزایای آن در از دست دادن کالری بیشتر بهره ببرید.
_ زردچوبه: مطالعات نشان داده که این ادویه می تواند تشکیل بافت چربی را 
کاهش دهد، پس مصرف آن راه خوبی برای جلوگیری از اضافه وزن نیز هست. 
مصرف زردچوبه برای پیشگیری از دیابت و جلوگیری از افزایش مقاومت به انسولین 

نیز مفید است.
_ زنجبیل: نه تنها نقش مهمی در سوزاندن چربی های اضافه دارد، بلکه به لطف 
خواص ضد التهابی، دستگاه گوارش را آرام می کند. ساده ترین راه این است که هر 
روز یک فنجان چای زنجبیل را در وعده صبحانه مصرف کنید. جالب است بدانید 
که زنجبیل می  تواند مانع چاقی ناشی از رژیم های غذایی سرشار از چربی شود و 

می توان از زنجبیل به  عنوان مکملی برای درمان چاقی استفاده کرد.
_ دارچین: دارای مزایای سلامتی متعددی از جمله کاهش سطح اسید بدن، تنظیم 
فرایند هضم، مبارزه با آنفلوآنزا، کاهش سطح قند خون و تنظیم میزان تری گلیسیرید و 
کلسترول بد و در نهایت افزایش متابولیسم است. برای استفاده از این مزایا، دارچین را 

به دسرها اضافه کنید. راه دیگر، نوشیدن چای دارچین به طور روزانه است.

فوق تخصص نوزادان :

این اعجاز شیر مادر را جدی بگیرید! 
فوق تخصص نوزادان گفت: یکی از محاسن شیر مادر تقابل و پیشگیری از آلرژی و 
حساسیت است؛ از جمله اینکه احتمال بروز آلرژی از جمله آسم، مشکلات تنفسی و 

آلرژی های پوستی را در کودک کاهش می دهد. 
علیرضا مرندی، رئیس فرهنگستان علوم پزشکی ایران و فوق تخصص نوزادان با 
اشاره به اهمیت و نقش ویژه شیر مادر در سلامت نوزادان،گفت: یکی از محاسن شیر 
مادر تقابل و پیشگیری از آلرژی و حساسیت است؛ از جمله اینکه احتمال بروز آلرژی 

از جمله آسم و مشکلات تنفسی و آلرژی های پوستی را کاهش می دهد.
وی ادامه داد: کودکانی که شیر مادر می خورند کمتر دچار این حالات می شوند 
و اگر شیر مادر را به صورت خالص دریافت کنند اگر دچار حساسیت نیز شوند این 
حساسیت بسیار ملایم تر است. فوق تخصص نوزادان با بیان اینکه استفاده از شیر 
مادر توسط کودکان، خون ریزی در مدفوع و بروز اگزمای پوستی را ملایم تر خواهد 
کرد، افزود: قطعا تغذیه کودک با شیر مادر نقش زیادی در پیشگیری از این آلرژی دارد 

و اگر احیانا این حالت وجود داشته باشد نیز شدت کمتری دارد.
رئیس فرهنگستان علوم پزشکی با بیان اینکه بروز چنین حالاتی با میزان استفاده 
کودک با شیر مادر ارتباط مستقیم دارد، خاطرنشان کرد: اینکه آیا استفاده از شیر مادر 

انحصاری بوده یا در کنار شیر مادر از شیر خشک نیز استفاده کرده ایم.
مرندی یادآور شد: اگر بعد از سن ۶ ماهگی که از غذای کمکی برای کودکان 
استفاده می کنیم مصرف شیر مادر نیز ادامه داشته باشد این آلرژی ها یا بروز پیدا 

نمی کند یا اگر بروز پیدا کند بسیار ضعیف خواهد بود.

عضو هیئت علمی دانشکده علوم تغذیه عنوان کرد؛
نکاتی در مورد نگهداری شیرهای بسته بندی

شیرهای  تولید  نحوه  به  اشاره  با  تغذیه  علوم  دانشکده  علمی  هیئت  عضو 
استریلیزه و پاستوریزه تاکید کرد که هر دوی این محصولات پس از بازشدن بسته 

بندی باید در یخچال نگهداری شوند.
سعیده اسمعیلی، با اشاره به شرایط نگهداری شیر گفت: شیر خام به شدت 
مستعد فاسد شدن است و از بین بردن میکروب های بیماری زا سبب سالم سازی و 

افزایش زمان ماندگاری شیر می شود.
وی، فرایند پاستوریزاسیون را یکی از روش هایی عنوان کرد که برای از بین بردن 

میکروب های بیماری زای موجود در شیر استفاده می شود.
این دکتری تخصصی علوم و صنایع غذایی افزود: در شیر پاستوریزه همچنان 
تعدادی میکروب غیربیماری زا زنده می ماند که در طول نگهداری این ماده غذایی 

ممکن است رشد کرده و باعث فساد شیر شود.
استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با اشاره به مدت زمان محدود 
نگهداری شیر پاستوریزه در یخچال گفت: بین پنج تا هفت روز بسته به شرایط 

حمل و نقل و توزیع می توان شیر پاستوریزه را در یخچال نگهداری کرد.
بردن  بین  از  برای  غذا  صنعت  در  کاربردی  فرایندی  را  پاستوریزاسیون  وی 
میکروب های بیماری زا عنوان کرد که در این فرایند حرارتی بین ۷۲ تا ۷۵ درجه 
سانتیگراد به مدت ۱۰ تا ۱۵ ثانیه بر روی شیر اعمال می شود، سپس به سرعت 

شیر تا دمای پنج درجه سانتیگراد سرد و بسته بندی می شود.
اسمعیلی، استریلیزاسیون را روش دیگری برشمرد که با استفاده از عملیات 

حرارتی در دماهای بالاتر باعث افزایش زمان ماندگاری شیر می شود.
به گفته وی، در این روش تمام میکروارگانیسم های موجود در شیر اعم از بیماری زا 
و غیر بیماری زا تحت فرایند استریلیزاسیون از بین می رود و شیر عاری از هرگونه 

میکروارگانیسم می شود.
 UHT )Ultra Highبه فرآیند حرارتی ادامه  این استادیار دانشکده تغذیه در 
Temperature(یا فرادما اشاره کرد که شامل حرارت دهی شیر در دمای ۱۳۵ تا 
۱۵۰ درجه سانتیگراد به مدت دو تا پنج ثانیه است و پس از خنک شدن، شیر 
تحت شرایط کاملًا اسپتیک )کاملًا استریل( در ظروف تتراپک ۶ لایه بسته بندی 
می شود. اسمعیلی تاکید کرد: در محصولات استریلیزه تا قبل از باز شدن درب 
بسته بندی، هیچ میکروارگانیسمی حتی در شرایط نگهداری خارج از یخچال 
)دمای محیط( قادر به رشد نیست و تا مدت شش ماه قابلیت نگهداری در شرایط 

دمای محیط را دارند.
این  فرآوری  ماهیت  فرادما،  شیرهای  بالای  ماندگاری  علت  وی،  گفته  به 
محصولات است که آنها را در زمره محصولات با عمر نگهداری بالا قرار می دهد و 

این محصولات عاری از هر گونه نگهدارنده و افزودنی هستند.
این دکتری تخصصی علوم و صنایع غذایی خاطرنشان کرد: بهترین کیفیت 
شیرخام کارخانه که تحمل فرآیند حرارتی بالاتر را دارد برای خطوط تولید استریل 

استفاده می شود.
وی در ادامه گفت: نوع فرآیند حرارت دهی، شرایط کاملًا استریل فرآیند و بسته 
بندی مخصوص چند لایه مانع از ورود اکسیژن و نور به داخل بسته بندی های 
استریل می شود و امکان نگهداری شیر استریل را در طولانی مدت فراهم می کند.
اسمعیلی در پایان کرد: در صورت باز شدن درب بسته بندی، شیرهای فرادما نیز 
مانند شیرهای پاستوریزه باید در یخچال نگهداری شوند و مدت نگهداری آنها در 

یخچال نیز پس از باز کردن بسته بندی مانند شیرهای پاستوریزه است.

خارش چشم ها یکی از آزاردهنده ترین چیزهاست. وقتی چشم ها مدام می خارند 
نمی توانید روی چیز دیگری تمرکز کنید. اما برای اینکه این احساس ناخوشایند را 

برطرف کنید اول باید علت آن را بدانید.
وقتی چشم ها می خارند معمولا اولین واکنش این است که چشم ها را می مالیم تا 
کمی تسکین پیدا کند؛ اما نباید این کار را بکنیم. مالیدن چشم ها می تواند به لایه ی 

رویی قرنیه آسیب بزند و درد و احتمالا عفونت ایجاد کند.
خارش چشم ها یکی از آزاردهنده ترین چیزهاست. وقتی چشم ها مدام می خارند 
نمی توانید روی چیز دیگری تمرکز کنید. اما برای اینکه این احساس ناخوشایند را 

برطرف کنید اول باید علت آن را بدانید. 
آلرژی فصلی دارید

آلرژی های فصلی، معمول ترین دلیل خارش چشم ها هستند. طی فصل آلرژی، 
فرود  چشم ها  مثلا  ما  بدن  سطوح  روی  که  زیادند  بی نهایت  هوا  در  گرده   ذرات 
می آیند. اگر آلرژی فصلی داشته باشید باعث می شود سیستم ایمنی بدنتان با ترشح 
موادشیمیایی پاسخ بدهد و موجب واکنش شدید در چشم ها شود که شامل خارش، 
بثورات  بینی،  بینی، گرفتگی  آبریزش  و اشک می شود. عطسه،  قرمزی، سوزش 

پوستی و تنگی نفس از دیگر علائم آلرژی فصلی می باشند.
افرادی که بیشتر ساعات روز از اسکرین ها استفاده می کنند بیشتر مستعد خشکی 
چشم هستند. پس بهتر است اصل ۲۰- ۲۰ – ۲۰ را رعایت کنید: هنگام استفاده از 
اسکرین، هر ۲۰ دقیقه به مدت ۲۰ ثانیه به چیزی که حدود ۶ متر )۲۰ فوت( از شما 

فاصله دارد نگاه کنید. طی این مدت استراحت سعی کنید بیشتر پلک بزنید
چه باید کرد؟

آلرژی فصلی در ارتباط با مشکلات چشمی در صورتی که کنترل نشود، علائم 
آن می توانند شدیدتر شده و التهاب مزمن و حتی عفونتی به نام ورم ملتحمه چشم 
ایجاد کنند. خوشبختانه راهکارهای زیر کمکتان می کند از چشم هایتان در برابر اثرات 

گرده ها و دیگر آلرژن های فصلی مراقبت کنید:
. از قطره چشم استفاده کنید. به محض اینکه علائم آلرژی شروع شدند از یک قطره 
چشم مناسب آلرژی استفاده کنید. قطره های چشمی آنتی هیستامین می توانند 

خارش چشم را تسکین دهند.
. در معرض آلرژن ها قرار نگیرید. زمانی که میزان گرده ها زیاد است بیرون نروید، اما 
اگر مجبورید بیرون بروید، از عینک آفتابی قوس دار که چشم ها را کاملا می پوشاند 

استفاده کنید.
. چشم ها را بشویید. شب قبل از خواب، پلک ها و مژه ها را به آرامی با دستمال 
مرطوب تمیز کرده و با یک محلول مناسب شستشوی چشم آن ها را تمیز کنید تا 

چشم ها وقتی که در خواب هستید هیچ گونه آلودگی نداشته باشند.
یک آلرژی غذایی دارید

برخی از افراد نسبت به مواد غذایی خاصی حساسیت دارند که می تواند واکنش 
آلرژیک در بدنشان ایجاد کند، مثلا قرمزی و خارش چشم ها. وقتی در معرض یک 
آلرژن خوراکی قرار می گیرید، سیستم های گوناگونی در بدنتان می توانند درگیر شوند 
که شامل چشم، پوست، دستگاه تنفس، سیستم های قلبی و گوارشی نیز می شود. 
یعنی در واقع انگار تمام بدن نسبت به این آلرژن خوراکی واکنش نشان می دهد. 
علاوه بر خارش چشم ها، موارد زیر نیز می توانند از علائم آلرژی غذایی باشند: . گزگز 
و خارش در دهان . کهیر یا اگزما . تورم لب ها، صورت، زبان و حلق یا دیگر قسمت های 

بدن . خس خس سینه، گرفتگی بینی یا مشکل در تنفس
. شکم درد، اسهال، تهوع یا استفراغ

. سرگیجه، احساس سبُکی در سر یا بی حالی

قرار  غذایی  آلرژن  معرض  در  که  بار  هر  است  ممکن  شما  بدن  باشد  یادتان  اما 
می گیرید، واکنش متفاوتی نشان دهد، به همین دلیل شاید متوجه شوید گاهی 
به خارش چشم دچار می شوید و گاهی پوست اطراف چشمتان ملتهب می شود 

)درماتیت پلک(.
چه باید کرد؟

مهم ترین چیزی که باید بدانید این است که متوجه شوید به چه غذایی حساسیت 
دارید و سعی کنید از آن پرهیز نمایید. اگر خودتان نمی توانید غذایی را که به آن آلرژی 

دارید پیدا کنید باید از یک پزشک کمک بگیرید.
دچار یک عفونت چشم شده اید

گاهی یک عفونت چشمی می تواند مانند آلرژی فصلی مشکلاتی مانند قرمزی و 
خارش چشم ایجاد کند. پس از کجا باید بدانید دچار عفونت چشم شده اید یا آلرژی 
فصلی دارید؟ یک عفونت چشمی برخلاف آلرژی های فصلی با ترشحات غلیظ و 
موکوس مانند و حساسیت به نور خودش را نشان می دهد. همچنین ممکن است درد 

یا سیخ زدن در چشم ها نیز داشته باشید.
چه باید کرد؟

اگر تردید دارید به یک عفونت چشم دچار شده اید باید به پزشک مراجعه کنید تا 
تشخیص درست داده شده و دارو تجویز شود؛ مثلا اگر یک عفونت باکتریایی چشمی 
داشته باشید، پزشک قطره چشمی آنتی بیوتیک تجویز می کند. کمپرس سرد و 
قطره های مرطوب کننده ی چشم هم می توانند احساس ناراحتی ناشی از یک عفونت 

ویروسی را تسکین دهند.
خشکی چشم دارید

خارش آزاردهنده ی چشم هایتان می تواند ناشی از خشکی چشم ها باشد؛ عارضه ای 

که در آن چشم ها به اندازه کافی اشک تولید نمی کنند. مسئله اینجاست که اگر به 
اندازه کافی اشک نداشته باشید تا چشم هایتان را مرطوب نگه دارد، دچار تحریک و 

خارش چشم خواهید شد. خشکی چشم می تواند علائم دیگری هم داشته باشد:
. قرمزی، سوزش و سیخ زدن

. تاری دید
. احساس وجود جسم خارجی در چشم

. ترشحات در داخل یا اطراف چشم
. درد حین استفاده از لنزهای تماسی

. اشک زیاد )چشم ها وقتی تحریک می شوند اشک بیشتری می سازند(
چه باید کرد؟

با معاینه ی دقیق  تا  به پزشک مراجعه کنید  باید  به خشکی چشم دچارید  اگر 
تشخیص دهد چه مشکلی باعث خشکی چشم هایتان شده است. راهکارهای زیادی 

برای کاهش احساس ناراحتی ناشی از خشکی چشم وجود دارد:
. قانون ۲۰-۲۰-۲۰ را رعایت کنید. استفاده ی زیاد از اسکرین های دیجیتال یکی از 
دلایل شایع خشکی چشم است. افرادی که بیشتر ساعات روز از اسکرین ها استفاده 
می کنند بیشتر مستعد خشکی چشم هستند. پس بهتر است اصل ۲۰- ۲۰ – ۲۰ را 
رعایت کنید: هنگام استفاده از اسکرین، هر ۲۰ دقیقه به مدت ۲۰ ثانیه به چیزی که 
حدود ۶ متر )۲۰ فوت( از شما فاصله دارد نگاه کنید. طی این مدت استراحت سعی 

کنید بیشتر پلک بزنید.
. از قطره چشم استفاده کنید. برای تسکین خشکی چشم ها باید آن ها را مرطوب 
نگه دارید. می توانید از قطره های اشک مصنوعی که برای کاهش خشکی چشم 
ساخته شده اند استفاده کنید. . امگا ۳ مصرف کنید. استفاده از مکمل روغن ماهی 

که حاوی اسیدهای چرب امگا ۳ است می تواند التهاب چشم را کاهش داده و غدد 
میبومین چشم را که تولیدکننده ی چربی اشک هستند تقویت کند. 

اگزما دارید
اگزما می تواند هر قسمتی از بدن را که پوست وجود دارد درگیر کند، از جمله پوست 
حساس اطراف چشم و پلک. این عارضه ی التهابی پوست می تواند در اطراف چشم ها 

ایجاد شده و باعث قرمزی و خارش و خشکی پوست شود.
چه باید کرد؟

پمادهایی بدون نسخه وجود دارند که می توانند تحریکات پوستی را کاهش دهند و 
برای استفاده در اطراف چشم ها نیز مناسب اند؛ اما اگر مورد شما شدید است، پزشک 

باید یک استروئید برای تسکین التهاب تجویز کند.
دچار عوارض جانبی دارو شده اید

گاهی برخی از داروهایی که مصرف می کنید می توانند چشم ها را تحریک کرده 
و باعث خارش آن ها شوند. این واکنش آلرژیک می تواند ناشی از مواد نگهدارنده ی 
موجود در قطره چشم یا خود دارو باشد. دیگر داروهای رایجی که باعث واکنش آلرژیک 
در چشم ها می شوند شامل آتروپین )معمولا پیش از معاینه ی چشم برای گشاد شدن 
مردمک استفاده می شود( و نئومایسین )آنتی بیوتیکی که برای درمان عفونت های 
لنزهای  به کار می رود( می شود. نگهدارنده های موجود در سیستم های  چشمی 

تماسی هم می توانند بر چشم ها اثر بگذارند.
از دیگر عوارض چشمی ناشی از واکنش آلرژیک به دارو می توان به قرمزی و آبریزش 

چشم ها و تورم پلک اشاره کرد.
چه باید کرد؟

اگر فکر می کنید دارویی که مصرف می کنید باعث خارش چشم هایتان است به 
پزشکتان اطلاع دهید تا در صورت امکان دارویتان را عوض کند. همچنین اگر متوجه 
شده اید لنزهایی که استفاده می کنید عامل خارش چشم هایتان هستند با پزشکتان 

مشورت کنید.
درماتیت تماسی دارید

ماده ی  با یک  تماس مستقیم  اثر  در  که  راش خارش دار  تماسی، یک  درماتیت 
تحریک کننده به وجود می آید، نیز می تواند عامل خارش چشم هایتان باشد. مواد 
آرایشی )خصوصا فلزات و نگهدارنده  های موجود در آن ها( نیز یکی دیگر از عوامل 
معمول درماتیت تماسی اند. پاک کننده های صورت، شوینده ها و حلّال های رنگ هم 

می توانند به پوست حساس اطراف چشم ها آسیب بزنند.
حتی محصولاتی که مستقیما با صورت و چشم هایتان تماس ندارند، مانند لاک 

ناخن، رنگ مو و عطر هم می توانند در ناحیه چشم ایجاد راش خارش دار کنند. 
چه باید کرد؟

برای رفع درماتیت تماسی و تسکین خارش چشم ها ابتدا باید ببینید چه محصولی 
باعث واکنش در چشم هایتان شده و از مصرف آن اجتناب کنید. بعد از متوقف کردن 
مصرف ماده ی مورد نظر، راش خارش دارتان باید در عرض دو تا چهار هفته برطرف 
شود. در این فاصله می توانید با کمپرس سرد و مرطوب، پوست ملتهبتان را تسکین 

دهید.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

اگر علائمتان با راهکارهای بدون نسخه برطرف نشد، یا اگر دچار تاری دید شدید، 
درد در چشمتان دارید و یا چشم هایتان خیلی قرمزند، به پزشک مراجعه کنید. 

همینطور اگر خارش چشم هایتان بیشتر از دو سه روز طول کشید باید به پزشک 
مراجعه کنید. علائم ممکن است به مرور بدتر شده و منجر به ورم ملتحمه چشم شوند 

که نوع شدیدتری از التهاب و عفونت است و به آنتی بیوتیک نیاز دارد.

چرا چشمانم می خارند؟

دلایل خارش چشم ها و راهکارهای توصیه شده
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فرماندار قم خبرداد: 

استمرار ارائه خدمات به زائران اربعین
 تا پایان ماه صفر 

فرماندار قم با تاکید بر پیش بینی  تمهیدات لازم برای پذیرایی از زائران اربعین 
حسینی گفت: اقدام هایی که در راستای ارائه خدمات به زائران درقم صورت 

می گیرد باید تا پایان ماه صفر استمرار و تداوم خواهد داشت. 
عباس ذاکریان در جلسه کمیته اجرایی ستاد زائران اربعین قم در تالار امام رضا 
)ع( فرمانداری افزود: با توجه به ایام سوگواری رحلت پیامبر اعظم)ص( و شهادت 

امام هشتم)ع( تا پایان ماه صفر شاهد حضور زائران در شهر قم خواهیم بود.
 وی با بیان اینکه دهه آخر ماه صفر همزمان با موج بازگشت زائران اربعین از عراق 
است گفت: قم جز مقاصد این زائران است، چون مرزهای عراق به روی زائران 
پاکستانی و افغانستانی نیز گشوده شده و حدود ۲۵ هزار زائر غیرایرانی به کربلا 

رفتند، در مسیر برگشت قطعا مدتی را در قم اقامت خواهند داشت.
وی در ادامه تاکید کرد: باید آمادگی همه دستگاه های قم حفظ شود که موج 

ورود زائران اربعین بدون هیچ مشکلی پشت سر بگذاریم.
ذاکریان همچنین با اشاره به شرایط نامناسب پارکینگ شماره چهار مسجد 
جمکران گفت: در این پارکینگ هر شب جمعیت زیادی می آیند، اما خدمات 
مطلوب ارائه نمی شود، مسئولیت آن به شهرداری واگذار شود، تا در قبال هزینه ای 

که از افراد گرفته می شود، خدمات خوبی نیز صورت گیرد.
فرماندار قم بیان داشت: خوشبختانه نظافت ورودی های مسجد جمکران به ویژه 

از درب شماره یک و ۲ که به عهده شهرداری است، مشکلی ندارد.
وی همچنین با ذکر این نکته که تامین آب شرب زائران یکی از جدی ترین 
دغدغه ها است خاطرنشان کرد: اتاق اصناف با استفاده از ظرفیت خیران برای 
تامین آب، کمک لازم های را داشته باشد، حدود ۴۰ هزار بطری آب تهیه و با 
هماهنگی با کشتارگاه در سردخانه نگهداری و ذخیره شود، تا اگر نیاز شد، و 

جمعیت بیشتر از پیش بینی ها بود، بتوانیم آب آشامیدنی آنها را تامین کنیم.
فرماندار قم همچنین با تاکید بر آمادگی کامل پارکینگ های اطراف بلوار پیامبر 
اعظم و  حرم حضرت معصومه)س( برای توقف خودروهای شخصی یادآور شد: 
برای جابجایی زائران بین مسجد جمکران و حرم مطهر نیز به تعداد کافی اتوبوس 

و تاکسی فراهم شود.
قائم مقام شرکت آب وفاضلاب قم نیز با اشاره به اینکه برای بلوار پیامبر اعظم 
)ص(  هشت مخزن آب را در نظر گرفتیم گفت: در صورتی که جایگاه مشخص 
شود، این تعداد مخزن را  مستقر خواهیم کرد. محمد احمدی جبلی با بیان اینکه 
سه دستگاه تانکر آب رسانی ما نیز در همدان و ایلام مستقر است گفت: برای 
آب رسانی سیار محدودیت داریم، اما به شرطی که سپاه و یا شهرداری تانکر سیار 

در اختیاری ما قرار دهند، تامین آب را انجام  می دهیم.
4۰ درصد ظرفیت واحدهای اقامتی در اختیار زائران اربعین 

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم نیز 
گفت: ۴۰ درصد ظرفیت واحدهای اقامتی استان در اختیار زائران قرار گرفته 
است. مهدی نصر افزود: برای اسکان زائران در مساجد و حسینیه ها هماهنگی 

لازم انجام، ۱۰ مدرسه و ۴۰ نمازخانه را  تجهیز و آماده شده است.
 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد :

بازپس گیری۱۶۱.۹ هکتار از اراضی دولتی
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: ۱۶۱.۹ هکتار از اراضی دولتی 
که در قالب طرح های کشاورزی، صنعتی، خدماتی و عمرانی در استان واگذار اما 
به هر دلیلی روند ساخت و تکمیل از این طرح ها توسط بهره برداران دنبال نشده  

بود، فسخ قرارداد و مسترد شد. 
محمد رضا حاجی رضا در گفت وگویی بیان داشت: یکی از وظایف مجموعه 
سازمان جهاد کشاورزی استان در راستای حمایت از فعالیت های اقتصادی، 
غیر  همچنین  و  کشاورزی  بخش  در  کسب وکار  ایجاد  برای  اراضی  واگذاری 
کشاورزی همچون فعالیت های خدماتی، صنعتی و عمرانی است که در قالب 

کمیسیون ماده ۳۱ و ۳۲ اراضی کشاورزی واگذار می شود.
وی با اشاره به اهمیت نظارت بر فعالیت هایی که در حوزه اراضی واگذار شده 
انجام می شود، افزود: در همین راستا هیات نظارت کمیسیون که وظیفه آن نظارت 
بر روند پیشرفت فیزیکی طرح هایی است که در قالب آن اراضی به متقاضیان 
نظر  مورد  آخرین وضعیت طرح های  بررسی  به  و  وارد عمل شد  واگذار شده ، 
پرداخت. وی ادامه داد: در جریان این بررسی ها اگر روند پیشرفت فیزیکی طرح ها 
قابل قبول باشد که مشکلی نیست و طرح ها به سمت تکمیل نهایی و بهره برداری 
پیش می رود و در غیر این صورت با نظر تخصصی و کارشناسی کمیسیون یا مدت 
زمان مورد نظر برای اتمام طرح در قالب شرایطی تمدید می شود و یا این که اگر 
تعلل، تخلف و یا عذر غیر موجه  در خصوص اتمام طرح باشد، کمیسیون قرارداد را 

فسخ می کند و زمین به عرصه های دولتی باز می گردد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: در همین رابطه با توجه به اهمیت 
صنعتی،  کشاورزی،  طرح های  قالب  در  که  اراضی  از  هکتار  موضوع ۱۶۱.۹ 
خدماتی و عمرانی در استان  واگذار شده بود اما به هر دلیلی بهره برداران روند 
ساخت و تکمیل از این طرح ها را دنبال نکردند، فسخ قرار داد شد و این اراضی به 
عرصه های دولتی بازگردانده  شد. حاجی رضا گفت: این فسخ قرار دادها پس از 
سپری شدن فرآیندهای منطقی و بر اساس یک روند قانونی است چرا که فرصت 
کافی به سرمایه گذاران برای اجرای طرح های مورد نظر در این اراضی میانگین از 
سه تا ۲۰ سال داده شده  بود اما در نهایت پس از گذشت مهلت قانونی، اقدام لازم 
از سوی سرمایه گذاران در اراضی واگذار شده صورت نگرفته بود که منجر به فسخ 
قرارداد شد. وی با تاکید بر این که بر اساس نظر کارشناسی در تمام طرح های 
فسخ قرار داد شده زمان کافی برای اجرای طرح مورد نظر وجود داشته اما در این 
زمینه اقدامی صورت نگرفته است، افزود: از این طرح ها که تعداد آن ۱۱ مورد و در 
حوزه های متنوع صنعتی، خدماتی - رفاهی و کشاورزی است، ۶ مورد به مساحت  
۱۳۷ هکتار در ۶ ماهه سال جاری خلع ید شد و پنج طرح آن به مساحت ۲۴.۹ 

هکتار هم در طول سال گذشته به عرصه های دولتی بازگشت.
وی ادامه داد: زمین های پس گرفته شده در جریان فرآیند جدید به متقاضیان 
طرح های  حوزه  در  مثال  طور  به  تخصصی  دستگاه های  طرف  از  که  دیگری 
صنعتی، سازمان صنعت، معدن و تجارت استان دارای صلاحیت شناخته شود، 
واگذار می گردد تا بهره بردار جدید بتواند با اجرای طرح خود در این عرصه ها به 

توسعه تولید و اشتغال در استان کمک کند.

رییس سازمان صمت استان قم: خبرداد 

سرمایه گذاری ۱۱۲ هزار میلیارد ریالی
 در بخش صنعت قم

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت:  حجم سرمایه گذاری انجام 
شده در بخش صنعت استان به ۱۱۲ هزار و ۶۰۲ میلیارد ریال رسید که در همین 
ارتباط ۲ هزار و ۳۳۵ واحد صنعتی دارای پروانه در قم فعال است و ۶۳ هزار و ۱۲۱ 

نفر به صورت مستقیم در این بخش مشغول فعالیت هستند. 
اکبر ابدالی در گفت وگویی بیان کرد: صنعتگران قمی در زمینه تولید انواع 
پتروشیمی،  پایین دستی  محصولات همچون لاستیک و پلاستیک و صنایع 
چسب، کفش و دمپایی، مبلمان، سوهان، لامپ های کم مصرف، انواع موتور 
سیکلت، لوازم خانگی، قطعات خودرو، صنایع بسته بندی،  صنایع معدنی، صنایع 
غذایی، نساجی، شمش فولادی و دیگر کالاهای مورد نیاز مردم فعالیت می کنند.

وی افزود: صنعت قم طی سال های اخیر روند رو به رشدی را طی کرده است 
و اکنون تعداد قابل توجهی از واحدهای تولیدی فعال در شهرک های صنعتی 
استان، دانش بنیان بوده و بهره بردارن آن ها با استفاده از فناوری های روز جهان،  
کالاهای مورد نیاز کشور را تولید و به بازار مصرف ارائه می کنند. وی ادامه داد: سهم  
ارزش افزوده بخش صنعت از کل ارزش افزوده استان ۲۵ درصد است و این بخش 
به عنوان یکی از موتورهای محرک اقتصاد و توسعه قم با رسیدن به هدفگذاری های 
کمی، تقویت هرچه بیشتر رویکردهای کیفی و عمق بخشی به فعالیت های 

تولیدی استان را مطابق برنامه های راهبردی تعیین شده دنبال می کند.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم:

بازار کهنه به محل عرضه صنایع دستی 
تبدیل می شود

به  اشاره  با  استان قم  و صنایع دستی  مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
ظرفیت بالای بازار کهنه این استان در معرفی صنایع دستی هنرمندان گفت: 
رویکرد این بازار تاریخی بر استقرار غرفه های صنایع دستی است و در حال حاضر 

مرمت و احیای آن در دست انجام است. 
علی رضا ارجمندی در جلسه انجمن های صنایع دستی قم با استاندار قم، 
افزود: عملیات بهسازی و سفیدکاری طاق بازار کهنه قم در حال اتمام است؛ 
این بازار ظرفیت چندمنظوره گردشگری، تاریخی و عرضه محصولات هنرمندان 

صنایع دستی را در خود جای داده است.
بازار کهنه قم با عمر بیش از ۶۰۰سال که قدمت آن به دوران صفویه و قاجاریه 
چاقوسازی،  سنتی،  رنگرزی  ازجمله  صنایع دستی  کارگاه های  بازمی گردد، 
بازار در اواخر  خراطی، نجاری و منبت کاری را در خود جای داده است. این 
سال ۷۶ به ثبت ملی میراث فرهنگی رسید و در راسته های بازار کهنه قم سراها، 

تیمچه ها، چهارسوق و چند مسجد قرار دارد.
سقف بازار نیز از پوشش های گنبدی شکل ساخته شده و دریچه های دایره 
شکلی نیز در دو طرف، برای گردش هوا و ورود نور وجود دارد. نوری که از داخل 
این دریچه ها وارد و فضای بازار را روشن می کند، منظره ای زیبا از گردش نور و 

گردوغبار ایجاد می کند.
تعدادی از بناهای تاریخی بازار مربوط به دوره های سلجوقی و ایلخانی است، در 
واقع بافت های قدیمی بازار قم به دوره قبل از عصر صفوی برمی گردد، ولی قدمت 

تیمچه ها و راسته جدیدتر بازار به دوره صفوی و قاجار تعلق دارد.
ارجمندی درادامه گفت:  همچنین بازار شمسه نیز موقعیت مواصلاتی و عرضه 
محصولات هنرمندان صنایع دستی استان را دارد؛ در حال حاضر یک فضای ۲۰ 
هکتاری نیز برای احداث شهرک انگشتر و عقیق قم در دست مطالعه و بررسی 

است.
وی یادآور شد: غرفه های مسجد اهل بیت)ع( در عوارضی قم-تهران به خاطر 
حجم بالای مسافران ورودی و خروجی از قم، ظرفیت بالقوه جهت ایجاد بازارچه 

دائمی صنایع دستی دارد.
وی بیان کرد: ظرفیت صنایع دستی در استان قم از مغفول مانده و طی سالهای 

گذشته این ظرفیت بالا به حاشیه رفته است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم ادامه داد: ایجاد تشکل 
و انجمن های صنایع دستی برای خروج این رسته ها از حاشیه، هویت یابی و قدرت 

چانه زنی مورد حمایت مسوولان استانی است.
ارجمندی یادآور شد: بازار فروش مهم ترین مشکل فعالان صنایع دستی است و 
در حال حاضر بسیاری از صنایع دستی قم فاقد بازار عرضه در سطح این استان 
است. وی خاطرنشان کرد: اگر بازار عرضه محصولات صنایع دستی در قم مانند 
استان های دیگر سهل و آسان شود و برخی مشکلات کنونی آن مانند بیمه و سایر 
عوارض حذف شود، وضعیت این صنعت در قم نیز مانند اصفهان، کرمان و شیراز 

می شود.
وی نزدیکی به حرم مطهر حضرت معصومه)س( و طراحی سنتی را دو مزیت بازار 
کهنه دانست و بیان داشت: در بافت تاریخی ارزشمند موجود در هسته مرکزی 
شهر فضاهای بسیار مطلوبی برای توسعه گردشگری و توسعه صنایع دستی و سایر 

مشاغل سنتی وجود دارد که تاکنون مغفول مانده است.
 

استاندار قم :

جابجایی محل اسکان زائرین اربعین
 به کاهش ترافیک کمک کرد

استاندار قم گفت: جابجایی محل اسکان زائرین از مصلا به جمکران در مسائل 
مختلفی مانند کاهش ترافیک هسته مرکزی شهر موثر واقع شد. 

سیدمحمدتقی شاهچراغی روز بیست و سوم شهریورماه در حاشیه بازدید از 
تعدادی موکب های استان، طی سخنانی با اشاره به اینکه اساسا خدمت رسانی 
به زائرین اباعبدالله)ع( مردمی دنبال می شود، اظهار کرد: خوشبختانه به واسطه 

اعتقاد و باورهای مردم قم در این ایام شاهد ظرفیت گسترده مردم هستیم.
وی با بیان اینکه شرایط خوبی محیا شده است تا مردم در قالب موکب ها به 
زائرین خدمت رسانی کنند، مطرح کرد: استان قم ۱۴۵ موکب در عراق، ۵ موکب 
در مهران و ده ها موکب در شهر قم، مسجد مقدس جمکران و حسینیه های شهر 

دارد.
استاندار قم از تشکیل ستاد مردمی اربعین به دلیل حجم بالای زائر یاد کرد و 
گفت: در استان پیش بینی حضور این تعداد زائر را داشتیم که با همکاری تولیت 

مسجد مقدس جمکران، این ظرفیت در جمکران فراهم شده است.
وی با بیان اینکه اساس خدمت رسانی در این ایام مردمی است، عنوان کرد: 

تنها وظیفه و رسالت ما در این عرصه تسهیل زمینه خدمت رسانی مردم است.
و  فراهم  را  فعالیت  بستر  است  موظف  دولت  اینکه  به  اشاره  با  شاهچراغی 
هماهنگی میان دستگاه های مختلف را انجام دهد، خاطرنشان کرد: باید به 
گونه ای عمل کنیم که مجموعه های مردمی با همت و دلخوشی بیش تر کار را 
پیش ببرند. وی اضافه کرد: امسال در نیمه شعبان شاهد هماهنگی خوب 

دستگاه های دولتی قم و مردم بودیم که در ایام اربعین نیز تکرار شد.
استاندار قم با بیان اینکه حضور در صحنه های مختلف مردمی است و این یک 
مزیت جمهوری اسلامی است، تصریح کرد: زائر سید الشهدا)ع( در همه مسیر 
زائر است، و انتظار ما این است که از زائرینی که از قم عبور می کنند به بهترین 

شکل پذیرایی کنیم.
وی با اشاره به اینکه جابجایی اسکان زائرین از مصلا به جمکران در مسائل 
مختلفی مانند کاهش ترافیک هسته مرکزی شهر موثر بود، یادآور شد: همچنین 
فضای مصلا نیز پاسخگوی تعداد بالای زائرین نبود، البته در مسجد مقدس 

جمکران نیز باید زیرساخت های مناسب تری فراهم شود.
شاهچراغی در پایان تاکید کرد: حضور زائرین برای شهر قم برکت است که 

امیدواریم هر سال در خدمت رسانی به این زائرین بهتر عمل کنیم.
 

معاون آموزش وپرورش استان قم خبر داد:

افزایش پنج هزار نفری دانش آموزان قمی 
در مقطع ابتدایی

معاون آموزش ابتدایی آموزش وپرورش قم گفت: تاکنون ۱۶۲ هزار دانش آموز 
قمی در مقطع ابتدایی این استان ثبت نام کرده اند که نسبت به سال گذشته 

افزایش پنج هزار نفری داشته است. 
مریم سادات پناهنده در گفت وگویی افزود:  بیش از ۹۸ درصد ثبت نام در مقطع 
ابتدایی تکمیل شده است و این دانش آموزان در ۶۴۰ مدرسه ساماندهی خواهند 

شد.
وی اضافه کرد: حدود ۳۲ هزار نفر از این دانش آموزان، نوآموزان بدو ورود به 
دبستان هستند که اقدامات اولیه برای حضورشان در اول مهرماه انجام شده 
است. وی ادامه داد: مدارس به لحاظ فیزیکی برای دانش آموزان آماده سازی 

شده  و اگر نیاز به تعمیر بوده نیز اقدامات مرتبط انجام شده است.
به گفته پناهنده، برای مدارس نوساز که امسال وارد گردونه آموزش می شوند هم 

کادر آموزشی تخصیص پیدا کرده و آماده حضور دانش آموزان است.
وی گفت: با هدف آماده سازی دانش آموزان، خانواده ها و همکاران فرهنگی 
برای شروع سال تحصیلی جدید در مدارس مقطع ابتدایی این استان پویش 

»شوق کودکی، شور حسینی« در هفته جاری برگزار شد.
وی افزود: با توجه به این که آغاز سال تحصیلی با اربعین حسینی، رحلت 
پیامبر)ص( و شهادت امام حسن و امام رضا)ع( مصادف شده است،  با برگزاری 
این پویش، نوآموزان بدو ورود به دبستان، دانش آموزان سایر پایه های تحصیلی 
مقطع ابتدایی، همکاران فرهنگی و اولیای دانش آموزان با حضور در مدرسه خود 

را برای آغاز سال تحصیلی جدید آماده کردند.

هرچه جنجالی ترو معروف تر بهتر؛ این قانون نانوشته این روزهای جامعه و البته 
فضای مجازی برای سلبریتی  شدن و افرادی است که بدون هیچ دستاوردی، 
نامشان بر سر زبان ها افتاده است. افرادی که شاید نهایت هنرشان، ظاهر سرتا پا 
گرانقیمت و مارک دارشان باشد که می تواند دل هر نوجوانی را بلرزاند و رویای شبیه 
به آن ها شدن را در سرش بپروراند. اما چه می شود که نوجوان ها و جوان هایمان 
تا به این اندازه غرق در سبک زندگی اصطلاحا سلبریتی ها و اینفلوئنسرهایی با 
زندگی پوشالی می شوند؟ شاید چون قهرمان بهتری به آن ها معرفی نکرده ایم. 
این را دکتر مجید صفاری نیا، روانشناس و رئیس انجمن روانشناسی اجتماعی 

ایران می گوید که معتقد است هنوز برای تغییر این رویه وقت داریم. 
آقای دکتر در چند سال گذشته  به خودمان که  آمدیم نوجوان  ها و جوان هایمان 
را غرق در رویای زندگی مشابه با سلبریتی ها دیدیم .آن ها عکس سلبریتی ها را 
بر در و دیوار اتاقشان زده اند و از مخاطبان پرو پاقرص صفحه شان در شبکه های 

اجتماعی هستند؛ چه شد که به اینجا رسیدیم؟
این موضوع عجیبی نیست و اتفاقی است که در همه دنیا رخ می دهد؛ اما 
موضوع مهم این است که این سلبریتی ها چه کسانی هستند که حالا تبدیل به 
الگوی فرزندان ما شده اند. در واقع واژه سلبریتی به معنای ستاره یا کسی که در 
یک رشته خاص مانند ورزش، موسیقی، بازیگری، طراحی و ... شاخص است 
و عده ای به او علاقه مند هستند و دوستش دارند. البته که در تعریف سلبریتی 
امروز، بهتر است به دو واژه دیگر یعنی قهرمان و اینفلوئنسرها هم اشاره کنیم؛ 

اینفلوئنسرهایی که می توانند تاثیرگذار و الهام بخش باشند.
این دسته از نوظهورترین نوع سلبریتی ها هستند؟

دقیقا همین طور است؛ چرا که این افراد در ایران ده سال پیش وجود نداشتند 
اما امروز زمزمه کلام بسیاری از نوجوان ها شده اند.

بسیاری از والدین از این که نوجوانان شان سلبریتی هایی با سبک زندگی نا 
مناسب را دنبال می کنند و مدام به دنبال محتوای جدید از آن ها در اینترنت 
هستند شکایت دارند.چرا فردی که تا به این اندازه ناهنجار است ناگهان افسار 
زندگی نوجوان یک خانواده را به دست می گیرد و آرزو می کند کاش بتواند حتی 

یک روز شبیه او زندگی کند؟
بدیهی است که جامعه ای که قهرمان هایش را برای نسل جوان به خوبی معرفی 
نکند، سلبریتی ها قهرمانش می شوند. آن وقت چه اتفاقی می افتد؟ جوانی چوپان 
در روستا عاشق بازیگری کره ای می شود و حتی خودش را به خاطر علاقه بیش از 
حد به این خانم، می کشد! این نشان می دهد که این جامعه، قهرمان هایش را به 

مردمش به خوبی نشان نداده است.
معرفی  را  سلبریتی زدگی  از  نوجوان ها  ماندن  امان  در  راه  شما  یعنی 

قهرمان ملی  می دانید؟
بدون شک همین است. جوان و نوجوان، به الگو نیاز دارد؛ به اینکه کسی را 
به خاطر نوع حرفه اش دوست بدارد و الگویش باشد. در چنین شرایطی، چرا ما 
سردار سلیمانی، علی دایی و دیگر قهرمان های ملی خودمان را برایش پررنگ 
نکنیم؟ طبیعتا اگر نتوانیم ارزش کار قهرمان های واقعی را به او نشان بدهیم، 
او هم به سراغ سلبریتی هایی می رود که این روزها در شبکه های اجتماعی فعال  
هستند و بدون داشتن کوچکترین هنری و صرفا به دلیل داشتن دنبال کننده بالا 

و کسب درآمد زیاد، نقش قهرمان را برای نسل جوان ایفا می کنند.
 اینطور که معلوم است، نوجوان های جامعه ما، قهرمان بودن را با معروف و 
شناخته شده بودن اشتباه گرفته اند؛ در صورتی که هرکسی می تواند با رفتارهای 
نامعقول معروف شود اما قهرمان نه! در حالی که اگر قهرمان های واقعی را به 
عنوان الگوی جذاب به نسل نوجوان معرفی کنیم، نیاز به سلبریتی در جامعه روز 

به روز کمتر می شود.
اما یکی دیگر از دغدغه های مهم این روزها این است که خود این نوجوان ها 
دلشان می خواهد سلبریتی شوند.شروع به بلاگری در شبکه های اجتماعی می 
کنند.سعی می کنند تولید محتوا داشته باشند اما چون راهنمای درستی ندارند 
و از همین افراد الگو برداری می کنند شاهد پخش محتواهای نامناسب از آن ها 
در فضای مجازی هستیم.تا جایی که برخی از خانواده های آن ها از این محتواها 
ابراز شرمساری می کنند و حتی باعث قطع رابطه آن ها با اطرافیان شان می شود.
چرا که دیگران این انگ را به آن ها می زنند که شما نوجوان تان را رها کرده اید و 

در تربیت او کوتاهی داشته اید.
برتری شان  است،  جذاب  خیلی  نوجوان ها  برای  سلبریتی ها  در  که  چیزی 
است؛ برتری هایی که به واسطه دیده شده بدست آورده اند. در این در حالی 
است که ماهیت تکاملی انسان قائل به برابری است. اما زمانی که با نابرابری روبرو 
می شویم، نیاز به برتری جویی در وجود انسان شکل می گیرد. در واقع آن دسته 
از نوجوان هایی که تمایل به سلبریتی شدن دارند و از سلبریتی های امروز فضای 
مجازی تقلید می کنند، این نابرابری را در خانواده  و جامعه احساس کرده اند و 

سبک زندگی خودش را بر اساس برتری جویی پیش می برد. همه این رفتار ها برای 
بیشتر دیده شدن است که از ویژگی های دوره نوجوانی است.اما این احساس 
نیز باید در مسیر درست خود قرار بگیرد.گاهی همین تولید محتواها برای آینده 

نوجوان یک خانواده می تواند پیامد های بسیار منفی  داشته باشد.
آقای دکتر به نظر شما علاقه به سلبریتی ها و حتی سلبریتی شدن می 

تواند با نوع تربیت خانوادگی نوجوان ها ارتباط داشته باشد؟
البته که همین طور است؛ نوجوان هایی که از نظر احساسی در خانواده غنی 
نباشند، تمایل به شهرت و دیده شدن پیدا می کنند. آن وقت است که پیش 
خودش می گوید چرا من یک سلبریتی نباشم؟ چرا فالوور بالا نداشته باشم؟ چرا 
خالکوبی نکنم؟ چرا ریش بلند نگذارم؟ و او هم سعی می کند با رفتار، حرکات و 
جملاتی عجیب و جلب توجه کننده خودش را بر سر زبان ها بیندازد؛ مثل همه 

کسانی که تا به امروز دیده است و الگویش بوده اند.
 چطور می توانیم این احساس نیاز به دیده شدن های پوشالی و سطحی، 

بدون هیچ دستاوردی را از او بگیریم؟
بهتر است مفهوم لذت بخشی و شادکامی را در دنیای صنعتی امروز بررسی 
سبک  در  می بریم؟  لذت  زندگی مان  از  و  خوشحالیم  وقتی  چه  ما  کنیم؛ 
زندگی هایی که اغلب خانواده ها در پیش گرفته اند، این شادکامی زمانی احساس 
می شود که ما چیزی داشته باشیم که دیگری نداشته باشد. من برندی از لباس را 
بپوشم که دیگری نتواند بپوشد. این اتفاق من را متمایز می کند و آن وقت است که 
من از زندگی ام لذت می برم. حالا چنین سبک زندگی هایی را چه کسانی دارند؟ 

سلبریتی های امروزی که می توانند از افراد عادی جامعه متمایز باشند.
شخصا فکر می کنم که اگر در خانواده، ارزش و معنای تواضع، بخشندگی، چشم 
و دل سیری، قناعت و دیگر مفاهیمی این چنینی را برای کودک و نوجوان مان 
به خوبی تعریف کنیم و از آن مهمتر، آن را به صورت عملی در زندگی مان اجرا 
کنیم، او هم میل کمتری به این تمایز و برتری و سبک زندگی سلبریتی ها و نهایتا 

سلبریتی شدن خواهد داشت.
از این سلبریتی ها شده اند!  انگار خود خانواده ها هم درگیر برخی  اما 

چنین خانواده ای چطور می تواند به فرزند نوجوانش کمک کند؟
بله همین طور است؛ چرا که رویکردهای نوین خوشبختی در جامعه سرمایه داری 
امروز به ما می گوید که هرچه مصرف و رفاه، بیشتر باشد، فرد خوشبخت تر است. 
طبیعتا چنین جامعه ای نیاز به سلبریتی دارد و خودمان با دستان خودمان، 

افرادی را بزرگ می کنیم که به ما افکار و سبک زندگی ما ضربه می زنند!
و  ندارند  کافی  دانش  ما،  جامعه  امروز  سلبریتی های  که  است  این  واقعیت 
پیام های اشتباه به مخاطبانشان می دهند. اما مخاطبانشان چه کسانی هستند؟ 
اکثرا نوجوان هایی هستند که در حساس ترین دوره از زندگی شان به سر می برند و 
کوچکترین اطلاعات غلطی، می تواند آن ها را به گمراهی برساند. به نظر می رسد 
که ما تا به امروز نتوانسته ایم آموزش درستی به نوجوان هایمان برای مقابله جدی 
با چنین پدیده هایی بدهیم. یعنی آن ها آنقدر اعتماد به نفس و عزت نفس ندارند 
که دل شان برای داشته های سلبریتی ها نلرزد و تسلیم نشوند. متاسفانه باید بگویم 
که در برخی مواقع، نوع تربیت ما به سمتی می رود که انگار خودمان هم بدمان 
نمی آید که فرزندمان معروف شود و خب چه فضایی بهتر از فضای مجازی که 
عرصه بدست آوردن چنین موقعیت هایی است. اما هنوز هم دیر نیست و بهتر 
است که با اغنا کردن آن ها در خانواده و معرفی قهرمان های ارزشمند، مسیر 

بهتری از معروف شدن بدون هیچ دانش و اندوخته ای، پیش پایشان بگذاریم. 

در گفت و گو با رئیس انجمن روانشناسی اجتماعی ایران مطرح شد ؛

با نوجوان  سلبریتی زده مان چه کنیم؟

با اقدامات شهرداری قم پیش بینی می شود تا چند 
ظرفیت  به  پارک  سلول   100 و  یک هزار  آینده  ماه 
پارکینگ های عمومی افزوده شود اما هنوز پارکینگ 
پاشنه آشیل و درد مزمنی است که باید هر چه زودتر 

نسبت به رفع کمبودهای آن اقدام شود.
براساس این گزارش ، پارکینگ امروز یکی از بزرگترین 
معضلات کلانشهرها محسوب می شود. شهرهایی که 
با رشد سریع جمعیت و ساخت و ساز سریع تر روبه رو 
بوده و با افزایش قیمت زمین، مسئله سوداگری در 
حیطه مسکن مانع از آن شده که بسیاری از مسائل 
به صورت اصولی پیش برود. یکی از این موضوعات 
مسئله کمبود پارکینگ است که به نوعی به معضل 

امروز و آینده شهرهای بزرگ محسوب می شود.
از طرفی توسعه و رونق گردشگری قم نیازمند حرکت 
و اقدام همه جانبه برای تکمیل زیرساخت هاست که 
دراین بین پارکینگ به خاطر کارکرد مهمی که برای 
زیادی  اهمیت  حائز  دارد،  مسافران  و  گردشگران 
است. در حال حاضر با وجود حضور میلیونی زائران 
و مسافران در برخی از مناسبت ها به قم فقط ۶ هزار 
جای پارک در این شهر وجود دارد که اصلًا جوابگوی 
نیاز بالای قم در مناسبت های ملی و مذهبی نیست. 
انجام شده  برآوردهای  طبق  که  است  حالی  در  این 
برگزاری  درگیر  سال  روز   ۳۶۵ از  روز   ۱۳۶ در  قم 
مناسبت های مختلف ملی و مذهبی با حضور گسترده 

زائران است.
تمرکز بر لکه های در نظر گرفته شده به منظور احداث 
پارکینگ های مصوب در طرح تفصیلی شهر، عدم 
اعتماد کافی به بخش خصوصی در احداث پارکینگ 
و محدودیت تخصیص منابع مالی خارج از شهرداری 
را از عوامل مهم در عدم توسعه مناسب پارکینگ در قم 

بوده است.
پارکینگ های  لکه  بر  تمرکز  کارشناسان،  باور  به 
مصوب در طرح تفصیلی شهر، عدم اعتماد کافی 
به بخش خصوصی در احداث پارکینگ و محدودیت 
تخصیص منابع مالی ملی و استانی، زمان بر بودن 
بودن  غیراقتصادی  و  شهری  عارضه های  تملک، 
برخی  همراه  به  سرمایه گذاران  برای  پارکینگ  نرخ 
ویژگی های خاص شهر قم را هم می توان از عوامل و 

موانع عدم توسعه پارکینگ به میزان لازم یادکرد.
واقعیت این است که احداث پارکینگ به خودی خود 

برای سرمایه گذاران هم  آن  از  انتفاع  به خاطر عدم 
مدیریت شهری تلاش  اما مجموعه  ندارد  جذابیت 
احداث  چون  مختلف  مدل های  تعریف  با  تا  کرده 
زمین،  واگذاری  همراه  به  سفت کاری  و  اسکلت 
از جرائم کسر  استفاده  و  تجاری  پیش بینی فضای 
برای  خصوصی  بخش  مشارکت  کمک  به  پارکینگ 

جبران بخشی از کمبودهای کنونی بیاید.
به گفته مدیران شهری، سال ۹۹ درآمد شهرداری از 
هزینه حذف پارکینگ ۴۶ میلیارد تومان و از محل کسر 
پارکینگ نیز ۲۰ میلیارد تومان بوده که با این رقم نهایتاً 
۲۵۰ جای پارک می توان احداث کرد. همچنین سال 
۱۴۰۰، درآمد حذف و کسر پارکینگ شهرداری قم 
۱۰۰ میلیارد تومان بوده که با این رقم فقط ۴۰۰ جای 
پارک می توان احداث کرد؛ آن چیزی که مسلم است 
این است که هرچقدر که افزایش ظرفیت پارکینگ 
در قم طولانی می شود هزینه و اعتبار ساخت آن که 
گریزی از آن نیست چندین برابر افزایش می یابد و 
که دود آن درنهایت به چشم بودجه های جاری رفته و 

مردم متضرر می شوند.
مشکلات  به رغم  پارکینگ  ساخت  نهضت  طرح 
بودجه ای و موانع موجود توسط شهرداری قم کلید 
جدیت  با  پارکینگ  احداث  پروژه  چندین  و  خورده 

توسط مدیریت شهری دنبال می شود که از طرح ضلع 
شرقی حرم مطهر، پارکینگ خیابان امام، شناسایی 
لکه های مستعد در سطح مناطق و به همراه اختصاص 
۲۰۰ هکتار از اراضی اطراف مسجد جمکران می توان 
به عنوان مهم ترین آن ها یادکرد که بهره برداری از آن ها 
می تواند بخشی از نیاز روزافزون شهر را برطرف کند. 
هرچند به گفته کارشناسان، راه حل ریشه ای و اساسی 
چنین معضلاتی توسعه فرهنگ استفاده از حمل ونقل 
عمومی است اما کمبود پارکینگ در قم به حدی زیاد 

است که نمی توان از کنار آن به سادگی عبور کرد.
ضلع شرقی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( 
با ظرفیت ۱۶۰۰ سلول پارک از پروژه های شاخصی 
است که عملیات اجرایی آن آغازشده و تلاش می شود 
در نیمه اول سال آینده در اختیار شهروندان و زائران 
قرار بگیرد تا ضمن جبران بخشی از مشکل کمبود 
پارکینگ، وضعیت آشفته این بخش از هسته مرکزی 

شهر نیز سامان یابد.
تا  می شود  پیش بینی  قم  شهرداری  اقدامات  با 
چند ماه آینده یکهزار و ۱۰۰ سلول پارک به ظرفیت 
پارکینگ های عمومی افزوده شود اما هنوز پارکینگ 
پاشنه آشیل و درد مزمنی است که باید هر چه زودتر 

نسبت به رفع کمبودهای آن اقدام شود.

پاشنه آشیلی که باید نسبت به رفع کمبودهای آن اقدام شود؛

تحول بزرگ در ساخت پارکینگ ؛مرهمی برای یک درد مزمن قم
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نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر پاسخ داد:

مردم اینترنتی طلا بخرند یا نخرند؟ 

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر اظهار داشت: فروش در فضای مجازی اعم از 
شبکه های اجتماعی از جمله اینستاگرام برای کسانی که جواز از اتحادیه طلاو جواهر 
گرفته و مجوز اتحادیه کسب و کار مجازی را داشته باشند، مجاز است و ممنوعیت 

ندارد. 
محمد کشتی آرای در گفت وگویی درباره امکان فروش اینترنتی طلا و داد و ستد 
طلا و جواهر در فضای مجازی اظهار داشت: همواره به مردم توصیه می کنم برای 
خرید طلا به واحد های فیزیکی دارای مجوز کسب مراجعه کنند و البته امکان خرید 

اینترنتی طلا هم برای مردم وجود دارد. 
وی تاکید کرد: هر فردی که مجوز ها و شرایط لازم را داشته باشد می تواند نسبت به 

فروش اینترنتی فروش طلا اقدام کند و اصلا موضوع جدیدی نیست. 
نایب رییسه اتحادیه طلا و جواهر گفت: تاکید می کنم خرید و فروش طلا در فضای 
مجازی همچنان ممنوع است و  تنها کسانی امکان فروش اینترنتی را دارند که به 

مجوزهای لازم دست پیدا کرده باشند.
داشت:  اظهار  طلا  اینترنتی  فروش  برای  لازم  مجوزهای  اشاره  با  کشتی آرای 
متقاضیان با طی کردن یک فرایند می توانند نسبت به دریافت مجوزهای لازم اقدام 
کنند. افراد در ابتدا باید از اتحادیه طلا وجواهر جواز کسب دریافت کند که برای اخذ 
این مجوز، افراد باید مکان تجاری یا اداری قابل قبول اداره اماکن داشته باشند و 
همچنین باید موفق به دریافت اینماد شده باشد که این مجوز را باید اتحادیه کسب 

و کارهای مجازی بگیرند و در این صورت امکان فروش اینترنتی را خواهند داشت.
وی درباره فروش در شبکه های اجتماعی مانند اینستاگرام گفت: فروش در فضای 
مجازی اعم از شبکه های اجتماعی از جمله اینستاگرام برای کسانی که جواز از 
اتحادیه طلاو جواهر گرفته باشند و مجوز اتحادیه کسب و کار مجازی را داشته باشند 

مجاز است و ممنوعیت ندارد.
کشتی آرای با اشاره به تبعات خرید اینترنتی از سایت ها و شبکه های اجتماعی 
غیرمجاز تاکید کرد: در این شرایط امکان فروش طلای تقلبی یا کم عیار وجود دارد و 
موضوع مهم این است که اگر مشکلی رخ دهد قابل پیگیری نیست و به همین دلیل 
و در راستای حفظ منافع مردم، اعلام کرده ایم فقط واحد های دارای مجوز و دارای 

واحد های تجاری فیزیکی امکان فروش آنلاین را داشته باشند.
نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تاکید کرد: مردم در خرید اینترنتی از اینماد آن 
سایت اطمینان پیدا کنند و با کلیک بر روی اینماد از واقعی بودن آن می توان مطمئن 
شوند. اینماد توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت برای متقاضیان مربوطه صادر  و 

کنترل می شود.
وی همچنین با اشاره به تخلفات احتمالی در فروش های آنلاین گفت: مردم توجه 
داشته باشند که مراکز فروش طلا در فضای مجازی هم باید فاکتور فروش صادر کنند 
و در این فاکتورها باید شماره تماس، شماره سریال و آدرس نوشته شده باشد وگرنه 

طلای خریداری شده قاچاق محسوب خواهد شد.

رئیس جمهور دستور داد؛

عملیات بانکی برای تجار تسهیل گردد 
رئیس جمهور به رئیس سازمان توسعه تجارت و وزیر امور خارجه دستور داد تا با 
پیگیری های ویژه خود مشکلات مبادلات مالی که دغدغه تجار و فعالان اقتصادی 

است، را برطرف کنند.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی، در حاشیه  بیست و دومین اجلاس سران کشور های 
عضو سازمان همکاری شانگ های به ازبکستان در دیدار تجار و فعالان اقتصادی 
ایرانی مقیم این کشور گفت: برگزاری اجلاس سران سازمان همکاری شانگ های به 

میزبانی ازبکستان فرصت خوبی برای بررسی ارتقای روابط دوجانبه بود.
وی با جدی توصیف کردن اراده رئیس جمهور و مسئولان ازبکستان برای گسترش 
روابط افزود: در مذاکرات دو جانبه با وجود رضایتمندی طرفین از روند رو به گسترش 
روابط، بر تلاش برای ارتقای بیش از پیش سطح تعاملات تاکید و قرار شد بخش های 
مربوطه برای افزایش چند برابری حجم مبادلات تجاری تلاش کنند. همچنین 
تفاهمات خوبی حاصل و مقرر شد پیگیری های ویژه ای برای تحقق این تفاهم ها 

انجام شود.
رئیس جمهور در ادامه، با تاکید بر ضرورت رفع مشکلات مبادلات مالی برای رفع 

دغدغه تجار و فعالان بازرگانی، دستگاه های مسئول را مامور پیگیری تحقق آن کرد.
وی در این زمینه اظهار کرد: یکی از مسائل مهم، تسهیل در نقل و انتقال پول و حل 
شدن مسائل مالی بوده که صحبت درستی است. در این رابطه بانک مرکزی و بانک 

صادرات می بایست هرچه سریع تر موانع را بررسی و آن ها را برطرف کنند.
آقای رئیسی همچنین تاکید کرد: وزیر امور خارجه، معاون اقتصادی این وزارتخانه 
و همچنین آقای پیمان پاک رئیس سازمان توسعه تجارت که در این خصوص تجربه 
خوبی داشته و ارتباطات را پیگیری می کنند، این مشکلات را سریع حل کنند. مساله 
ارتباط مالی تجار و فعالان اقتصادی با جمهوری اسلامی ایران به نحوی تسهیل و 

حل شود که دغدغه مساله انتقال پول را نداشته باشند.
رفع مشکلات مربوط به تعرفه گمرکی و فراهم کردن زمینه برقراری پرواز مستقیم 
بین دو کشور، از دیگر ماموریت های رئیس جمهور به دستگاه های مسئول برای 

تسهیل شرایط توسعه همکاری های تجاری دو کشور بود.

مدیرعامل اتحادیه مرغ تخم گذار :

تخم مرغ مورد نیاز کشور تامین است
 مدیرعامل اتحادیه مرغ تخم گذار با تاکید بر اینکه تخم مرغ موردنیاز کشور تامین 
است و کمبودی در این زمینه نداریم، گفت: اکنون تخم مرغ با قیمت های مصوب 

در بازار عرضه می شود. 
»محمد مرادی« در گفت وگویی با بیان اینکه اکنون وضعیت تولید تخم مرغ در 
کشور خوب است، اظهار کرد: طبق مصوبه دولت، قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب 
واحدهای تولیدی ۳۵ هزار و ۵۰۰ تومان و  قیمت مصرف کنندگان ۳۹ هزار و ۸۰۰ 

تومان است که با همین قیمت ها از تولیدکنندگان خریداری می شود.
وی افزود: با توجه به اصلاح نظام یارانه ای، قیمت های فعلی تخم مرغ به صورت 
موقت تعیین شده بود اما با توجه به تغییر نرخ نهاده های تولید، تولیدکنندگان در 
انتظار اصلاح قیمت ها هستند، این در حالی است که پیش از این معاون اول رییس 

جمهوری قول اصلاح قیمت ها در اول مهرماه امسال را داده بود.
مدیرعامل اتحادیه مرغ تخم گذار تصریح کرد: با توجه به آنالیز هزینه های تمام شده 
تولید و افزایش سود ۱۰ درصدی برای تولیدکنندگان قیمت واقعی تخم مرغ باید 

اصلاح شود.

عضو انجمن قطعه سازی همگن کشوری  مطرح کرد:
لزوم ایمن بودن خودرو های اقتصادی وارداتی 

عضو انجمن قطعه سازی همگن کشوری گفت: خودرو کمتر از ۱۰ هزار دلار، 
ممکن است از نظر اقتصادی به صرفه باشد، اما کارایی لازم را نخواهد داشت.

رضا رضایی ؛ افزود: بیش از ۲ دهه است که صنعت خودرو که صنعتی راهبردی 
است توسط شخصیت های مختلف کشوری و لشکری همچنین مصرف کنندگان 
نقد می شود در حالی که این صنعت سرشار از خلاقیت، اشتغال زایی، فناوری و 

دانش روز است.

 مدیر اداره ارزیابی سلامت نظام بانکی بانک مرکزی از مصوبه این بانک در مورد 
پرداخت تسهیلات به اشخاص مرتبط با بانک ها خبر داد و گفت: در گذشته ساز و 
کار لازم برای تنبیه بانک ها خاطی در پرداخت تسهیلات به شرکت های زیرمجموعه 

بانک ها اثربخشی لازم را نداشت. 
براساس این گزارش ، پرداخت تسهیلات کلان توسط نظام بانکی به اشخاص 
مرتبط خود از ضوابط تعیین شده فراتر رفته است و این امر به کاهش دسترسی 
خانوارها و بنگاه های غیر مرتبط با بانک ها به تسهیلات بانکی منجر شده است؛ 
در  مرتبط  اشخاص  و  کلان  تسهیلات  در  جاری  غیر  مطالبات  میزان  همچنین 

مقایسه با سایر تسهیلات بالاتر است.
رییس جمهور از بانک مرکزی خواست تا مانده تسهیلات کلان و اشخاص مرتبط 
به حد مجاز برسد که راهکار آن اصلاح ساختار هیات انتظامی و تشدید جرایم و 

تنبیهات بانکی های متخلف است.
ابلاغ آیین نامه تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط ابتدای دهه ۸۰

 به نظام بانکی
علی اکبر میرعمادی« مدیر اداره ارزیابی سلامت نظام بانکی بانک مرکزی در این 
خصوص گفت: صرفاً اعطای تسهیلات و تعهدات برای شرکت های زیرمجموعه 
بانک ها نیست، بلکه هر شخص حقیقی و حقوقی که به نوعی از اشخاص مرتبط 
قاعده  این  مشمول  اعتبار  و  پول  شورای  مصوب  آیین نامه  طبق  باشد،  بانک  با 
شرکت های  جزو  زمانی  است  ممکن  مرتبط  اشخاص  افزود:  وی  می گیرد.  قرار 
زیرمجموعه و یا سهامداران بانک باشند و یا ممکن است اشخاص دیگری باشند 
که به نوعی در تصمیمات بانک اثر گذارند و احتمال دارد منافع بانک با این دسته 

از افراد در تضاد باشد. 
مدیر اداره ارزیابی سلامت نظام بانکی بیان کرد: آنچه اهمیت موضوع پرداخت 
وام به شرکت های زیرمجموعه بانک ها و موسسات اعتباری را دوچندان می کند این 
است که  این افراد در برخی موارد تصمیم گیرنده هستند و از بانک و یا موسسه 
استفاده  خود  مدیریت  تحت  شرکت های  مالی  تامین  بنگاه  به عنوان  اعتباری 

می کنند. 
افراد  این  و  می شود  ایجاد  منافع  تضاد  موارد  این  در  داد:  ادامه  میرعمادی 
منافع خود را به منافع سپرده گذاران و عموم مردم ترجیح می دهند و از این بابت 
مخاطراتی متوجه بانک و موسسه اعتباری خواهد شد؛ لذا در این خصوص حتماً 

مراقبت های جدی باید انجام شود که این اتفاقات رخ ندهد.
وی اظهار داشت: در این خصوص آیین نامه ای از ابتدای دهه ۸۰ به شبکه بانکی 
کشور تحت عنوان آیین نامه تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط ابلاغ شده و چند 
با از ابتدا تاکنون مورد بازنگری و اصلاح قرار گرفت. مصادیق اشخاص مرتبط دقیقاً 
قید شده در آن، شرکت های زیرمجموعه است، البته به شرط اینکه سهامداری 
آنها از یک درصدی بیشتر شود که مصداق اشخاص مرتبط تلقی خواهد شد و 

همین طور حد و حدودی برای موضوع طراحی شده است.
پرداخت تسهیلات به اشخاص مرتبط باید به تصویب هیأت مدیره برسد

مدیر اداره ارزیابی سلامت نظام بانک مرکزی تاکید کرد: طبق آخرین ضوابط 
به هر  ایجادی  و  تعهدات اعطایی  و  این خصوص حداکثر تسهیلات  ابلاغی در 
شخص مرتبط از سه درصد سرمایه پایه یا سرمایه نظارتی بانک موسسه اعتباری 
نباید بیشتر باشد و حد جمعی هم حداکثر ۴۰ درصد سرمایه پایه یا سرمایه نظارتی 
می تواند باشد؛ یعنی اگر سرمایه نظارتی بانکی ۱۰۰۰ واحد باشد، ضربدر سه 
درصد می شود که حد فردی و اگر ضرب در ۴۰ درصد کنیم، ۴۰۰ واحد برای حد 

جمعی است.
میرعمادی با بیان اینکه تسهیلات و ایجاد تعهدات اشخاص مرتبط حتماً باید به 
تصویب هیأت مدیره برسد، گفت: البته تا سقف یک درصد در چارچوب ضوابط 

قابلیت تفویض به سایر ارکان اعتباری دارد که باید به تصویب هیات مدیره برسد.
وی اضافه کرد: در آخرین نسخه آیین نامه تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط، 
می خواهد  بانکی  وقتی  که  معنا  این  به  است،  شده  پیش بینی  یکسانی  رویه 
تسهیلاتی به اشخاص مرتبط اعطا کند باید همان شرایطی را که در ارتباط با نرخ 
سود و وثایق در مورد سایر مشتریان نیز اعمال می کند، در خصوص آنها نیز در نظر 

بگیرد.
ابلاغ  از سال ۸۲  آیین نامه  این  بانکی گفت:  ارزیابی سلامت نظام  اداره  مدیر 
شده و همواره مورد رصد و پایش بانک مرکزی قرار گرفته است؛ اما سازوکارهای 
لازم برای تنبیه بانک های خاطی شاید از اثربخشی کافی برخوردار نبوده؛ یعنی 
طبق آیین نامه، بانک مرکزی حداکثر می توانست از ابزار قانون پولی و بانکی و هیأت 
انتظامی استفاده کند که این ابزار نیز پسینی بوده و با توجه به تشریفاتی که دارد، 

اثربخشی لازم را نداشته است. 
بانک مرکزی با بانک های خاطی برخورد می کند

میرعمادی در خصوص مجموعه اقدامات آتی که در این خصوص در دستور کار 
بانک مرکزی قرار دارد، گفت: نخست آنکه بانک مرکزی با بانک های خاطی از 

طریق ظرفیت های موجود و به واسطه هیأت انتظامی برخورد می کند.
وی افزود: این برخوردها با همه کمیت ها و کیفیت هایی که در ارتباط با سازوکار 
هیأت انتظامی وجود دارد، انجام می شود، همچنین در کنار آن بحث ارتقای جایگاه 
هیأت انتظامی و نظارت بانک مرکزی برای برخورد به موقع، در دستور کار قرار دارد. 
مدیر اداره ارزیابی سلامت بانک مرکزی اظهار داشت: موضوع دوم، مرتبط با 
نظارت پیشگیرانه و پیش از رخ دادن این گونه موارد است که  مبتنی بر سامانه هایی 
است که در بانک مرکزی استقرار یافته یا در حال استقرار و تکمیل قرار دارد تا به این 
واسطه آن جلوی تخلف پیش از وقوع گرفته شود؛ که این  موضوع نیز در دستور 

کار است.
میرعمادی به مصوبه اخیر هیات عامل بانک مرکزی در این خصوص اشاره کرد 
و گفت: اخیراً هیات عامل بانک مرکزی مصوبه ای در مورد تسهیلات کلان و نیز 
تسهیلات اشخاص مرتبط داشت که در حال اجرا و پیاده سازی آن هستیم. بر این 
اساس مقرر شد برای اشخاصی که حد فردی آنها از حدود تعیین شده عبور کرده، 
امکان اعطای تسهیلات و تعهدات وجود نداشته باشد و این امر به صورت سامانه ای 

رصد شود.
بانک مرکزی اعطای تسهیلات به اشخاص مرتبط با بانک ها را رصد می کند

وی ادامه داد: همچنین مقرر است برای بانک هایی هم که حد جمعی را رعایت 
نکنند، اساساً امکان اعطای تسهیلات به اشخاص مرتبط به طور کلی ممکن نباشد 
که قرار است مکانیسم لازم این مورد نیز از طریق سامانه هایی که در بانک مرکزی 
یادآور  مرکزی  بانک  ارزیابی سلامت  اداره  مدیر  و رصد شود.  پیاده سازی  است، 
شد: اعطا و ایجاد تسهیلات و تعهدات برای اشخاص مرتبط به صورت بی ضابطه 
می تواند منجر به برهم خوردن وضعیت نقدینگی بانک شود و درنهایت این امر آثار 
خود را در ترازنامه و نقدینگی بانک بگذارد و بانک در بازار بین بانکی سپرده پذیر 

شود و یا منجر به اضافه برداشت  شود.
بانک ها باید تابع ضوابط و مقررات باشند

آنها رخ می دهد،  برای  بانک هایی که چنین شرایطی  میرعمادی در خصوص 
تصریح کرد: در این زمینه نیز مکانیسم های لازم پیش بینی شده است که بر اساس 
آن اعطا و ایجاد تسهیلات و تعهدات برای بانکی که بیشتر از یک عددی و بیش از 

تعداد روزهایی در ماه اضافه برداشت داشته باشد، محدود می شود. 
این مقام مسوول بانک مرکزی ادامه داد: با این اقدامات در کنار سایر سیاست ها 
و مجموعه تدابیر و اقداماتی که در دستور کار بانک مرکزی است، امید است در 
ارتباط با موضوع تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط که ازجمله آنها شرکت های 
زیرمجموعه بانک ها هستند و تسهیلات و تعهدات کلان بانک ها توفیقاتی حاصل 

شود و بتوانیم بانک ها را به سمت انتظام بخشی پیش ببریم.
وی در پایان گفت: در شرایط نرخ سود منفی شبکه بانکی، همواره این انگیزه 
برای بانک ها وجود دارد و خواهد داشت که تسهیلات و تعهداتشان را به سمت 
فعالیت هایی ببرند که منافع بیشتری برایشان ایجاد کند، اما آنچه مسلم است همه 

بانک ها باید تابع ضوابط و مقررات باشند و در این چارچوب فعالیت کنند.

مدیر اداره ارزیابی سلامت نظام بانکی:

پرداخت تسهیلات به اشخاص مرتبط با بانک ها محدود می شود

معاون وزیر صمت: 

قرعه کشی خودرو تا پایان سال حذف می شود 
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت از حذف قرعه کشی 

خودرو تا پایان امسال خبرداد. 
منوچهر منطقی با اشاره به جایگاه صنایع حمل و نقل ایران در جهان گفت: 
در ارزیابی که در سال ۲۰۱۹ انجام شد، از نظر تولید که دچار افت شدیم، در 
جایگاه ۱۹ دنیا قرار گرفتیم که سال قبل از آن در جایگاه ۱۸ بودیم؛ لذا در 
تلاشیم با برنامه ریزی و تحقق برنامه ها در سال ۲۰۲۳ به جایگاه ۱۲ تا ۱۵ دنیا 

برسیم.
وی با تأکید بر نقاط قوت خودروسازی کشورمان در منطقه و جهان اظهار 
داشت: سه ویژگی مثبت ما در منطقه، شامل حوزه علمی و فناوری می شود 
که از نظر نیروهای متخصص و مهندسان جوان در دنیا جزو پنج کشور اول 
هستیم. ویژگی دوم، هزینه های تمام شده است که نسبت به کشورهای مختلف 
منطقه، هزینه تمام شده نیروی انسانی پایین تر است. ویژگی سوم هم مربوط به 

ارزان بودن نسبی انرژی در کشور است و درخصوص زیرساخت هایی که در ۳۰ 
سال گذشته اجرا شده، در برخی حوزه ها از کشورهای منطقه بالاتر و در برخی 

حوزه ها پایین تر هستیم.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه طبق 
گزارش منتشر شده مؤسسه بین المللی فیچ سولوشن، ایران در سال ۲۰۱۹ 
در میان کشورهای شمال آفریقا و خاورمیانه، در تولید خودرو بالاترین بازده را 
داشته است، تصریح کرد: نقاط قوت ما در دنیا مانند نقاط قوت ما در منطقه 
است و به همراه هند و چین در تولید خودرو جزو کشورهای با هزینه تولید پایین 
هستیم و می توانیم با استفاده از مزیت های موجود، خودرو و قطعات خودرو را 

در سطح کیفی تعریف شده، ارزان تر تولید کنیم.
نیز  به صنعت خودروسازی کشور  موجود  انتقادهای  منطقی درخصوص 
خاطرنشان کرد: بخش عمده انتقادها به حق است و می پذیریم، اما بخش 

دیگر مربوط به تبلیغات منفی و وسیع در بازار است. به طور کلی، فضا نسبت 
به تولید خودروی ایرانی منفی است و اگر در بالاترین کیفیت تولید شود، باز هم 
در مقایسه با محصول خارجی با اقبال روبه رو نمی شود، که وظیفه فعالان حوزه 

فرهنگ و رسانه است که این فرهنگ اشتباه را در جامعه تغییر دهد.
وی با تأکید بر اینکه تمامی تلاش ها باید برای رسیدن به محصولی باشد که 
افتخار ملی بوده و به مراحل بهتر و توسعه بیشتر برسد، ابراز داشت: اگر این 
فرهنگ اصلاح نشود، اعتماد به نفس نیروهای تخصصی کشور پایین آمده و 

نتیجه آن، مهاجرت نخبگان صنعتی به خارج از کشور خواهد بود.
منطقی با بیان اینکه البته عملکرد خودروسازان مورد قبول مردم نیست، 
عنوان کرد: انتقادات مشتریان به محصولات قابل قبول است؛ بخشی از این 
مشکلات مربوط به مدیریت خودروسازان و بخشی دیگر شرایط محیطی ایجاد 

شده است.

نائب رئیس کمیسیون فناوری اطلاعات اتاق بازرگانی :

با کاهش سرعت اینترنت معاملات بورسی با دشواری انجام می شود 
بازرگانی  اتاق  اطلاعات  فناوری  کمیسیون  رئیس  نائب 
گفت: نقل و انتقال بورس در کشور با اینترنت صورت می گیرد 
این در حالیست که معامله در بورس در بسیاری از موارد به 
دلیل کاهش سرعت اینترنت با دشواری انجام می شود همه 
این موارد جزو فاکتورهای عقب گرد برای پیشرفت و توسعه 

کشور محسوب می شود. 
طرح های  اینکه  بیان  با  گفت وگویی،  در  عابدین  بابک 
محدودکننده مانند طرح صیانت راه توسعه تجارت در کشور 
را دشوار می کند، گفت: بخش خصوصی تلاش دارد که ایران 
به هاب انتقال تجاری ایران از شرق آسیا به غرب تبدیل شود 
این در حالیست که اینترنت به عنوان مهم ترین بحث انتقال 
مسئله  همین  و  است  مختل  اقتصادی  مبادلات  در  داده 
راه برای کشورهای رقیب هموار می کند تا جایگزین ما در 

مناسبات تجاری منطقه شوند.
 وی طرح های محدودکننده از جمله طرح صیانت را مغایر 

با موافقت های همکاری ایران با کشورهای CIS و کشورهای 
شرق آسیا دانست و افزود: می خواهیم ایران به کشور مهم 
اقتصادی در منطقه تبدیل شود اما از سوی دیگر سرعت 
انتقال داده ها را کاهش می دهیم. سیستم هوش مصنوعی 
و سیستم های انتقال دیتا با سرعت بالا برای اتصال خطوط 
تولیدی از یک منطقه به منطقه دیگر و مدیریت ماشین آلات و 
تکنولوژی ها از راه دور در کشورهای رقیب تجاری ما پیشرفت 
قابل توجهی کردند. اگر سیستم سرعت انتقال داده ها در 
ایران هم پایه آنها نشود بدون تردید در روند و ادامه فعالیت های 

اقتصادی با چالش های جدی مواجه خواهیم شد.
عابدین با بیان اینکه رسیدن به چشم انداز نظام در کاهش 
سرعت اینترنت با پیشرفت در اقتصاد در تضاد است، گفت: 
تجربه نشان داده است که محدودیت هیچگاه پیشرفت را 
باخود به همراه نیاورده است به خصوص محدویت در حوزه 

آی تی و اینترنت تکنولوژی.

نائب رئیس کمیسیون فناوری اطلاعات اتاق بازرگانی با 
اشاره به طرح سرعت های بالاتر از ۵G در دنیا، افزود: در 
ایران حاکمیت به دنبال این است که در غالب طرح های مانند 
صیانت سرعت انتقال های داده ها را محدود کند و اگر کاهش 
نظر  در  استراتژیک  ساده  ماتریکس  در  را  اینترنت  سرعت 
بگیریم تهدیدها و فرصت ها و نقاط ضعف و قوت این طرح 
را بسنجیم خواهیم دید که این موضوع به هیچ عنوان به نفع 

اقتصاد و پیشرفت توسعه کشور نیست.
عابدین کاهش سرعت انتقال داده ها را ملموس توصیف 
کرد و افزود: نقل و انتقال بورس در کشور با اینترنت صورت 
می گیرد این در حالیست که معامله در بورس در بسیاری 
از موارد به دلیل کاهش سرعت اینترنت با دشواری انجام 
برای  عقب گرد  فاکتورهای  جزو  موارد  این  همه  می شود 

پیشرفت و توسعه کشور محسوب می شود.
وی ادامه داد: فعالان حوزه چاپ برای انتقال داده ها دیگر 

از خطوط جاده ای استفاده نمی کنند و داده ها در این صنعت 
از طریق سیستم های اینترنتی منتقل می شود. ۹۰ درصد 
خطوط تولیدی جدید که با تکنولوژی روز خریداری می شود 
باید مستقیم با خطوط اینترنتی سرعت بالا به کارخانه متصل 
شوند در غیر این صورت زمان خواب کارخانه ها بالا می رود 

دیگر تولید مزیت اقتصادی نخواهد داشت.
به گفته این عضو اتاق بازرگانی؛ سفارش دهندگان از طریق 
اینترنت ایده پردازی، طراحی و گرافیک را انجام می دهند تا 

در نهایت به نتیجه مطلوب برسند.
وی با بیان اینکه کاهش سرعت اینترنت با توسعه فعالیت ها 
و تولیدات دانش بنیان در تضاد است، گفت: فعالان بخش 
تصویب  زمینه  این  در  دولت  با  مذاکره  آماده  خصوصی 
طرح های محدودکننده است، نمی توان پذیرفت که دولت 
طرح صیانت را اجرا کند اما از سوی دیگر به تهدیدهایی که 

این طرح برای فعالان اقتصادی ایجاد می کند توجه نکند.

عضو فدراسیون صنعت آب گفت: همه چیز را 
گردن خشکسالی نیندازیم، درواقع بخشی هم 
بعبارت  اقتصادی آب مربوط است،  به کمبود 
دیگر اگر مشکل کمبود منابع مالی وجود داشته 
باشد و راهکارهای پیش بینی شده اجرا نشود این 
رویه ادامه دارد. کمبود فیزیکی آب هم این قضیه 

را تشدید می کند. 
تداوم  ابراهیم رئیسی در گفت وگویی، درباره 
خشکسالی و احتمال تسری وضعیت همدان به 
سایر شهرهای کشور اظهار داشت: کمیابی آب 
فقط فیزیکی نیست بلکه باید کمیابی اقتصادی 
این  مسئله  گیرد.  قرار  طبقه بندی  این  در  هم 
عدم  تا  خشکسالی  از  دلیلی  هر  به  که  است 
کم آبی  اما  باشد،  کم  آب  شده  باعث  مدیریت 
اقتصادی زمانی حادث می شود که منابع آب 

داریم، می دانیم و می دانیم یک منطقه ای بی آب 
است اما پول آبرسانی را نداریم، یعنی منابع مالی 

در دسترس نیست. 
وی افزود: مسئله ما در ایران مدیریت بخش 
آب و منابع مالی است هر زمان این دو روی هم 
اثر می کنند مسئله ای مانند همدان رخ می دهد 
از  غیر  دیگر  منطقه  هر  برای  می تواند  این  و 
همدان هم پیش بیاید، ممکن است آب وجود 
داشته باشد اما پول نداشته باشیم آب را انتقال 
دهیم. پس درواقع در داستان خشکسالی باید 
برای کمبود آب فیزیکی فکر کنیم، اما کم آبی 
مورد  در  دارد،  ربط  مالی  منابع  به  اقتصادی 
وجود  آب  انتقال  مختلف  طرح های  همدان 
داشته است. از سال گذشته بروز مشکل کنونی 
امسال مشخص بود و طرح هایی که قرار بود آب 

را به این استان برساند، از جمله طرح انتقال آب 
از سد بیجار و یا طرح بین حوضه ای، اما تماما به 
علت کمبود منابع مالی تاخیر دارند. مانند همین 
موضوع را در طرح غدیر هم می بینیم، غدیر هم 
طرح خوبی بوده و قرار است آب را به خوزستان 
برساند اما مشکلات مالی باعث می شود پروژه 

پیش نرود. 
عضو فدراسیون صنعت آب گفت: پس همه 
درواقع  نیندازیم،  خشکسالی  گردن  را  چیز 
بخشی هم به کمبود اقتصادی آب مربوط است، 
بعبارت دیگر اگر مشکل کمبود منابع مالی وجود 
داشته باشد و راهکارهای پیش بینی شده اجرا 
نشود این رویه ادامه دارد. کمبود فیزیکی آب هم 

این قضیه را تشدید می کند. 
وی خاطرنشان کرد: فارغ از اینکه اصلا این 

طرح های انتقال آب درست باشد یا خیر، موضوع 
این است که ما هر چه جمعیت را زیادتر کنیم باید 
آب بیشتری منتقل کنیم و طبیعتا اگر قرار باشد 
جمعیت را با همین الگوی مصرف تامین کنیم به 
مشکل برمی خوریم قطعا منابع آب باید مدیریت 
بازنگری شود، بعبارت دیگر کمبود فیزیکی و 

اقتصادی آب باید باهم دیده شوند.
رئیسی بیان داشت: مثلا کمبود اقتصادی آب 
را به وضوح در مازندران می بینیم، منبع آب از سد 
البرز تامین بود اما تصفیه خانه ای که در شهر بابل 
وجود داشت و خطی که قرار بود آب را منتقل 
کند، اجرا نشد و آب به مقصد نمی رسید و ما به 
این نتیجه می رسیم که بحران آب وجود دارد در 
حالی که واقعیت این است که کمبود منابع مالی 

ما را به این سمت سوق داده است.

شرب  تامین  برای  آب  منبع  کرد:  تاکید  وی 
از  می توان  نهایتا  نیست،  نگران کننده  خیلی 
آب شیرین کن استفاده کرد بیشتر مسئله کمبود 
اقتصادی و عدم اجرای به موقع طرح های آب 
شرب است که کشور را دچار چالش کرده است. 
آبی  اوضاع  بگوییم  نمی توانیم  تهران  در  مثلا 
روزی بحرانی می شود. اگر آب کم باشد روزی 
230 لیتر آب مصرف نمی کنیم، 30 درصد نشت 
آب شبکه نداریم. مشکل تامین منابع آب حتما 
وجود دارد، به طوری که همه سدهای اطراف 
تهران کاهش و افت داشته اند، اما بخشی هم 
به این دلیل جمعیتی است که به سمت استان 
همه  دیگر  بعبارت  است.  شده  داده  گسیل 
داستان به کمبود فیزیکی ربط ندارد ما کمبود 

اقتصادی هم داریم.

در گفت وگو با عضو فدراسیون صنعت آب مطرح شد: 

همه مشکلات آب را گردن خشکسالی نیندازیم
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فرصت زیادی تا جام جهانی قطر نمانده است ؛

ما، کی روش و آرزوهای مشترک ؛ پیش به سوی یک رویا 
 سرمربی پرتغالی تیم ملی فوتبال در بدو ورود به ایران از تلاش 
قطر   ۲۰۲۲ جهانی  جام  در  درخشش  رویای  به  رسیدن  برای 
صحبت کرد؛ رویایی که همه اهالی فوتبال باید با فراموش کردن 

اختلاف ها در مسیر تحقق آن گام بردارند. 
براساس گزارش، کارلوس کی روش چهارشنبه هفته گذشته وارد 
تهران شد تا یک ماجراجویی دیگر را در ایران  آغاز کند. این بار در 
فاصله کمتر از دو ماه و نیم تا آغاز جام جهانی، سرمربی ۶۹ ساله 
پرتغالی پس از ورود به ایران، از پیش رفتن به سوی یک »رویای 
مشترک« گفت؛ رویای نمایش درخشان در قطر، رویایی که به نظر 
می رسد در هیاهوی حواشی انتخابات فوتبال و تغییرات نیمکت 

ایران گم شده  و کمتر کسی در ایران سراغ آن را می گیرد.
گفته  به  یا  ایران  به  بازگشت  اول  قدم های  همان  در  کی روش 
خودش »بازگشت به خانه« به یادمان آورد که با تمام هیاهوی خارج 
از زمین مسابقه، باید گوش ها و چشم هایمان را متوجه داخل زمین 
بازی کنیم، جایی که می خواهیم با کی روش، رویایمان را عملی 

کنیم.
پیترزبورگ،  سن  در   ۲۰۱۸ جام جهانی  مسابقه  نخستین  در 
با سوت جونیت چاکر به نشانه پایان بازی، رویایی را با تک تک  
سلول های مان احساس کردیم و حالا بعد از ۴ سال، این بار در 
در  کی روش  امروز  که  رویایی  هستیم؛  تکرارش  به دنبال  دوحه، 

ورودی سی آی پی فرودگاه امام خمینی)ره( حواسمان را به سمت 
آن سوق داد، آن هم در روزهایی که حواشی فوتبال بر سر  تیم 
ملی سنگینی می کند. تا قبل از این، به نظر می رسید کمتر کسی 
حواسش به این رویا بود؛ رویایی بزرگ که باید در دوحه آن را دنبال 
کنیم و سرمربی پرتغالی هدفی را به ما گوشزد کرد که نه او بلکه خود 

ما باید از او می خواستیم!

فرصت زیادی تا جام جهانی قطر نمانده است؛ کمتر از ۷۰ روز 
دیگر و در این فرصت که به گفته دسا، دستیار کی روش، »ایده آل« 
نیست، باید در کنار کی روش برای رسیدن به رویا و آرزوهای مشترک 

فوتبالی مان، دور تمام اختلاف ها و حواشی را خط بکشیم.
فرصت کوتاه و روزهای مهمی در راه است، روزهایی که می تواند 
پر از حس غرور باشد و سرمان را بالا بگیریم یا روزهایی که سرمان 

را پایین بیندازیم و سرشار از حس شکست و سرافندگی باشیم. 
فرصت کم اما انتخاب با خود ماست، انتخابی برای همه اهالی 
فوتبال، از پیشکسوت گرفته تا مربی و ملی پوش و مدیر؛ برای 
رسیدن به این رویا همه به سهم خودشان مسئولند و در فرصت 
را  باید »رویای مشترک«  کنار هم  تا جام جهانی، همه در  مانده 
هدف بگیریم و از هیچ کوششی دریغ نکنیم. گاهی باید سکوت 
کرد و دندان روی جگر گذاشت، گاهی هم باید پیام همدلی داد و 
گاهی هم باید با یک امضا مسیر رسیدن به »رویا« را هموارتر کرد تا 

از کمترین فرصت، بیشترین استفاده را داشته باشیم.
یک جام جهانی است و یک رویا که هر ۴ سال یک بار باید در مسیر 
تحقق آن گام برداریم؛ باید جلوی تمام دعواها و رجزخوانی های 
که  طور  همان  و  شود  گذاشته  نقطه  خلوت،  کوچه  منتقدان 

کی روش گفت، باید در کنار هم، آرزوهایمان را دنبال کنیم.
با چشم بر هم زدنی ۳۰ آبان می رسد؛ روزی که باید در ورزشگاه 
الخلیفه دوحه در اولین قدم در راه رسیدن به رویایمان برابر انگلیس 
برویم؛ مقابل شاگردان گرت ساوتگیت و ستاره هایی  به میدان 
و  ولز  با  بعدی  مصاف های  و  روز  آن  برای  کین؛  هری  همچون 
آمریکا باید حرف امروز کی روش را بشنویم و یکدل  پیش به سوی 
رویایی که برای جام جهانی ترسیم کرده ایم، حرکت کنیم و بار این 

مسئولیت، برعهده تمام جامعه فوتبال است.

تیم هیأت کشتی قم با دو پیروزی، دور رفت لیگ منطقه 
ای کشتی فرنگی نوجوانان کشور را با صدرنشینی به 

پایان رساند.
براساس این گزارش  روز پنجشنبه ، فرنگی کاران قمی 
در نخستین بازی، به مصاف تیم رضاپویش تهران رفتند 
و پس از نتیجه تساوی ۵ – ۵ در رقابت تیمی، با توجه به 

امتیاز ۲۴ – ۱۸ مجموع ده رقابت برنده اعلام شدند.
تیم قم در دیدار دوم ۸ – ۲ از سد نماینده استان مرکزی 

رفت تا با دو پیروزی صدرنشین گروه چهارم لقب بگیرد.
رضاپویش تهران هم با توجه به پیروزی ۱۰ – صفر برابر 

نماینده مرکزی در جایگاه دوم این گروه ایستاد.
بازی های دور رفت لیگ منطقه ای کشتی فرنگی نوجوانان کشور در گروه چهارم به میزبانی خانه کشتی قم برگزار شد.

رقابت های دور برگشت این گروه هم ۱۴ مهر پیگیری خواهد شد.

تیم هیأت پینگ پنگ قم در بازی فینال لیگ برتر 
نوجوانان و جوانان قهرمانی کشور با غلبه بر نماینده 

گچساران به عنوان قهرمانی رسید.
براساس این گزارش ؛ در بازی پایانی این مسابقات، 
تیم هِیأت پینگ پنگ قم  روز پنجشنبه در یک بازی 
گاز  و  نفت  برابر  نتیجه ۳- ۲  با  گیر،  نفس  و  نزدیک 
گچساران را از پیش رو برداشت و جام قهرمانی را بالای 

سر برد.
دو تیم پالایش نفت آبادان و اسکو تهران هم که در نیمه 
نهایی مغلوب فینالیست ها شده بودند به عنوان سومی 

مشترک رسیدند. تیم خانه تنیس قم دیگر نماینده استان در این مسابقات بود که در مرحله حذفی از دور رقابت ها کنار رفت.
پیکارهای سه روز لیگ برتر پینگ پنگ نوجوانان و جوانان قهرمانی کشور با حضور ۲۹ تیم از ۲۸ استان کشور و به میزبانی 

مجموعه ورزشی پیامبر اعظم قم برگزار شد.

دور رفت لیگ منطقه ای کشتی فرنگی نوجوانان کشور؛

قم، صدرنشین گروه چهارم لقب گرفت 
در لیگ برتر نوجوانان و جوانان کشور ؛

قم با اقتدار قهرمان لیگ برتر پینگ پنگ ایران شد 

حسین فرزامی: 
برای بازی های استقلال داورخارجی بگذارید

 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: به نظر من باشگاه استقلال باید فدراسیون را 
تحت فشار بگذارد تا داوری بهبود پیدا کند؛ به نظرم با این شرایط بهتر است داوران 

خارجی بازی های این تیم را سوت بزنند. 
حسین فرزامی در گفت وگویی درباره شرایط آبی ها در هفته های ابتدایی لیگ برتر 
اظهار داشت: استقلال پس از چند هفته توانست در لیگ برتر نمایش قابل قبولای را 
در لیگ برتر مقابل نساجی مازندران به نمایش گذاشته و سه امتیاز شیرین را به دست 
آورد. امیدوارم این روند ادامه داشته باشد، استقلال فصل سخت و دشواری را پیش رو 
دارد و اگر می خواهد عنوان قهرمانی را به دست آورد باید کمترین اشتباه و لغزش را 
داشته باشد. پیشکسوت استقلال با اشاره اشتباهات پرتکرار داوران در مسابقات لیگ 
برتر، اضافه کرد: مهم ترین معضل فوتبال ایران بحث داوری است، متاسفانه در این 
چند هفته که از لیگ برتر سپری شده، داوری ها فاجعه بوده و سوت هابه سود یک تیم 
خاص است. وی با اشاره به شرایط تیم در زمان مدیریت جدید استقلال، افزود: وقتی 
مصطفی آجورلو)مدیرعامل استقلال( در باشگاه پاس حضور داشت، با وی اختلاف 
سلیقه داشتم و وقتی مدیرعامل استقلال شد و با هم روبرو شدیم، به من گفت »هنوز با 
من مشکل داری؟ در جواب به او پاسخ دادم شما مدیر تیمی هستید که جوانی ام را در 
آن سپری کردم و هیچ اختلافی ندارم و اگر کمکی از دستم بر آید انجام می دهم.«عضو 
اسبق هیئت مدیره باشگاه استقلال درباره ریکاردو ساپینتو سرمربی پرتغالی این تیم 
نیز گفت:  او یک مربی درجه سوم اروپایی است و به طور حتم اگر از اروپا پیشنهاد 
مناسبی داشت هرگز به استقلال نمی آمد. استقلال در این فصل نوسان زیادی داشته 
و هنوز بازی های سخت استقلال باقی مانده است؛ بنابراین بعد از آن باید به ساپینتو 
نمره داد. من اگر انتقاد می کنم به این معنا نیست که طرفدار فرهاد مجیدی هستم، 
این درست که قهرمان شد اما از نظر فنی و فوتبالی ضعیف بود، استقلال همیشه باید 

مقتدر باشد، پارسال یک گل می زدیم و بعد به دفاع مطلق رو می آوردیم.

در مسابقات لیگ برتر باشگاه های کشورصورت گرفت:

دومین باخت خانگی بدمینتون بازان 
باشگاه انقلاب قم 

بدمینتون بازان باشگاه انقلاب قم دومین هفته متوالی در مسابقات فصل جاری 
لیگ برتر باشگاه های کشور تن به شکست دادند تا از صدر جدول فاصله بگیرند. 

براساس این گزارش، شاگردان حامد شبانیان که فصل را با پیروزی ۴ بر ۱ خانگی 
برابر توس مسیر مشهد آغاز کرده و در میهمانی هفته دوم با نتیجه ۳ بر ۲ تیم هدف 
سمنان را شکست داده بودند، بعد از شکست ۳ بر ۲ هفته سوم در جدال نزدیک و 

نفس گیر با تیم پرمهره چادرملو اردکان، این هفته به تیم ورنا بتن عباس آباد باختند.
نماینده بدمینتون استان قم در هفته چهارم به میزبانی تالار فرهمند موحد میزبان 
تیم ورنابتن عباس آباد بودند و با نتیجه عجیب چهار بر یک شکست خوردند تا دومین 
باخت متوالی در کارنامه آنها به ثبت رسیده و بدین ترتیب باشگاه انقلاب قم از جمع 

تیم های بالانشین جدول رده بندی فاصله بگیرد.
انفرادی اول: شادمهر حیدری )انقلاب قم( صفر – محمد پایروند )ورنابتن عباس آباد( ۲
انفرادی دوم: علی حیاتی )انقلاب قم( ۲ – آرمین زکی زاده )ورنابتن عباس آباد( ۱

دوبل اول: علی حیاتی و سعید بابیانی )انقلاب قم( ۱ – محمدپارسا الوندی و 
محمدرضا قیصری )ورنابتن عباس آباد( ۲

دوبل دوم: علی قاسمی و امیر قاسمی )انقلاب قم( صفر – رضا شهبازی و محمد 
پایروند )ورنابتن عباس آباد( ۲

انفرادی سوم: سعید بابیانی )انقلاب قم( ۱ – محمدرضا قیصری )ورنابتن عباس 
آباد( ۲

رییس هیات کاراته  استان قم خبرداد:

افتخارآفرینی ۲ کاراته کای قمی 
در سوپر لیگ سبک های آزاد

رییس هیات کاراته  استان قم گفت: ۲ کاراته کای قمی در سوپر لیگ سبک های 
آزاد باشگاه های کشور موفق به کسب عنوان شدند. 

مهدی بیرانوند در گفت وگویی اظهارداشت: با مشخص شدن نتایج سوپر لیگ 
سبک های آزاد باشگاه های کاراته کشور، تیم نیروی زمینی ماندگار ارتش مقام اول، 
تیم کیوکوشین ناکامورا مقام دوم و تیم های عقاب نهاجا و پاس هیات کاراته تنکابن 

مقام  سوم مشترک را به دست آوردند.
وی افزود: در این مسابقات ۲ کاراته کای قمی خوش درخشیدند، مهدی گل وردی 
در وزن منهای ۶۰ کیلوگرم کومیته و همچنین در بخش کاتا به همراه تیم عقاب نهاجا 
توانست عنوان سومی سوپر لیگ سبک های آزاد باشگاه های کاراته کشور را به ارمغان 
بیاورد. بیرانوند اضافه کرد: همچنین محمدصادق قنبری دیگر کاراته کای قمی در 
وزن منهای ۷۰ کیلوگرم توانست به همراه تیم نیروی زمینی ماندگار ارتش مقام اول 

سوپر لیگ سبک های آزاد باشگاه های کاراته کشور را به دست بیاورد.

ایمان / رضا ملکی

دنیای پر رمز وراز کشتی  سختیها،مرارتها،از جان گذشتنها 
وتمرینات طاقت فرسای آنرا در ذهن مرور می نمایم وتاسف 
میخورم که چه راحت دیگران نشسته اند وبا قضاوت غلط 
خود زحمات جانفرسای یک کشتی گیر را مورد نقد قرار می 

دهند.
به کشتی فرنگی شهر عزیزم قم می اندیشم به بزرگانی 
واین  اند  بوده  افتخار  پر  گذشته  سال  پنجاه  درطول  که 
مسابقات  رابه  شایسته  ای  نماینده  قم  مقدس  خاک  بار 
جهانی صربستان اعزام می نماید.علیرضای عزیز را از زمان 
نوجوانی می شناسم ،بلوغ فکری وفنی او در نزد همتاهای 

خود زبانزد بود او به خوبی مسیر قهرمانی راپیمود.
بارها درسطح کشور دررده های مختلف سنی قهرمان شد 
ودوبنده پرافتخار کشتی را در سطح ملی به تن کرد. با چند 
مدال خوش رنگ جهانی،بین المللی وآسیائی به صربستان 
رسید علیرضا نجاتی دراین مسابقات حضوری درخشان 

داشت.
پیروزی درگام نخست مقابل احمت اویار ترک با حساب ۵ 
بر صفر او را در دور دوم مقابل کشتی گیر آلمانی عبدالمحمد 
پاپی قرار داد و با پیروزی ۷ بر۴ درگام دوم او را راهی دور یک 

چهارم نهایی کرد.
سیوبانوف دارنده مدال طلای جهانی از کشور مولدادی 

بزرگترین رقیب او محسوب می شد که شجاعانه علیرضا با 
حساب ۵بر۳ از سد او گذشت تا اینجای کار قهرمان بزرگ 
شهر ما عالی وبدون نقص برای رسیدن به مدال طلا جلو 

رفته بود . نائب قهرمان جهان  ازکشور گرجستان درنیمه 
نهایی به علیرضا عزیز خورد دریک کشتی گیر نفس گیر که 
ضعف داوری هم مشهود بود علیرضا ناباورانه تن به شکست 

۲ بر۱ داد تا برای مقام سومی وکسب مدال برتر مقابل تیم 
حریف چینی وکوتاه قد خود قرار گیرد.

داشت  را  خود  خاص  وهوای  حال  بندی  رده  دیدار 
کارشناسان کشتی می توانند درخصوص عملکرد مصاف 
آخری علیرضا توضیح دهند که آیا عامل ضعف قوای بدنی 
نتواسنت علیرضا را درراه پیروزی برحریف چغرچینی یاری 
کند یا نکات فنی وایراداتی که دراین خصوص برعلیرضا وارد 
بود باعث شد که درپایان نتیجه ۴ بر ۱ به سود کشتی گیر 
چینی رقم بخورد اما هرچه بود به علیرضا می گوئیم تو برای 
ما همیشه شایسته هستی.توپهلوان بزرگ دیار خاک پاک 

مقدس قم هستی.
تونام بزرگ ومقدس شهرت را در دنیا پرآوازه کردی وقتی 
مجری برنامه هنگام مبارزات دلاورانه ات  نام قم را می آورد واز 
تو می گوید این افتخار برای همشهریهای توست که جوانی 
دلاور را به نمایندگی از خود به کارزار رقبای قدر می فرستد 

علیرضا جان هنوز مسیر  برای تو باز است.
داری  بیشمار  افتخارات  کسب  برای  زیادی  زمان  هنوز 
،هنوز رنگ خوش رنگ مدال طلای جهانی والمپیک منتظر 
آویخته شدن برگردن سترک وشجاع تو میباشد وما قمیها 
افتخار میکنیم که جوانی پاک سیرت وقهرمان چون تو را 
داریم. پس بجنگ و،پرافتخار باش ودلاورانه برای رسیدن به 
هدف بزرگی که داری تلاش کن ،دعای خیر مردم عاشق 

وگرانقدر قمی بدرقه راهت خواهد بود.

»مسابقات جهانی کشتی صربستان از نگاهی دیگر«؛

نجاتی نماینده دلاور قم به مقام پنجمی جهان رسید

سعید قاسمی سرمربی وجعفرعابدی مدیررسانه ای شدند؛

آناصنعت پاسارگاد فرشته نجات فوتسال قم شد 
 ایمان / رضا ملکی

 تیم فردوس نماینده فوتسال قم دررقابتهای لیگ برترکشورکه در ۴ ماه گذشت با 
مشکلات عدیده ای مواجه بود با انتقال امتیاز این تیم به مجموعه بزرگ انا صنعت 

پاسارگارد پایانی خوش داشت.
۴ ماه تلاش بی وقفه مسئولان وکادرمدیریتی این تیم برای پیدا کرن یک اسپانسر 
قابل اطمینان چالشهای بسیاری را برای فردوس به همراه داشت.شروع فصل 
بایک تیم نیم بند شجاعتی خاص را طلب میکرد که وحید غیاثی باردیگر سپرنجات 
شد وباقبول مسئولیت این تیم که ۵ روز به مسابقات بسته شده بود اعتبار فنی 
خود را مورد ارزیابی قرارداد ،اتفاقات بسیاری برای این تیم رقم خورد وتنها بازیکنان 
مظلوم این تیم بودند که با کمترین دریافتی  نظاره گر تلاش مسئولان بودند چاره 

ای اندیشیده شود.

دراینجا بود که فرشته نجاتی پیدا شد وبرادران شرافتی به داد این تیم رسیدند 
تا درادامه راه مجموعه بزرگ آنا صنعت پاسارگاد بتواند فوتسال قم را از گرداب 

خطرناک خارج سازند.
دیدگاه مثبت مهندس سید مجید شرافتی رئیس هیئت مدیره ومهندس سید 
محمد شرافتی مدیرعامل این مجموعه بزرگ صنعتی درخصوص ورزش را بایستی 
به فال نیک گرفت واز آنان حمایت کرد احترام ویژه برای آنها قائل شد وازاینکه آمده 
اند تا باعث شور ونشاط وشادابی مجدد فوتسال درقم باشند مورد تقدیر قرار گیرند.
باتوجه به اینکه برادران شرافتی اصالتی کاشانی دارند حمایت از نام مقدس قم 
و ورزش این شهرمی تواند باعث فخر ومباهات باشد که از جانب این عزیزان برای 

ورزش قم جاری شد.
تغییرات کادرفنی تنها با آمدن سعید قاسمی چهره خوشنام فوتسال قم که سالها 
برای فوتسال این شهر زحمت کشیده بعنوان سرمربی انجام پذیرفت وکادر قبلی 

درکنار وی فصل پیش روی فوتسال را رقم خواهند زد.
اضافه شدن جعفر عابدی چهره خوشنام فوتبال ورسانه ای قم بعنوان مدیر رسانه 

ای از جمله نکات مثبت این تیم میباشد.

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای برجعلی رستمی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت بشماره مسلسل ۳۳۳۴۵۷ مربوط به پلاک ۹۱ فرعی از۴۰ اصلی واقع در علی آباد که ذیل ثبت دفتر الکترونیکی ۱۴۰۱۲۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۰۹۴ صادر وتسلیم شده بعلت جابجایی 
مفقود گردیده وتقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است.لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک 

خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام وارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور اسناد مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۵۶۷۴(
محمدرضا خدایاری-رئیس ثبت شهرستان جعفرآباد

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 

سند رسمی اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک ثبت 
جعفریه تصرفات مالکانه مفروزی متقاضی پرونده های تشکیلی 
به استناد  و  بر اساس گزارش کارشناسان  را  قانون مذکور  طبق 

مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تایید نموده اند.
 ۱۳۹۴۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۰۰۵۵ شماره  رای   -۱
شماره  اصلاحی  رای  و   ۱۳۹۴/۰۲/۰۸ مورخ 
کلاسه   ۱۳۹۶/۰۱/۰۷ مورخ   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۰۰۰۱
کرمانی  مولائی  حسین  آقای   ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۳۰۰۰۰۷۲
به کدملی ۰۳۸۱۱۸۹۸۳۱ نسبت به ششدانگ یک  فرزند رضا 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۲۵۰۰۰ مترمربع، 
پلاک فرعی از ۳۰۲ اصلی شهرستان جعفرآباد موسوم به اراضی 
رحمت آباد خریداری از مالک رسمی محمود سالم فرزند حاج علی 

آقا.
و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر اگهی و انقضاء موعد 
مقرر سندالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی ، مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی، تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت دو ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول، اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
واملاک جعفریه تسلیم، و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود 
را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند 
، لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول  : روز شنبه۱4۰۱/۰۶/۱۲
   تاریخ انتشار دوم  : روز یکشنبه۱4۰۱/۰۶/۲7
محمدرضا خدایاری
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان جعفرآباد
شناسه آگهی:۱۳7۲4۵۶

دارنده مدال طلای بازی های المپیک ۲۰۱۲ لندن گفت: بهتر است که فدراسیون از 
نفرات جوانی در کادر فنی استفاده کند و »محمد بنا« به عنوان مشاور در کنار تیم های 

ملی باشد. 
قاسم رضایی روز شنبه در گفت وگویی درباره رقابت های کشتی قهرمانی جهان 
و همچنین استعفای محمد بنا از هدایت تیم ملی کشتی فرنگی اظهار کرد: بحث 
و تحلیل های زیادی در کسب نتایج ضعیف تیم ملی کشتی فرنگی از جمله آنالیز، 
بدنسازی، روانشناسی، هدایت و موارد دیگر وجود دارد که باید کارشناسی لازم صورت 
گیرد. در این خصوص حدود ۶ ماه گذشته من، سعید عبدولی و برخی از فرنگی کاران 
صحبت کردیم. بنا در المپیک لندن و با مدال طلای محمدرضا گرایی، در توکیو نتایج 
خوبی کسب کرد اما در سایر اوزان نتایج کشتی رضایت بخش نبود. در رقابت های 
جهانی اسلو با توجه به نبود کشتی گیران مدعی و برتر جهان ۴ نشان طلا و ۲ برنز 

توسط فرنگی کاران حاصل شد. وی با اشاره به اینکه محمد بنا طی ۱۲ سال اخیر 
زحمات زیادی کشیده  و نیاز است تا به وی استراحت داده شود، تصریح کرد: باید 
فردی جوان جایگزین بنا شود. اگر به عملکرد ترکیه، قرقیزستان، قزاقستان و جمهوری 
آذربایجان نگاهی بیندازیم، آنان نیز با تغییر رویه در این سال ها و همچنین با بها دادن 
به جوانان توانستند در رقابت های جهانی بلگراد نتایج خوبی را بدست آورند. باید بگویم 
که راه را باید برای جوانان باز کرد چرا که مردم کشورمان کشتی را دوست دارند و این 
ورزش تاثیر بسزایی در روحیات و رفتار مردم دارد و در مجموع دل خوشی  مردم همین 
کشتی است که رقابت های جهانی سالانه برگزار می شود و باعث شده تا مردم چشم به 
نتایج ملی پوشان ببندند. دارنده مدال طلا و برنز المپیک کشتی فرنگی با بیان اینکه 
بحث وی در رقابت های جهانی صربستان حول محور بنا نبوده بلکه اقدامات، تمرینات 
و آنالیز نیز دارای ایراد اساسی بوده باید برطرف شود، گفت: علیرضا دبیر به عنوان 

سکان دار فدراسیون کشتی به طور قطع اشراف کامل خواهد داشت. چند سالی که 
حمید سوریان به عنوان نایب رییس فدراسیون حضور دارد، باعث شده تا او قدردان 
زحمات بنا باشد و جایگاه  او را در کادر فنی تیم ملی حفظ کند. این اتفاقات خوب 
نیست، اگر بخواهیم ساروی، گرایی و تیم بهتر نتیجه بگیرند، نیازمند دمیدن روح جدید 
در تیم ملی هستیم. در بلگراد آنچه شاهد بودیم این بود که نفرات در تکنیک و تاکتیک 

با اسلو تفاوت چندانی نداشتند و کشتی گیران بهتر نشدند، بلکه ضعیف تر هم شدند.
دارنده مدال طلای المپیک لندن به مبارزه محمدهادی ساروی و آرتور الکسانیان در 
وزن ۹۷ کیلوگرم اشاره کرد و گفت: بسیاری از اتفاقات دیگر می توانست با برنامه ریزی 
بهتر و انگیزه لازم در رقابت های جهانی صورت گیرد که شاهد آن نبودیم. فدراسیون 
کشتی باید تلاش کند تا نیروی جوان هدایت کادر فنی تیم ملی را بدست گیرد. چرایی 

اینکه فدراسیون اصرار دارد تا او را در راس کادر فنی نگاه دارد را نمی دانم.

قاسم رضایی: فرآیند انتخابی تیم  ملی عادلانه نیست

 جایگزین »بنا«، باید جوان باشد
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عضو هیئت علمی دپارتمان فلسفه دانشگاه مفید معتقد است که در حال 
جاضر امر به معروف یکی از امکانات در اختیار قدرت و حاکمیت است در 
حالی که امر به معروف قرار بود یکی از امکانات در اختیار جامعه و فضای 
عمومی برای کنترل قدرت و ثروت در ملاء جامعه باشد، به گمانم امروز این 

قصه کاملًا معکوس شده است.
حجت الاسلام و الملسمین مسعود ادیب در گفت وگو با شفقنا با توجه 
به مباحث اخیر در حادثه درگذشت خانم مهسا امینی اظهار کرد: بحث 
اول درباره »وجوب حجاب« است که تقریباً همه فقهای مسلمان اعم 
از شیعه و سنی در طول قرن های متمادی قائل به وجوب کامل حجاب 
برای بانوان مسلمان بودند. اگر هم استثنائی در مواقعی و مواردی وجود 
دارد، اما جریان غالب اندیشه فقهی در نزد شیعیان و اهل سنت، وجوب 
حجاب است. وی ادامه داد: بحث دوم درباره »الزام به حجاب« است که 
اگر حاکم مبسوط الید هم بود، آیا حق دارند زنان مسلمان را به حجاب الزام 
کنند یا خیر؟ این بحث مورد اختلاف است، عده ای از فقها قائل هستند به 
اینکه ما اصل حجاب را واجب می  دانیم، ولی درباره الزام به حجاب از ادله 
استفاده نمی کنیم و عده ای هم معتقدند که از الزام به حجاب استفاده می 
کنیم. بنباراین باب الزام به هر امر به معروفی و پیشگیری از هر امر منکری، 
موضوعی فقهی است که به گمانم در حال حاضر بحثی در این باره مطرح 

نیست.
وی نسبت به نتیجه الزامات احتمالی تأکید کرد و گفت: بحث سوم اینکه 
»الزام« اگر هم واجب باشد، ناظر به »نتیجه« است. بر فرض قائل باشیم به 
اینکه الزام به حجاب واجب و حکم شرع است، اما این الزام نه تنها نتیجه 
مثبت نمی دهد حتی نتایج منفی فراوان به بار می آورد لذا نه فقط هیچ 
فقیهی بلکه هیچ عاقلی این رفتاری را که منجر به این همه آثار سوء می 

شود را تجویز نمی کند و روا نمی شمارد.
وی معتقد است: از دهه ۶۰ که به نوع های مختلف توصیه، اجبار و الزام 
به حجاب تا به امروز شروع شده، روز به روز وضع حجاب جامعه بدتر شده 
است. من نمی خواهم بگویم که »الزام« علت بدتر شدن حجاب جامعه 
است بلکه عوامل متعددی از جمله اوضاع فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، 
مشکلات داخلی و مداخلات خارجی و گسترده شدن نوعی از فرهنگ در 
کل دنیا و فضای ارتباطات جمعی تأثیر گذار بودند، اما پرسش مهم من این 
است که »آیا این الزام و برآیندهایی مثل گشت ارشاد و امثالهم آثار مثبتی 

داشته؟ نتیجه ای به بار آورده است؟«
و  الزام  مثبت  آثار  باید  که  آید  می  نظر  به  داشت:  اظهار  سپس  وی 
برآیندهایی مثل گشت ارشاد را ارزیابی جدی کنیم که از منظر بسیاری 
از اهل فن ناچیز یا صفر تلقی می شود و باید بگوییم آثار منفی بسیاری 
از جمله بدبین شدن مردم و لج کردن کسانی به همراه داشته و به ابزاری 
برای مخالفت با برخی مسایل سیاسی، اقتصادی و اجتماعی تبدیل شده 
است. به عبارت دیگر دستاورد مثبتی برای این فرایند نمی توان بشمرد، اگر 
هم الزام به حجاب واقعاً حکم باشد، اما مسلماً در این سالها نتیجه بخش 

ارزیابی نمی شود، در صورتی که اینگونه موارد تابع نتایج هستند.
کدام عقلانیتی حکم می کند که این چنین رفتار کنیم؟

وی همچنین افزود: کدام عقلانیتی حکم می کند که این چنین رفتار 
کنیم؟ بر فرض محال هم، بنا شد گشت ارشاد فعال باشد و این اقدام 
درست تلقی شد، نحوه رفتار باید چگونه باشد؟ رفتار امروز در این مورد 
چنان است که گویی ما تعمدی در خشمگین کردن و دلسرد کردن مردم 
و عاصی کردن جوانان داریم! مشخص نیست که این رفتارها و رویکردها از 
کجا ناشی می شود. از مرکزیتی که این امر را به عنوان یک فرمان حکومتی، 
تبدیل به قانون کرده و این جریان را راه انداخته تا برادر و خواهر مجری که 
در کف خیابان این دستور را اجرا می کنند، همه باید به این مساله فکر کنیم 
که این اقدام و برخوردی که می کنیم به چه نتایجی ختم می شود! آیا قصد 
داریم بیش از این جامعه خود را ملتهب و دو قطبی های خطرناک در این 

جامعه ایجاد کنیم!
ادیب در پاسخ به این پرسش که در روش آنچه امروز تحقق امر به معروف 
و نهی از منکر خوانده می شود، باید چه اصلاحاتی صورت گیرد؟ گفت: 
قبل از اصلاح روش، باید تلاش برای این گونه اجبار کردن ها به این دلیل 

که امروز قابل عمل شدن نیست و آثار منفی دارد برداشته شود.
وی ادامه داد: درباره نوع روش باید گفت که تبلیغ، ترویج و رساندن پیام و 
دعوت کردن و تشویق کردن باید به نحو احسن اتفاق بیفتد و با بیان خوب 
و محبت آمیز باشد ضمن اینکه باید توجه داشته باشیم که رفتار دینی و 
انسانی  رفتارهای  از مجموعه  بخشی  انسان،  یک  عنوان  به  ما  عبادی 
ماست. با جامعه ای که ناهنجاری ها و مشکلات جدی که هیچ کدام مورد 
قبول دین و ارزش های دین نیست، مواجه هستیم، از فساد، اختلاس، 
ناامنی، اختلاف طبقاتی و امثالهم، سهم و وزن حفظ ظاهر اسلامی برای 
آقایان یا خانوم ها چقدر است؟ ما چطور می توانیم در جامعه ای که مسایل 
بنیادی تر نیازمند به رسیدگی هستند، توجه خود را به مساله ای معطوف 
کنیم که در صف مسایل، خیلی عقب تر قرار می گیرد مگر اینکه بخواهیم 

ظاهرگرایانه و بدون توجه به واقعیت های جاری در جامعه عمل کنیم.
وی تأکید کرد که در شرایط کنونی اگر قانونی در این مورد وجود دارد باید 
به حالت تعلیق درآید، اگر دستگاهی و نهادی برای الزام و اجبار وجود دارد 
به این دلیل که نتیجه بخش نیست و آثار منفی بسیاری به دنبال دارد، باید 
اصلاح و چه بسا برچیده شود. ما متأسفانه معنای امر به معروف و نهی از 
منکر را چنان مبتذل و بی مایه کردیم که به یک ابزاری برای ناراضی تراشی 

و مخالفت مردم با ارزش های دینی تبدیل شده است.
چرا باید مصالح ملی بازی گرفته شود؟! 

ادیب در ادامه »ثمربخشی« و »نبودن فساد و فتنه« را از شروط امر به 
معروف دانست و گفت: وقتی امروز نوع امر به معروف ثمر بخش نیست 
بر ادامه آن اصرار ورزید! حادثه  باید  آور است چرا  انگیز و فساد  و فتنه 
درگذشت خانم مهسا امینی بسیار تلخ و ناراحت کننده بود و از دید مردم 
پنهان نمی ماند و با دو بیانیه نمی توان مساله را رفع و رجوع کرد. علاوه 

بر این، چرا باید مصالح ملی بازی گرفته شود؟! جدای از اینکه رضایت 
عمومی نادیده انگاشته می شود، به گمان من از موضع دینداری، درد دین 
و اسلام داشتن،  اقداماتی که به بدگمان کردن مردم و بیزار کردن مردم 
از ارزش های دینی منجر می شود، حتماً باید در این زمینه ها بازاندیشی 

صورت بگیرد.
وی با بیان اینکه از دیدگاه بسیاری از کارشناسان اقدامات گشت ارشاد در 
قالب امر به معروف و نهی از منکر به نفع کشور و دین تمام نمی شود، اظهار 
داشت: بسیاری از افراد این احساس را دارند که این اقدامات فقط برای 
راضی نگه داشتن یک معدود افراد ظاهرنگر، برای اینکه در کارنامه خود 
گفته باشیم که به یک وظیفه ای عمل کردیم و گزارشی برای کسانی ارایه 
کنیم که ما بر سر فلان مساله جدیت به خرج دادیم، انجام می شود و گویا 

این رفتارها و جریان ها غیر از این، دستاوردی ندارد.
ادیب تحقق اهداف اصلی امر به معروف و نهی از منکر را مورد ارزیابی 
قرار داد و عنوان کرد: امر به معروف و نهی از منکر دو جنبه بسیار مهم در 
فرهنگ اسلامی دارد، اولین جنبه مسئولیت، تعهد و دردمندی است که 
یک مسلمان نسبت به دیگر مسلمانان دارد و این امر باید در همه عرصه 
های زندگی مومنانه خود را نشان دهد. همان شرعی که می فرماید بر 
مسلمان واجب است که اگر معروفی را برادر یا خواهر مسلمانش ترک کرد 
به او هشدار دهد، همان شرع هم می فرماید مسلمان نیست کسی که از 
درد و رنج مسلمانان دیگر بی خبر باشد و اهتمامی نسبت به زندگی آنان 
نداشته باشد، همان شرع همچنین می فرماید مسلمان نیست کسی که در 

خانه خود سیر بخوابد و از گرسنگی همسایه اش بی خبر باشد.
وی ادامه داد: ما باید امر به معروف و نهی از منکر را در این معنا و ساحت 
یعنی چیزی از جنس دردمندی و مسئولیت مشترک ببینیم. همانطور که 
من باید نسبت به سیری، گرسنگی، بیماری و سلامت همسایه ام نگران 
باشم، همانطور که رسول خدا)ص( اگر کسی سه روز به نماز جماعت نمی 
آمد، به احوالپرسی او می رفتند و جویای حال او می شدند که چرا حضور 
ندارد، امر به معروف و نهی از منکر هم باید اینگونه خود را نشان دهد یعنی 
یک حساسیت اجتماعی میان جامعه مسلمان وجود داشته باشد به گونه 
ای که نسبت به درد و رنج، انحراف و خطاها، کاستی ها و مشکلات هم 
تعهد داشته باشند و به تعبیر قرآن کریم »وَالمُؤمِنونَ وَالمُؤمِناتُ بَعضُهُم 
ولِیاءُ بَعضٍ«؛ مومنین باید نسبت به هم یک رابطه و پیوستگی عمیق داشته 

َ
أ

باشند و نتیجه این رابطه و پیوستگی، همین است که به درد هم برسند و 
مشکلات هم را جبران کنند و تذکر دهنده و یادآور یکدیگر باشند.

گویا عده ای تعمدی در خشمگین کردن مردم دارند!
 ادیب تحقق این بُعد امر به معروف و نهی از منکر را ناموفق دانست 
و بیان کرد: متأسفانه در دنیایی که درصد فردیت بالا رفته، می بینیم که 
در بسیاری از جوامع غربی، همسایه از همسایه بی خبر است. این امر 
یکسری جوانب مثبت دارد از جمله اینکه مزاحم هم نمی شویم و یکسری 
جنبه منفی دارد و آن اینکه از درد و رنج و مشکلات هم باخبر نمی شویم. 
وی ادامه داد: این بُعد یا مرحله ربطی به حکومت، قدرت و تمرکز امور در 
یک نهاد، اداره، وزارتخانه و امثالهم ندارد بلکه ایجاد یک حس تعهد عمومی 
در میان مردم و بیداری و حساس بودن اعضای جامعه است که مساله ای 

بسیار ارزشمند و گرانبهاست.
وی »تقویت نظارت عمومی« را از دیگر اهداف امر به معروف و نهی از منکر 
دانست و اظهار داشت: در این مورد شاید بتوان گفت که برعهده حکومت 
است که اسباب این نظارت عمومی را تسهیلگر باشد، اما قرار است که 
این نظارت عمومی نسبت به عناصر تأثیرگذار جامعه از جمله قدرتمندان، 
ثروتمندان، افراد مشهور و سلبریتی ها اتفاق بیفتد. اما متأسفانه در جامعه 
ما این اصل بالعکس شده چرا که انسان های گمنام، تهی دست و بی 
قدرت جامعه که اصولًا نقش چندانی در روندهای عمومی یک اجتماع 
ندارند، تحت نظارت عمومی قرار می گیرند. به تعبیر امام علی)ع( اسلام 

برای برخی مثل پوستین وارونه شده است.
وی معتقد است که امر به معروف یکی از امکانات در اختیار قدرت و 
حاکمیت است در حالی که امر به معروف قرار بود یکی از امکانات در اختیار 
جامعه و فضای عمومی برای کنترل قدرت و ثروت در ملاء جامعه باشد، به 

گمانم امروز این قصه کاملًا معکوس شده است.
ادیب در پایان گفت: طبیعاً بخش فردی امر به معروف و حساسیت 
باشد و بخش  الفت همراه  و  با مهربانی، دوستی، دلسوزی  باید  فردی 
نظارت عمومی طبیعتاً باید از سوی عامه جامعه نسبت به ارباب ثروت و 
قدرت جاری باشد که متأسفانه فعلًا معکوس شده است. امروز هزینه های 
سنگینی را تحمیل می کنیم، جدای از همه فشاریی که بر ملت و مصالح 
ملی می آوریم، چهره دین را در نگاه بسیاری از مردم و جوانان خود زشت 

می کنیم تا چه رسد به چهره ای که دنیا از ما می بیند.

حجت الاسلام والمسلمین مسعود ادیب: 

جلودارزاده نماینده پیشین مجلس :گویا عده ای تعمدی در خشمگین کردن مردم دارند!

نمایندگان نگذارند مجلس بی اختیار شود 

نماینده پیشین مجلس گفت: اگر طرح صیانت چندین بار به مجلس آمده 
و رد شده، نشان دهنده این است که این موضوع خواست مردم نبوده است. 
مجلس انقلابی و مردمی باید روی حقوق مردم تاکید کرده و از آن پاسداری کند. 
سهیلا جلودارزاده در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در پاسخ به این سوال که 
به تصویب  از طرح صیانت توسط شورای عالی فضای مجازی  بخش هایی 
رسیده است در حالی این طرح توسط مجلس پیگیری شد و با وجود چندین 
دور رفت و برگشت تصویب نشد. تحلیل شما درباره این اتفاق چیست، گفت: 
متاسفانه مدت هاست شوراهای مصوب بعضا کارهایی انجام می دهند که طبق 
اساسنامه مصوب و اهدافی که برای آنها در نظر گرفته شده، نیست. یکی از این 
موارد بحث فضای مجازی است؛ چراکه امروز عصر ارتباطات بوده، ما باید در 
راستای گسترش، توسعه فضای مجازی و دسترسی آسان همه مردم حرکت 
کنیم. اما این کارها به یکسری تفکراتی برمی گردد که امروز انجام این کارها 

امکان پذیر نیست.
جلودارزاده تصریح کرد: اینکه همه شبکه های مجازی در داخل کشور باشند 
و مانند برخی کشورها یک فضای بسته ارتباطی و اطلاعاتی داشته باشیم، 
طبیعتا مورد قبول نیست و مردم ما به لحاظ فرهنگی این شرایط را نمی پسندند. 
کسانی که در شورای عالی فضای مجازی هستند به این موضوع اعتقاد دارند که 

به طور مثال پیام رسان های داخلی را ترویج و فعال کنند.
وی تصریح کرد: به هرحال این پیام رسان ها برای آنها دارای منافع اقتصادی 
بوده به عنوان هدف محسوب می شود. به همین دلیل این قانون را به این شکل 
درآوردند. واقعا هم اکنون مردم با مشکلات زیادی روبرو هستند و کسانی که از 
داخل خانه با یک کسب و کار کوچک منابع مالی خود را تامین می کنند، گاهی 
نمی توانند پیام هایشان را باز کرده و ارتباطی برقرار کنند. این افراد ضرر می کنند 
و نمی توانند زندگی خودشان را اداره کنند این موارد از حداقل هایی است که ما 

از دست می دهیم.
جلودارزاده تصریح کرد: از  طرف دیگر، امروز ارتباط با دنیا می تواند در مسیر 
توسعه برای ما خیلی مفید باشد ولی وقتی می بینیم برای به دست آوردن 
کوچکترین اطلاعات از اینترنت باید مدت ها منتظر بمانیم تا ارتباط برقرار شود 

این شرایط آسیب زننده است.
مسئولان باید در مقابل حقوق مردم مقداری حساس تر باشند 

جلودارزاده در پاسخ به این سوال در این طرح قانون گذاری توسط شورای عالی 
فضای مجازی را چگونه می بینید، گفت: برخی اوقات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی هم یکسری مسائل و بحث هایی را با مجلس داشتند و می گفتند ما 
هر چه تصویب می کنیم عین قانون است ولی این بحث پیش می آید که زمانی 
که این شوراها، قانون تصویب می کنند، پس مجلس در اینجا چه کاره است؟ 
اگر قرار باشد این کار اختیارات مردم و نماینده مردم را بگیرد، شرایطی به وجود 
می آید که خلاف قانون اساسی است. یعنی این کار نباید انجام شود تا زمانی که 

نظر مردم نیز در آن لحاظ شوند.
جلودارزاده در پاسخ به این سوال آیا مجلس می تواند جلوی اجرایی شدن 
این طرح را بگیرد، گفت: مجلس باید از رای مردم و کیان خود دفاع کند. 
زمانی که در مجلس بودیم وقتی این مسائل پیش می آمد، حتی اگر دولت 
با ما همراه بود این بحث مطرح می شد که دولت اختیارات مجلس را محدود 
کرده  و کارهایش خلاف قانون اساسی است. همه نماینده ها در نطق پیش 
از دستور و تذکر می دادند تا جلوی اجرایی شدن آن موضوع گرفته شود. 
مجلس می تواند از ابزارهای قانونی خودشان استفاده کرده، تذکر بدهند و 
این روند را اصلاح کند. اگر طرح صیانت چندین بار به مجلس آمده و رد شده، 
نشان دهنده این است که این موضوع خواست مردم نبوده است. مجلس 
انقلابی و مردمی باید روی حقوق مردم تاکید کرده و از آن پاسداری کند. 
جلودارزاده در پاسخ به این سوال که آیا اراده ای در این مجلس وجود دارد 
که این کار را انجام دهد یا خیر، گفت: برخی اوقات نمایندگان از موضوعی 
مطلع نمی شوند و برخی اوقات نیز وقتی مطلع می شوند، شاید بگویند حالا 
آنقدر این موضوع مسئله حیاتی ما نیست. ولی به نظر من این شورا، اختیارات 
مجلس را محدود کرده و نباید بگذارند مجلس بی اختیار باشد تا به فرعیات 
بپردازد و در مقابل حقوق مردم جوابی نداشته باشد. ما نباید خودمان را از 
فواید اینترنت محروم کنیم و بگوییم نتیجه این کارها موثر نیست. مسئولان 

باید در مقابل حقوق مردم مقداری حساس تر باشند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب: 

اصلاح قانون انتخابات در حد دولت و مجلس نیست
رئیس کل دادگستری تهران:

مدعی العموم پیگیر پرونده  »مهسا امینی« است
فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:  درباره اصلاح قانون انتخابات، فراتر از جزئیات قانون 
که شاید کم اهمیت هم باشد، چندین موضوع کلیدی وجود دارد که باید اول تکلیف آن 
را روشن کرد که این نکات در حد دولت و مجلس نیست. یعنی باید به سیاست گذاری 
کلان کشور سروسامانی داده شود تا تغییرات اساسی در قانون انتخابات انجام شود و 
تا زمانی که آن اتفاق رخ ندهد، تلاش دولت و مجلس که در سطح پایین تر قرار دارند به 

جایی نخواهد رسید. 
علی باقری فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال در 
موضوع اصلاح قانون انتخابات، علیرغم آنکه رهبری سیاست های کلی این قانون را ابلاغ 
کردند اما تا امروز به سرانجام نرسیده و امروز چقدر ضرورت دارد تا قبل از انتخابات آینده 
این قانون تعیین تکلیف شود، گفت: تا جایی که یادم هست، در دو دهه گذشته چندین 
بار پیش نویس قوانین مربوط به قانون اصلاح انتخابات در دولت های مختلف از دوره 

آقای خاتمی، آقای احمدی نژاد و آقای روحانی تهیه شده است.
وی تصریح کرد: در دوره آقای خاتمی لوایح اصلاح قانون انتخابات به مجلس تحویل 
داده شد که به نتیجه نرسید. آقای احمدی نژاد و آقای روحانی هم به همین ترتیب قانون 
جامع انتخابات را ارائه کردند، مجلس دهم هم روی این موضوع کاری انجام داد اما در 

نهایت هیچ کدام از این کارها به نتیجه مطلوبی دست پیدا نکرد. 
باقری افزود: درباره اصلاح قانون انتخابات، فراتر از جزئیات قانون که شاید کم اهمیت 
هم باشد، چندین موضوع کلیدی وجود دارد که باید اول تکلیف آن را روشن کرد که 
این نکات در حد دولت و مجلس نیست. یعنی باید به سیاست گذاری کلان کشور 
سروسامانی داده شود تا تغییرات اساسی در قانون انتخابات انجام شود و تا زمانی که آن 
اتفاق رخ ندهد، تلاش دولت و مجلس که در سطح پایین تر قرار دارند به جایی نخواهد 

رسید.
این فعال سیاسی گفت: یکی از آن موارد کلان و اساسی مربوط به روند صلاحیت ها در 
انتخابات مختلف اعم از انتخابات ریاست جمهوری، مجلس یا شوراها است. یعنی باید 
مشخص شود که در این زمینه قرار است قانون حاکم شود و درباره آن تصمیم بگیرد یا 
اراده های سیاسی فوق قانون که البته طی سال های گذشته بیشتر اراده ها تعیین کننده 
بودند. بنابراین این موضوعی است که باید در سیاست های کلان تکلیف آن روشن شود و 
زمانی که تکلیف آن مشخص شد، عملیاتی شدن آن، روی کاغذ آوردن و تبدیل به قانون 

کردن آن کار سختی نبوده و به راحتی انجام می شود.
باقری در ادامه افزود: موضوع کلان دیگر مربوط به تفکیک حوزه نظارت و اجرا در 
انتخابات است که مجری یا ناظر بر انتخابات چه وظایفی دارد و حد تفکیک این دو در 
کجا قرار دارد. اینکه ناظر فقط نظارت کرده و مجری هم فقط اجرا کند، موضوع اساسی 
و کلان است که در این زمینه باید سیاست گذاری شود و اراده ای از بالا وجود داشته باشد 

تا مشکلات در این زمینه هم حل شود.

وی در ادامه تصریح کرد: هر کدام از موضوعات اجرا و نظارت بحث های خاص خود 
را دارد. این روزها در بحث اجرای استاندارد انتخابات های مهم دنیا، نهادهای دولتی 
هدایت کلی و  کارهای تدارکات برگزاری انتخابات را انجام می دهند. مجری انتخابات 
هم مردم هستند. ما شاید معتقدیم که هیئت های اجرایی باید از معتمدان مردم انتخاب 
شوند که مسئول برگزاری انتخابات هستند. در حالی که می دانیم در عمل به این شکل 

نیست.
برای پرهیز از برخی کم و کاستی ها رای دهندگان از قبل ثبت نام کنند 

باقری گفت: امروز در انتخابات استاندارد دنیا، مجریان از میان نهادهای مردمی، 
شوراهای محلی و انجمن های شهرها انتخاب می شوند و دولت نظارت کلی و تدارکاتی 
بر برگزاری انتخابات دارد و انتخابات در واقعیت توسط مردم برگزار می شود. به طور مثال 
در برگزاری انتخابات یک اصل عادی و پیش پا افتاده وجود دارد که حتی در افغانستان 
هم بر مبنای آن انجام می شود و آن این است که برای برگزاری انتخابات در ابتدا ثبت نام 
صورت می گیرد یعنی به این شکل نیست که افراد رای دهنده در روز انتخابات تصمیم 
بگیرند رای می دهند یا رای نمی دهند. وی در ادامه تصریح کرد:  به همین دلیل برای 
پرهیز از برخی کم و کاستی ها باید ثبت نام صورت بگیرد. یعنی رای دهندگان نیز از قبل 
ثبت نام کرده، کارت ها و برگه های رای به آدرسشان پست شود و در نهایت مشخص شود 
هر فردی که می خواهد در انتخابات شرکت کند، در کدام حوزه و شعبه اخذ رای، رای 
می دهد. این یک فرم استاندارد در برگزاری انتخابات های دنیا است که ما هنوز نتوانستیم 

این موضوع را در انتخابات های خودمان به اجرا دربیاوریم.
باقری همچنین گفت: اگر این موضوع اتفاق بیافتد، ایجاد کم و کاستی ها و طرح 
برخی شبهات امکان ناپذیر می شود. در بحث نظارت، این موضوع دارای یک تعریف 
استاندارد در انتخابات است و نمی تواند در جزئی ترین لایه های برگزاری انتخابات تعیین 
تکلیف کند و بتواند جهت گیری خاص انجام دهد. مگر می شود نهاد نظارتی به شکل 
اتفاقی تمام نظارت هایی که انجام می دهد تماما به نفع یک جناح سیاسی در کشور و 

حذف یک جناح دیگر باشد؟
باید اصلاحاتی در سیاست گذاری کلان اتفاق بیفتد 

این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: وقتی در علم احتمال و آمار، داده ها حاکی از این 
است که یک فرآیند و اقدامی قریب به اتفاق یک نتیجه واحد را به دنبال دارد، این به شما 

حکم می کند که این نظارت از دایره انصاف و عدالت خارج بوده است.
باقری تصریح کرد: این مواردی که گفته شد مسائل و ایرادهای کلی انتخابات است. 
اینکه چرا این اصلاحات در قانون انتخابات انجام نمی شود، به دلیل آن است که جامعه و 
حاکمیت تکلیف خود را با این محورهای مهم تاثیرگذار در شرایط انتخابات روشن نکرده 
است. اگر سیاست گذاری ها در این موارد مشخص شود، آن موقع نهادهای مقنن و 

نگارنده پیش نویس قانون خیلی راحت می توانند مشکل را حل کنند.

رئیس کل دادگستری تهران با تاکید بر رسیدگی ویژه، سریع و دقیق به پرونده 
»مهسا امینی« گفت: مردم شریف مطمئن باشند قوه قضاییه و مدعی العموم 

پیگیر این موضوع هستند. 
به گزارش ایرنا از دادگستری کل استان تهران، علی القاصی مهر پس از صدور 
دستور بررسی پرونده علت فوت مهسا امینی در هیئت نظارت بر حفظ حقوق 
شهروندی از نماینده وزیر کشور و کارگروه مربوطه در پزشکی قانونی خواست 

در اسرع وقت گزارش ها و جمع بندی های خود را به قوه قضاییه ارسال کنند.
روند  کرده  تاکید  تهران  دادگستری  کل  رئیس  گزارش،  این  اساس  بر 
بررسی های دقیق قضایی از همان ساعات اولیه وقوع این اتفاق آغاز شده است.
القاصی مهر تصریح کرد: نتیجه بررسی ها در مراحل مختلف اطلاع رسانی 
خواهد شد و مردم شریف مطمئن باشند قوه قضاییه و مدعی العموم پیگیر این 
موضوع هستند و این پرونده به صورت ویژه، سریع و دقیق مورد رسیدگی قرار 

خواهد گرفت.
به گزارش ایرنا، مرکز اطلاع رسانی پلیس تهران روز پنجشنبه - ۲۴ شهریور 
- در پی انتشار اخباری درباره بدحالی زنی جوان پس از انتقال به یک مقر 
انتظامی توضیحاتی ارائه و اعلام کرد: خانمی که برای توضیح و آموزش به یکی 
از بخش های پلیس فاتب هدایت شده بود در جمع سایر افراد هدایت شده به 
دلیل عارضه قلبی بلافاصله با همکاری پلیس و اورژانس به بیمارستان انتقال و 

تحت درمان و مداوا قرار دارد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی که در سفر ازبکستان بود، پیرو انتشار اخباری 
درباره اتفاقات رخ داده برای یک خانم جوان، به وزیر کشور دستور داد، علت و 

جزئیات حادثه را با فوریت و دقت به صورت ویژه بررسی و نتیجه را گزارش کند.
بر این اساس، احمد وحیدی نیز به معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور 

ماموریت داد که موضوع را با فوریت مورد بررسی قرار دهد.
وزیر کشور خطاب به سید مجید میراحمدی تاکید کرد: با توجه به دستور 
رییس جمهوری در خصوص حادثه پدید آمده برای خانم مهسا امینی، علت 
حادثه را با فوریت و دقت به صورت ویژه بررسی و نتیجه را به اینجانب گزارش 
کنید. همچنین در پی انتشار خبری پیرامون وقوع عارضه جسمی برای خانم 
مهسا امینی در یکی از مراکز پلیس، علی صالحی، دادستان تهران ضمن اعلام 
ورود دادستانی به این پرونده از دستور تشکیل کارگروه ویژه برای بررسی ابعاد 
پزشکی پرونده خبر داد. بر اساس این گزارش، کارگروهی ویژه از پزشکی قانونی 
تشکیل شده تا شرایط جسمی مهسا امینی را از نظر پزشکی مورد معاینه و 

بررسی های دقیق تخصصی و کارشناسی قرار دهند. این کارگروه با دعوت از 
کادر درمان مهسا امینی و با حضور کارشناسان و متخصصان مجرب پزشکی 
قانونی فعالیت خود را آغاز و آخرین وضعیت جسمی وی را نیز مورد بررسی قرار 
داده اند تا مشخص شود انتقال این خانم به مرکز پلیس از لحاظ پزشکی، چقدر 

در وقوع این حادثه موثر بوده است.
همچنین هیات نظارت بر حفظ حقوق شهروندی بر اساس دستور علی 
و  بازرسی   انجام  به  مامور  تهران  استان  دادگستری  رئیس کل  مهر  القاصی 
بررسی های لازم در خصوص علل و چگونگی بروز عارضه جسمی برای مهسا 

امینی شد.
حقوق همه شهروندان در هر شرایطی باید حفظ شود 

رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور نیز گفت: حادثه ناگوار مرگ 
مهسا امینی را به صورت میدانی مورد بررسی قرار خواهیم داد. 

محمد صالح جوکار درباره دستور رئیس مجلس به کمیسیون شوراها برای 
بررسی مرگ مهسا امینی گفت: ان شاالله پیرو دستوری که رئیس مجلس به 
کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور داده اند تیمی تشکیل خواهد شد و به 

صورت میدانی بررسی لازم را انجام خواهیم داد.
رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور تاکید کرد: هم در رابطه با بحث 
مجوزهایی که بوده است و هم اتفاقی که افتاده، از کلیه کسانی که در این 
موضوع دخیل بودند پرس وجو خواهد شد و بررسی می کنیم و  گزارش این 

حادثه را به صحن علنی مجلس خواهیم آورد.
وی در پاسخ به سوال دیگر مبنی بر این که این نخستین بار نیست که گشت 
ارشاد دست به اقدامات اینچنینی می زند و در گذشته نیز شاهد رفتارهای بودیم 
که باعث جریحه دار شدن احساس عمومی و افکار عمومی شده است آیا بهتر 
نیست در این رابطه اقدامات دیگری همچون اقدامات فرهنگی صورت گیرد، 
گفت: در این رابطه اقدامات و فعالیت های ایجابی اهمیت دارد و دستگاه ها و 
نهادهایی که با موضوع حجاب و عفاف مرتبط هستند مسئولیت دارند و باید 

اقدامات خودشان را انجام دهند.
جوکار خاطرنشان کرد: البته پلیس نقش خودش را به عنوان ضابط قضایی 
ایفا خواهد کرد اما در رابطه با این حادثه تاسف باری که اتفاق افتاده باید همه 

جوانب را مورد بررسی قرار دهیم.
وی تاکید کرد: حقوق همه شهروندان ما در هر شرایطی باید حفظ شود، 

تکالیفی که ضابطان قضایی دارند، جای خودش را دارد.
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هر کس درباره حسین علیه السلام 
بیتی شعر بسراید و خود بگرید و ده 
نفر را بگریاند، برای او و آن ده نفر 

بهشت باشد.
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ثواب الأعمال :ص ۱۱۰ ح ۳

علت غیبت رییسی در ضیافت شام سران سازمان شانگهای 
ضیافت شام سران کشورهای عضو سازمان همکاری شانگهای شامگاه پنجشنبه در حالی در سمرقند 
برگزار شد که آیت الله رییسی رییس جمهور کشورمان در این مراسم حضور نیافت. خبرنگار سیاسی ایرنا از 
منابع مطلع اطلاع یافت که علت حضور نداشتن رییس جمهور ایران در این ضیافت، تاکید بر پروتکل های 
جمهوری اسلامی ایران در مراسم شام بوده است؛ از این رو آیت الله رییسی پس از شرکت در آیین غرس 
نهال یادبود اجلاس، عازم مسجد اهل بیت رسول الله)ص( شهر سمرقند شد تا ضمن ادای فرضیه نماز، در 
جمع نمازگزاران مردم مسلمان این شهر نیز حضور یابد.با این حال برخی فعالان رسانه ای عکسی از روسای 
جمهور حاضر در این اجلاس منتشر کرده اند که نشان می دهد رییسی در کنار همتایان خود دور یک میز 
پذیرایی حضور دارد که بررسی خبرنگار ایرنا نشان می دهد این تصویر مربوط به پیش از برگزاری مراسم غرس 

نهال توسط سران کشورها است.

واکنش نماینده زن مجلس به ماجرای »مهسا امینی«
 نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: حضور در اماکن مرتبط با نیروی انتظامی برای 
جامعه دارای یک قبح است و وقتی افراد در قالب "هدایت"، "توجیه"، "آموزش" و یا هر اسم دیگری که بر 
آن می گذاریم بازداشت یا احضار می شوند این مساله ناخودآگاه برایشان استرس آفرین است و بهتر است در 
اجرای امر به معروف و نهی از منکر تا حد امکان از احضار و بازداشت خودداری شود.سمیه رفیعی درخصوص 
حادثه رخ داده برای مهسا امینی با تاکید بر لزوم پیگیری دقیق ابعاد این حادثه، گفت: متاسفانه شاهد اتفاق 
تلخی برای یکی از دختران کشورمان هستیم و باید توجه داشت که این حادثه به هر دلیلی که رقم خورده 
باشد، قابل توجیه نیست. وی ادامه داد: به عنوان یک زن از اتفاق پیش آمده عمیقا ناراحتم و خود را کنار 
خانواده مرحوم می دانیم. همچنین در قامت یک نماینده مجلس با استفاده از ظرفیت کمیسیون اصل نود و 
فراکسیون زنان از وزارت کشور و نیروی انتظامی توضیحات دقیق نسبت به این حادثه را مطالبه خواهیم کرد.

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به بستری بودن ۹ بیمار بدحال از مرگ یک بیمار مبتلا به این 
کرونا خبر داد. به گزارش روز شنبه دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت وگویی بیان کرد: در 
۲۴ ساعت منتهی به بیست و ششم شهریور ماه جاری ۱۲ نفر با علایم اولیه بیماری بستری شدند.رییس 
دانشگاه علوم پزشکی قم ادامه داد: هم اکنون ۱۶ بیمار قطعی و ۴۶ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی 
قم بستری هستند.وی با بیان اینکه از ۷۵ تست روزانه کرونا نتیجه ۳ آزمایش مثبت گزارش شده است، ابراز 
داشت: تاکنون یک میلیون و ۹۳۸ هزار و ۴۲۴ دُز واکسن در این استان تزریق شده است.استان قم که از روز 
جمعه ۱۵ مردادماه جاری در وضعیت قرمز کرونایی و ۲۱ مردادماه در وضعیت نارنجی قرار گرفته بود، با اعلام 

وزارت بهداشت از روز جمعه چهارم شهریورماه به زرد تغییر رنگ داد.

اعلام علت فوت مهسا امینی تا سه هفته آینده 
مدیرکل پزشکی قانونی تهران تاکید کرد: با توجه به انجام آزمایش های متعدد از پیکر مهسا امینی، علت 
مرگ تا سه هفته آینده اعلام خواهد شد. مهدی فروزشبا بیان اینکه نمونه های لازم برای سم شناسی و 
آسیب شناسی از پیکیر متوفی برداشته و به آزمایشگاه های تخصصی استان تهران ارسال شد، اظهار داشت: 
بعد از حصول نتایج آزمایش ها و سوابق پزشکی نامبرده با اخذ نظریه های تخصصی رشته های مورد نظر علت 
تامه فوت متعاقبا اعلام می شود.فروزش درباره کوتاه ترین زمان اعلام علت مرگ مهسا امینی، تصریح کرد: با 
توجه به اینکه آزمایش های انجام شده بخشی آسیب شناسی است، حدود دو الی سه هفته فرایند آزمایش ها 

انجام می شود و پس از این مدت علت فوت به مقام قضایی اعلام می شود.

زمان برگزاری جلسه رای اعتماد به وزیر پیشنهادی کار 
 عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: نامه معرفی »محمدهادی زاهدی وفا« به عنوان وزیر 
پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در روز سه شنبه ۲۹ شهریور 
اعلام وصول می شود حجت الاسلام علیرضا سلیمی اظهار داشت: طبق آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اسلامی، ۱۰ روز پس از اعلام وصول نامه معرفی وزیر پیشنهادی، جلسه رای اعتماد برگزار می شود و بر 
همین اساس، جلسه رای اعتماد به زاهدی وفا به عنوان وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی در روز 

یکشنبه دهم مهر ماه برگزار خواهد شد.

آمار فوتی ها در پیاده روی اربعین 
سازمان حج و زیارت اعلام کرد، ۹۳ نفر از ابتدای پیاده روی اربعین تا روز جمعه ۲۵ شهریورماه فوت 
شده اند.این آمار بر پایه اطلاعات مرکز پزشکی حج و زیارت هلال احمر است و فقط زائران بیمه شده که 
مشخصات آن ها در سامانه سماح ثبت شده است را در برمی گیرد.سازمان حج و زیارت به ایسنا اعلام کرد 
از دیگر زائران فوت شده در پیاده روی اربعین که مشخصاتشان در سامانه سماح ثبت نشده و بیمه نداشتند، 

اطلاعات و آماری ندارد.

رئیس پلیس راهور استان قم  خبرداد :

برخورد با خودروهای دارای شیشه دودی غیرمجاز 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان از اعمال قانون با خودروهای دارای 

شیشه دودی غیرمجاز در استان خبرداد .
سرهنگ غلامرضا صدفی اظهار داشت: امروزه با پیشرفت علم و تکنولوژی و دلایل پزشکی، استفاده 
از شیشه دودی استاندارد در خودروها که علاوه بر زیبایی باعث محافظت پوست و چشم رانندگان و 
سرنشینان آن از اثرات زیان بار تابش مستقیم نور خورشید می شود، افزایش قابل توجهی داشته است .
وی افزود: از سویی استفاده از شیشه دودی غیرمجاز بر روی خودروها زمینه افزایش تبعات سوء 
امنیتی ، ناهنجاری های اخلاقی و کاهش میدان دید راننده و در نتیجه افزایش تصادفات را فراهم می 

آورد  بنابراین پلیس راهور با این تخلف رانندگی برخورد جدی خواهد کرد.
سرهنگ صدفی ادامه داد: معیار شیشه دودی به نحوی است که راننده و سرنشین خودرو توسط 
ماموران راهور قابل تشخیص باشند، در صورتی که مطابق نظر ماموران راهور راننده و سرنشین قابل 

تشخیص نباشند، قبض جریمه صادر خواهد شد.
رئیس پلیس راهور استان قم بیان داشت: مراکز تعویض پلاک از ارائه خدمات به خودروهایی که دارای 
شیشه دودی غیرمجاز هستند تا زمانی که شیشه به حالت اولیه و ساخت در کارخانه تبدیل نشده، 

خودداری می کنندو در صورتی که شیشه دودی فابریک باشد، مشمول این بند نمی شود .
وی گفت: مطابق ماده ۲۲۱ آئین نامه راهنمایی و رانندگی نصب پرده یا کرکره یا هر چیز دیگری که 
مانع دید عقب وسیله نقلیه شود، ممنوع است. سرهنگ صدفی به اشاره به آماری در خصوص برخورد 
با رانندگانی که اقدام به دودی کردن غیرمجاز خودروهای خود داشته اند، تصریح کرد : در پنج ماهه 
اول سال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه در سال گذشته ، شاهد افزایش ۲۷ درصدی اعمال قانون پلیس 

قم با خودروهای دارای شیشه دودی غیرمجاز در سطح استان قم بوده ایم.
 

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم مطرح کرد:

ارائه تسهیلات و مشوق های جدید 
برای جذب مشمولان غایب 

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: مشمولاني که بیش ازسه سال غیبت دارند 
، مي توانند با اخذ برگ اعزام به خدمت و با مراجعه به معاونت وظیفه عمومي استان، اقدامات خدمت در 

شهر محل سکونت خود را انجام دهند . 
 سرهنگ محمد جواد میرزایي اظهار داشت: به منظور تسهیل، تشویق و ترغیب مشمولان غایب ، 
برابر ابلاغیه سازمان وظیفه عمومي فراجا ، مشمولاني که بیش ازسه سال غیبت ) تاخیردر معرفي ( 
دارند ، مي توانند با اخذ برگ اعزام به خدمت و با مراجعه به معاونت وظیفه عمومي استان اقدامات 
خدمت درشهر محل سکونت خود را انجام دهند . وی افزود: اضافه خدمت سنواتي مشمولان نیز در 
صورت حسن خلق، رفتارمناسب و جدیت در انجام وظیفه ، توسط فرماندهان مود بخشش قرار خواهد 
گرفت . سرهنگ میرزایی ادامه داد: مشمولان براي اطلاع از آخرین قوانین و مقررات خدمت وظیفه 
عمومي، اخذ مشاوره تخصصي، استعلام آخرین وضعیت درخواست هاي مربوط به اعزام به خدمت، 
معافیت ها و ... مي توانند به سامانه تلفن گویاي سازمان به شماره ۰۹۶۴۸۰ و پایگاه اطلاع رساني 

سازمان وظیفه عمومي فراجا، به نشاني www.vazifeh.police.ir، مراجعه کنند.

سرپرست اورژانس ۱۱۵ قم :

بالگرد اورژانس قم جان سالمند روستایی را نجات داد
سرپرست اورژانس ۱۱۵ قم از اعزام بالگرد اورژانس برای نجات جان فرد سالمند در حادثه سقوط از 

ارتفاع در روستای ابرجس قم خبر داد. 
جلیل گودرزی فر در گفت وگویی بیان کرد: ساعت ۱۱ و ۲۶ دقیقه روز پنجشنبه در پی مصدوم شدن 
فردی در حادثه سقوط از ارتفاع در روستای ابرجس شهرستان کهک، بلافاصله آمبولانس زمینی به 

محل حادثه اعزام و اقدامات سریع درمانی توسط کارشناسان فوریت های پزشکی انجام شد.
وی ادامه داد:فرد حادثه دیده  آقای ۷۵ ساله با وضعیت جسمانی وخیم به دلیل شدت آسیب های 
بالگرد اورژانس ۱۱۵ توسط   با  از دریافت اقدامات درمانی مناسب در محل حادثه،  وارده که پس 

کارشناسان فوریت های پزشکی به مرکز درمانی امام رضا ) ع( منتقل شد.

سرپرست نظارت،بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کنندگان قم از اجرای 
طرح نظارتی ویژه بازگشایی مدارس تا ۱۵ مهرماه خبر داد.

سیاوش فولادی وندا گفت: باعنایت به فرارسیدن ایام بازگشایی مدارس، 
دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و شروع سال تحصیلی جدید تقاضا برای 
خرید لوازم التحریر، کیف و کفش و سایر ملزومات تحصیلی افزایش می یابد 
که در این ارتباط به منظور بازرسی و نظارت برقیمت، تامین، توزیع و ارائه به 

موقع کالا و خدمات اولویت دار در این ایام طرح نظارتی ویژه بازگشایی مدارس 
در حال اجرا است. او  افزود:این طرح که با هماهنگی دستگاه های مرتبط 
جهت جلوگیری از هر گونه کمبود و افزایش غیر منطقی قیمت ها و بروز 
تخلفات احتمالی از سوی واحد های تولیدی ،توزیعی و خدماتی و رسیدگی 
سریع به شکایات و گزارش های مردمی از ۱۷ شهریورماه شروع شده است  تا 

۱۵ مهرماه ادامه خواهد شد.

سرپرست نظارت،بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کنندگان قم خبرداد:

اجرای طرح نظارتی ویژه بازگشایی مدارس

رییس کمیسیون حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

جذب سرمایه بخش خصوصی
 به روش های جدید نیاز دارد

رییس کمیسیون حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: احداث اسکلت و 
سفت کاری، واگذاری زمین توسط شهرداری، پیش بینی فضای تجاری و استفاده 
از جرائم کسر پارکینگ از مدل های پیشنهادی شورای شهر قم در  مشارکت با 

بخش خصوصی برای احداث پارکینگ است.
خصوصی  بخش  مشارکت  اهمیت  گفت وگویی  در  دهناد  محمدحسین 
افزایش  به  توجه  با  افزود:  و  داد  قرار  موردتوجه  را  از سرمایه گذاری  و حمایت 
هزینه های روزافزون مجموعه مدیریت شهری، چاره ای جز حمایت از خدمات 

متنوع سرمایه گذاری در مسیر توسعه شهری نیست.
رییس کمیسیون حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: برای اینکه 
توسعه شهری در مسیر مطلوبی قرار بگیرد لازم است تا در قالب حمایت از بخش 

خصوصی پروژه های دارای توجیه اقتصادی و جذابیت گردشگری تعریف شود.
دهناد با اشاره به تصویب بسته های سرمایه گذاری در شورای اسلامی شهر قم، 
خاطرنشان کرد: در قالب این بسته، حوزه هایی که قابلیت جذب سرمایه بخش 

خصوصی دارند شناسایی شده و بررسی می شوند.
عضو شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: شورای شهر قم در تلاش است تا 
ریسک سرمایه گذاری بخش خصوصی را کاهش دهد و اطمینان و ضمانت 
ضمنی به سرمایه گذاران بدهد که کار در قم می تواند نتیجه خوبی به همراه داشته 

باشد.
وی با مشکلات کمبود پارکینگ در قم را موردتوجه قرار داد و اظهار داشت: 
احداث پارکینگ به خودی خود برای سرمایه گذاران بخش خصوصی به خاطر 
عدم انتفاع از آن دارای جذابیت نیست و لازم است تا مدل های جذابی جهت 

سرمایه گذاری در این حوزه توسط مدیریت شهری تعریف شود.
احداث  شد:  یادآور  قم  شهر  اسلامی  شورای  حمل ونقل  کمیسیون  رییس 
اسکلت و سفت کاری به همراه واگذاری زمین توسط شهرداری و پیش بینی 
فضای تجاری و استفاده از جرائم کسر پارکینگ از مدل های شورای شهر قم در 

مشارکت با بخش خصوصی برای احداث پارکینگ است.
عضو شورای اسلامی شهر قم همچنین با اشاره به ورود دولت برای تأمین 
اعتبارطرح های ریلی قم، اظهار داشت: وضعیت امیدوارکننده ای در زمینه تأمین 
ناوگان قطار شهری، ناوگان عمومی و تأمین هزینه های مونوریل قم به وجود آمده 

است.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

عدم تناسب هزینه ساخت و عوارض 
حذف پارکینگ

و همچنین عدم  قانونی  نواقص  سخنگوی شورای اسلامی شهر قم وجود 
تناسب هزینه ساخت و عوارض حذف پارکینگ در شهر قم را از عوامل شکل گیری 

معضل کمبود پارکینگ در شهر دانست.
روح الله امراللهی در گفت وگویی به موضوع پارکینگ در شهر قم پرداخت و اظهار 
داشت: امروز با نگاهی به گذشته و با توجه به چالش های این حوزه نمی توانیم 

بگوییم اقدامات کمی در تأمین پارکینگ انجام شده است.
وی شرایط کنونی شهر را در تعداد پارکینگ مطلوب ارزیابی نکرد و افزود: در 
هسته مرکزی شهر ازنظر پارکینگ شرایط نامطلوب تری داریم و این موضوع 
قانون  پارکینگ در  برای احداث  ویژه  بند  نداشتن  ازجمله  به دلایل مختلفی 

برمی گردد.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: 
قوانین موضوعی برای ورود شهرداری برای تملک زمین برای ساخت پارکینگ 
وجود نداشته و ما باید با توافق مالکین اقدام به تملک برای پارکینگ انجام دهیم 

که مورد استقبال مردم نیست.
وی ادامه داد: امروز برای ساخت هر جای پارک بتنی به زمینی به مساحت ۱۵ 
متر برای جای پارک و ۱۰ متر برای مشاعات و گردش خودرو نیاز است که هزینه 
ساخت آن متری ۴ تا ۶ میلیون تومان بوده که حدود ۱۰۰ میلیون تومان می شود.

امراللهی قیمت زمین در شهر قم را نیز حداقل هشت میلیون تومان اعلام کرد 
و گفت: با احتساب قیمت زمین و ساخت، هر جای پارک برای شهرداری بیش از 
۱۸۰ میلیون تومان هزینه دارد درصورتی که شهرداری به ازای هر حذف پارکینگ 

۱۵ میلیون تومان دریافت می کند.
وی شرایط اقتصادی را دلیل عدم افزایش حذف پارکینگ دانست و خاطرنشان 
کرد: این تفاوت قیمت ساخت پارکینگ و عوارض حذف پارکینگ باعث شده 

شهرداری نتواند پارکینگ به تعداد مناسب بسازد و در این حوزه موفق نبوده ایم

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم: 

گسترش عرضه نان کامل ارتقا سلامت 
شهروندان را به دنبال دارد

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت:  گسترش واحدهای نانوایی 
عرضه کننده نان کامل در شهر قم و ترویج استفاده از این نوع نان  که به دلیل 
داشتن درصد سبوس بالا دارای خواص متعدد برای بدن است، موجب ارتقا 

سطح سلامت شهروندان می شود. 
سعید محمدی درگفت وگویی اظهارداشت : به دنبال آن هستیم که واحدهای 
نانوایی عرضه کننده نان کامل در همه مناطق شهر قم وجود داشته باشد و 
شهروندان به سهولت بتوانند از این نوع نان سالم و با کیفیت که می تواند از بروز 

بسیاری از بیماری ها جلوگیری کند، استفاده نمایند.
وی با اشاره به اهمیت موضوع استفاده از نان کامل در سبد غذایی مردم، افزود: 
در همین رابطه قرارگاه نان کامل نیز در قم تشکیل شده و جلسه های آن با حضور 
نمایندگان دستگاه های مرتبط با موضوع به صورت مستمر برگزار می شود تا 

شرایط لازم برای افزایش سطح عرضه این نوع نان در شهر قم فراهم گردد.
وی با بیان این که تقاضای شهروندان عامل مهمی برای عرضه هر چه بیشتر نان 
کامل در قم است، ادامه داد: برای موفقیت اجرای طرح های مورد نظر در زمینه 
افزایش تعداد واحدهای نانوایی عرضه کننده نان کامل در شهر قم، نیاز است که 
مردم از این نوع نان بیشتر استقبال کنند و با خرید آن و ایجاد تقاضا، نانوایان را 

برای پخت نان کامل تشویق کنند.
محمدی گفت: اکنون ۲۵ واحد نانوایی در شهر قم، نان کامل با درصد سبوس 
بالا پخت می کنند که با توجه به برنامه ریزی های انجام شده برای افزایش تعداد 
واحدهای عرضه کننده این نوع نان  در تمامی مناطق شهر، تعداد نانوایی های 

مورد نظر در این رابطه به زودی از ۱۰۰ واحد فراتر خواهد رفت.

مدیر منطقه یک شهرداری قم خبر داد:

ساخت سه زمین ورزشی روباز 
در منطقه یک 

مدیر منطقه یک شهرداری قم یکی از اولویت های مهم منطقه را افزایش سرانه 
ورزشی منطقه دانست و گفت: امسال احداث سه زمین ورزشی روباز در منطقه 

یک در دستور کار قرارگرفته است.
مجید محمدرضاخانی در گفت وگویی برنامه های عمرانی و خدماتی منطقه 
یک در سال ۱۴۰۱ را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: برنامه های سال ۱۴۰۱ با 

برنامه و بر اساس اولویت در حال اجرا است.
وی یکی از اولویت های مهم منطقه را افزایش سرانه ورزشی منطقه دانست و 
افزود: امسال احداث سه زمین ورزشی روباز در دستور کار قرارگرفته است که از 
زمین های در اختیار شهرداری و با کمک سازمان فرهنگی ورزشی این کار انجام 
می شود. مدیر منطقه یک شهرداری قم از مشارکت با مساجد خبر داد و گفت: 
با مساجدی که درخواست ایجاد فضای ورزشی و فرهنگی دارند تماس گرفته 
می شود و با کمک سازمان فرهنگی ورزشی اقدامات لازم برای برگزاری برنامه های 

فرهنگی و ورزشی انجام می شود.

مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت: از ابتدای سالجاری تاکنون در مقایسه با مدت 
مشابه پارسال، مقرری بگیران بیمه بیکاری در این استان ۲۹ درصد کاهش یافته 

است. 
محمدعاشوری در گفت وگویی افزود: تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری در سال 

گذشته ۲ هزار و ۱۳۴ نفر و امسال یک هزار و ۵۹۷ نفر می باشد.
وی اضافه کرد: در چهار ماه سال گذشته ۹۱۳ میلیارد و ۵۹۰ میلیون ریال و در 
مدت مشابه امسال ۳۵۸ میلیارد و ۷۸۵ میلیون ریال به مقرری بگیران بیمه بیکاری 
پرداخت شده است. وی ادامه داد: میانگین پرداخت ماهیانه در سال گذشته ۷۶ 

میلیارد و ۱۳۲ میلیون ریال و امسال ۸۹ میلیارد و ۶۹۵ میلیون ریال بوده است.
عاشوری کاهش ۲۹ درصدی مقرری بگیران بیمه بیکاری در استان قم را نتیجه 

اقدامات موثر دولت سیزدهم در پیگیری و حل مشکلات کارگاه ها عنوان کرد.
وی گفت: رفع مشکلات مختلف کارگاه ها با تدابیر دولت سیزدهم و راه اندازی 

کارگاه های تولیدی و همچنین آغاز بکار مجدد کارگاه های تعطیل شده در اثر بحران 
کرونا از جمله علت های کاهش مقرری بگیران بیمه بیکاری در استان قم است.

وی افزود: در حال حاضر ۱۴ هزار و ۶۰۱ کارگاه فعال در استان قم مشمول قانون 
تامین اجتماعی بوده و برای کارگران خود حق بیمه واریز می کنند.

عاشوری  جمعیت زیرپوشش بیمه تامین اجتماعی در استان قم را ۸۰۵ هزار و 
۸۲۳ نفر عنوان کرد و گفت: از این آمار، تعداد ۲۴۴ هزار و ۷۶۰ نفر بیمه شده اصلی 

و ۵۶۱ هزار و ۶۳ نفر بیمه شده تبعی هستند.
وی تاکید کرد: مخاطبان تامین اجتماعی می توانند هرگونه مشکل خود در ارتباط 
با این سازمان را با مرکز ارتباطات مردمی این سازمان به شماره ۱۴۲۰ از ساعت ۸ 

صبح تا ۸ شب در میان بگذارند و کد پیگیری دریافت کنند.
به گفته وی، این اداره کل با چهار شعبه اصلی، ۲ شعبه اقماری و پنج کارگزاری 

رسمی، ۱۸ خدمت مختلف بیمه ای را به مخاطبان خود ارائه می دهد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد :
کاهش ۲۹ درصدی مقرری بگیران بیمه بیکاری

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم با تأکید بر لزوم اختصاص زمین به 
ساخت زائرسرای ارزان قیمت در شهر گفت: امسال اسکان مسافران و زائران با 
کمک شهرداری به مسجد مقدس جمکران منتقل شده و شهرداری به صورت ۲۴ 
ساعته خدمات حمل ونقل عمومی از مسجد مقدس جمکران تا حرم مطهر ارائه 

می کند.
ابوالقاسم مقیمی عراقی در گفت وگویی با توجه به نزدیکی به اربعین حسینی 
)ع( و حضور مسافران و زائران در شهر قم اظهار داشت: در شهر قم مشکلاتی در 
حوزه اسکان وجود دارد و نیاز به همکاری و هم افزایی بین تمام دستگاه ها برای 

حل این مشکل داریم.

وی به لزوم ساخت زائرسراهای ارزان قیمت در شهر اشاره کرد و گفت:متأسفانه 
این موضوع  به  زمینی  برخلاف شهر مشهد  قم  در شهر  زائرسرا  برای ساخت 

اختصاص داده نشده و امور مرتبط به مجوزها هم تسهیل نشده است.
سرپرست معاونت هماهنگی امور زائرین استانداری قم تأکید کرد: در دولت 
جدید در حال پیگیری اختصاص زمین در بوستان عوارضی به ساخت زائرسرا 
هستیم که با توجه به اتمام مونوریل و حمل ونقل عمومی و عبور قطار سریع و سیر 

می تواند جذابیت های سرمایه گذاری بسیاری داشته باشد.
وی به مشکلات این زمین اشاره کرد و گفت: مجموعه معاونت هماهنگی امور 
عمرانی استانداری قم پیگیر این موضوع بوده و پیمانکار قبلی که به مدت ۱۲ سال 
کار را انجام نداده در حال خلع ید شده است؛ به دنبال سرمایه گذار جدید برای 

انجام کار و پروژه هستیم تا کلید ساخت زائرسرای ارزان در این محل زده شود.
مقیمی از همکاری مسجد مقدس جمکران در ساخت زائرسرای ارزان قیمت 
خبر داد و گفت: مسجد مقدس جمکران نیز همکاری خوبی برای واگذاری زمین 
داشته و امروز قرارگاه مردمی اربعین با کمک شهرداری قم از مصلی به مسجد 
مقدس جمکران و شبستان امام حسن عسگری)ع( منتقل شده و خدمات خوبی 

به مسافران ارائه می شود.
وی با تشکر از خدمات شهرداری در ارائه خدمات حمل ونقل عمومی به مسافران 
و زائران تصریح کرد: در حال حاضر خدمات حمل ونقل عمومی از مسجد مقدس 
جمکران به حرم مطهر به صورت ۲۴ ساعته ارائه شده و امیدواریم بتوانیم برنامه های 

خود را به صورت کامل و باکیفیت خوب به مسافران و زائران ارائه دهیم.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم تاکید کرد:

لزوم اختصاص زمین به ساخت زائرسرای ارزان قیمت 

عزاداری اربعین حسینی در قم 

 فرماندار قم توجه به موضوع سرویس مدارس را 
فعالیت  برای  تاکسیرانی  گفت:  و  دانست  ضروری 
تاکسی های اینترنتی در سرویس های دانش آموزی، 

طرح های تشویقی تدوین کند. 
عباس ذاکریان روز پنجشنبه در پنجمین جلسه 
شورای ترافیک استان در سالن جلسه های معاونت 
هماهنگی امور عمرانی استانداری  افزود: مسئولیت 
سرویس مدارس بر عهده تاکسیرانی  است، باید از 

ظرفیت های مختلف استفاده کنیم.
فرماندار قم گفت: نرخ کرایه تاکسی اینترنتی باعث 
نگیرد،  کرایه سرویس مدرسه شکل  نرخ  که  شده، 
شرکت های تاکسی اینترنتی به رانندگانی که در زمینه 
سرویس دانش آموزی همکاری نمی کنند، خدمات 

ندهند.

وی گفت: سازمان تاکسیرانی  نیز تشویق هایی برای 
رانندگان تاکسی اینترنتی در بحث سرویس مدارس  

مدون کند.
اینترنتی  تاکسی  از  که  راننده ای  گفت:  ذاکریان 

استفاده می کند، باید قوانین آن را هم بپذیرد.
وی همچنین یادآور شد: بخشی از دانش آموزان 
را اولیا جابه جا می کنند، اگر ساعت شروع مدرسه 
هفت و ساعت شروع کار اداره ها نیز ۷:۳۰ باشد، اولیا 
می توانند، مشکل کمبود سرویس مدارس را کاهش 

دهند.
وی اضافه کرد: در حال حاضر در شهر قم به ۶ هزار 
سرویس مدرسه نیاز داریم، ولی اگر در ساعت شروع 
مدارس تغییری بدهیم، این تعداد سرویس به سه 

هزار دستگاه کاهش پیدا می کند.

رئیس اداره انجمن اولیا و مربیان آموزش  وپرورش 
به  مربوط  بخش نامه  ابلاغ  به  اشاره  با  نیز  استان 
سرویس مدارس گفت: طبق ماده ۱۵ این بخش نامه، 

اولیا نمی توانند از سرویس های آزاد استفاده کنند.
رضا شاهسواری با اشاره به معضل وجود نداشتن 
سرویس های دانش آموزی برای سال تحصیلی جدید 
گفت: در حالی که نرخ کرایه سرویس دانش آموزی 
نسبت به سال های گذشته افزایش بسیار خوبی دارد، 
سرویس  در  کار  به  تمایلی  رانندگان  همچنان  ولی 
که سرویس  در صورتی  ندارند. وی گفت:  مدارس 
بسیار  ترافیک  باشد،  نداشته  وجود  دانش آموزی 
سنگینی را شاهد خواهیم بود، اگر می خواهیم از 
ترافیک جلوگیری کنیم، باید هر چه زودتر سرویس 

دانش آموزی برقرار شود.

فرماندار قم:

تاکسی های اینترنتی به کار در سرویس مدارس ترغیب شوند

از  گفت:  قم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
مجموع کل متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن 
قم بیش از یک صد و ۲۴ هزار نفر تاکنون پالایش 
نام  ثبت  درصد  حدود ۹۷  رقم  این  که  اند  شده 

شدگان را در بر می گیرد. 
محمد صادقی در گفت و گویی افزود: بقیه ثبت 
نام کنندگان و متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن 
تکلیف  تعیین  و  پالایش  شهریورماه  آخر  تا  نیز 

خواهند شد.
نفر  هزار  سه  حدود  تعداد  این  داد:  ادامه  وی 
هستند که به دلیل نواقص مدارک، فرم ج و غیره 

نیاز به بررسی مجدد دارند.
وی خاطر نشان کرد: ۲ گروه از متقاضیانی که 

نسبت به بارگذاری مدارک و واریز وجه آورده اولیه 
سامانه  در  باشند  نکرده  اقدام  اعلامی  موعد  در 
تاکنون  گفت:  صادقی  اند.  شده  درخواست  رد 
متقاضی  درصد(  )هفت  نفر  و ۵۰۰  هزار  هشت 
طرح نهضت ملی در استان قم از ادامه کار انصراف 
داده اند. وی با اشاره به تأمین زمین اراضی طرح 
نهضت ملی در محدوده شهر قم افزود: از مجموع 
اراضی  احتساب  با  شرایط  حائز  متقاضیان  کل 
در  و  کنون  تا  هکتاری   ۵۶۰ و  پردیسان  داخل 
مجموع برای ۴۰ هزار متقاضی تأمین زمین انجام 
شده است.  وی تصریح کرد: برای بیش از ۲۵ هزار 
متقاضی تایید نهایی شده در سامانه، اراضی برای 
ساخت واحدهای مسکونی وجود ندارد که باید از 

ظرفیت اراضی واگذاری مهلت سپری شده و حبس 
شده توسط موسسات استفاده کرد.

صادقی افزود: در این خصوص گزارشی از آخرین 
راه و  وزارت  و  به استاندار  اراضی مذکور  وضعیت 
شهرسازی ارسال شده است تا نسبت به آزادسازی 
و تحویل به اداره کل راه و شهرسازی استان دستور 
لازم صادر شود. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم 
آورده اولیه را مورد توجه قرار داد و گفت: آورده اولیه 
طرح نهضت ملی مسکن چهل میلیون تومان است 
و تمامی متقاضیانی که پیش از این نسبت به واریز 
۲۰ میلیون تومان علی الحساب اقدام کرده اند تا 
نیمه مهرماه پیامک تکمیل آورده اولیه را دریافت 

خواهند کرد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم مطرح کرد: 
بررسی پرونده ۹۷ درصد متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن

 عکاس :محمدعلی مریزاد


